
برآورد اشتغال زایی ۱۰۸ هزار نفری
ایجاد ۱۰ شهرک و ناحیه صنعتی جدید در ۱۴۰۱

 ایجــاد ۱۰ شــهرک و ناحیه صنعتــی تخصصی جدید در اســتان های 
گلســتان، یزد، قزوین، هرمزگان، کرمان، ایلام، بوشهر، کرمانشاه و البرز 
در ســال ۱۴۰۱ در دستور کار قرار گرفت که ســرمایه گذاری اولیه ۴۲۴ 
هزار میلیارد ریالی و اشــتغال زایی بیش از ۱۰۸ هــزار نفری از محل آنها 

پیش بینی می شود.
به گــزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، در راســتای سیاســت های 
کلی نظام و سیاست های وزارت صمت و در مســیر تحقق منویات رهبر 
معظم انقلاب، در نشســت های هیات مدیره ســازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران در طول سال ۱۴۰۱ مزین به نام »تولید، دانش 
بنیان و اشــتغال آفرین«، ایجاد ۱۰ شــهرک و ناحیه صنعتی تخصی در 
اســتان های گلســتان، یزد، قزوین، هرمزگان، کرمان، ایلام، بوشــهر، 
کرمانشــاه و البرز به تصویب مجمع عمومی شرکت  شهرک های صنعتی 

استان ها رسید.
ایجاد ناحیــه صنعتــی تخصصی چــوب و مبلمــان »عطاء آبــاد« در 
شهرستان آق قلا استان گلســتان به وســعت ۱۴ هکتار، ایجاد شهرک 
صنعتی تخصصی غذا و دارو در شهرســتان تفت استان یزد به وسعت ۹۰ 
هکتار، ایجاد شــهرک صنعتی تخصصی انرژی خورشــیدی »زین آباد« 
در شهرستان شال اســتان قزوین به وســعت ۷۸۵ هکتار، ایجاد شهرک 
صنعتی تخصصی شیشــه در شهرستان بندرخمیر اســتان هرمزگان به 
وسعت ۸۳۰.۴ هکتار، ایجاد شهرک صنعتی تخصصی انرژی خورشیدی 
بافت در شهرســتان بافت اســتان کرمان به وســعت ۱۹۰ هکتار، ایجاد 
شــهرک صنعتی تخصصی انرژی خورشــیدی راین در شهرستان راین 
استان کرمان به وســعت ۶۹۷ هکتار، ایجاد ناحیه صنعتی تخصصی آب 
معدنی دهلران در شهرستان دهلران اســتان ایلام به وسعت ۳۱ هکتار، 
ایجاد شــهرک صنعتی تخصصی فناوری البرز در شهرستان ساوجبلاغ 
استان البرز به وســعت ۲۰ هکتار، ایجاد ناحیه صنعتی تخصصی صنایع 
پایین دســتی متانول دیر در شهرستان دیر اســتان بوشهر به وسعت ۴۳ 
هکتار و ایجاد ناحیه صنعتــی تخصصی بیتومین )پایین دســتی تولید 
محصولات صنعتــی از قیر طبیعی( در شهرســتان گیلانغرب اســتان 
کرمانشاه به وسعت ۱۷.۱ هکتار از جمله شهرک ها و نواحی صنعتی است 
که در جهت پاســخ به نیازها و تقاضاهای موجود با تصویب هیات مدیره 
ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران در سال جاری به 

میزان مساحت های فوق الذکر توسعه داده می شوند.
با ایجاد و توسعه شهرک ها و نواحی صنعتی یاد شده، ۲ هزار و ۷۱۷ هکتار 
به مســاحت اراضی در اختیار شــهرک ها و نواحی صنعتی کشور افزوده 
می شود تا شرکت های استانی تابعه سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران بتوانند نســبت به جذب ســرمایه گذاران و به تبع آن ایجاد 

شغل پایدار در سطح کشور اقدام کنند.
با ایجاد و توسعه شــهرک ها و نواحی صنعتی فوق الذکر و استقرار و بهره 
برداری از واحدهای صنعتی در این شــهرک ها و نواحی صنعتی با برآورد 
ســرمایه گذاری اولیه به میزان ۴۲۴ هــزار میلیارد ریــال، امکان ایجاد 

اشتغال مستقیم برای ۱۰۸ هزار و ۹۷۶ نفر فراهم می شود.
از ابتدای سال ۱۴۰۱ تاکنون ایجاد یا توسعه ۴۲ شهرک و ناحیه صنعتی 
در ۲۱ استان کشــور به وســعت بیش از ۶ هزار و ۹۰۰ هکتار به تصویب 
هیات مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران به عنوان 
مجمع عمومی شرکت  شهرک های صنعتی استان ها رسیده است که برای 

طی فرآیند تصویب نهایی به مراجع قانونی ذی ربط ارسال شد.
در طول سال ۱۴۰۰ نیز ایجاد یا توسعه ۴۸ شهرک و ناحیه صنعتی در ۲۳ 
استان کشور به وســعت بیش از هفت هزار هکتار به تصویب هیات مدیره 

سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران رسید.

صنعت عربستان شریک جدید تجاری؟

وابط ایران و عربستان در اقتصاد اثرات بهبود ر
سمیه رســولی  شــناخت دیپلماسی 
اقتصادی عربســتان به عنــوان مهمترین 
رقیــب ایران و کشــوری که ممکن اســت 
در صورت فرجــام یافتن مذاکــرات ایران 
با آن، به بازاری مهم در محیط همســایگی 
بدل شــود ضرورت دارد. عربستان سعودی 
مهمترین کشــور نفتــی، مهمترین رقیب 
منطقه ای ایران و مهمترین عضو شــورای 
همکاری خلیج فارس اســت. این کشور در 
سال های اخیر بحران جانشینی پیچیده ای 
را از ســر گذرانده و اهداف بلندپروازانه ای 
برای نقش آفرینی در قرن ۲۱ در چشم انداز 
۲۰۳۰ تعریــف کــرده اســت. بــر مبنای 
چشــم انداز ۲۰۳۰، عربســتان دیپلماسی 
اقتصادی جدیــدی را طراحی کــرده و به 

تدریج در حال اجرای آن است.
بنابراین شــناخت دیپلماســی اقتصادی 
عربستان به عنوان مهمترین رقیب ایران و 
کشوری که ممکن اســت در صورت فرجام 
یافتن مذاکرات ایران با آن، به بازاری مهم در 

محیط همسایگی بدل شود ضرورت دارد.

جزئیاتی از چشم انداز ۲۰۳۰ عربستان
چشم انداز ۲۰۳۰ در ســال ۲۰۱۶ تصویب 
شــد و به رویکرد کلان اقتصادی عربستان 
شــکل داد؛ این ســند همچنــان مبنای 
دیپلماســی  کلان  سیاســتگذاری های 
اقتصادی عربستان است. این سند در واقع 
یک طرح اســتراتژیک بلندپروازانه اســت 
که برای مدرن ســازی و تنوع بخشیدن به 
اقتصاد عربســتان، عمدتاً از طریق کاهش 
وابستگی به نفت، توســعه منابع درآمدی 
جایگزیــن و افزایــش مشــارکت بخش 
خصوصی در اقتصاد طراحی شــده اســت. 
افزون بــر این بهبود کارآمــدی نهاد دولت 
و تبدیل جامعه ســعودی به جامعه مدرن 
و فراگیرتــر از دیگر اهداف این چشــم انداز 
است.البته شــورای همکاری خلیج فارس 
همچنــان در کانون دیپلماســی اقتصادی 
عربســتان قرار دارد و این کشــور از مسیر 
شــورای همــکاری مذاکرات آزادســازی 

تجاری را به پیش می برد.
در حوزه ســرمایه گــذاری نیز عربســتان 
کوشــیده تا اصلاحات بنیادینی در راستای 
جــذب ســرمایه خارجی صــورت دهد. از 
دیگر سو تلاش می کند تا مازاد درآمدهای 
نفتــی را در بخش های جــذاب و آینده دار 

زنجیره های ارزش سرمایه گذاری کند.
یکی دیگــر از نکات جالب در دســتیابی به 

چشم انداز ۲۰۳۰ تمرکز بر تجارت خارجی 
است؛ در همین راستا اداره تجارت خارجی 
)GAFT( در ژانویــه ۲۰۱۹ به عنوان یک 
نهاد عمومی جداگانه بــا ۱۴ وظیفه اصلی 
تأسیس شــد تا کلیه مسئولیت های مربوط 
بــه تجــارت خارجی را کــه پیــش از این 
توســط وزارت بازرگانی انجام می شــد بر 
عهده بگیرد. GAFT تیــم مذاکره کننده 
ســعودی را در مذاکرات تجارت خارجی، از 
جمله موضوعات مرتبط با ســازمان تجارت 

جهانی، رهبری می کند.
از جمله وظایف این تیم فراهم آوردن امکان 
دسترســی صادرات عربســتان سعودی به 
بازارهای خارجی، گشودن بازارهای جدید 
برای عربستان ســعودی، پیگیری اجرای 
تعهدات عربســتان ســعودی به ســازمان 
تجارت جهانی، ارائه پیشــنهادات در زمینه 
تعرفه هــای گمرکی و ارجــاع آن به مرجع 
ذیصلاح، نظارت بر رایزنان تجاری، تقویت 
تولیدات داخلــی از طریق سیاســت های 
تجاری متناســب، توسعه قابلیت شرکت ها 

برای تجارت خارجی و… است.
همچنین با تشکیل سازمان توسعه صادرات 
عربســتان به عنوان یک نهاد مستقل ملی 
تلاش شــده از ســه طریق به تنوع بخشی 
به صــادرات عربســتان کمک شــود که 
شــامل کمک به افزایش آمادگی صادراتی 
شــرکت های کوچــک و متوســط، ایجاد 
فرصت برای کســب و کارهایی که آمادگی 

صادرات کالا یــا خدمات دارنــد و افزایش 
کارآمدی اکوسیســتم تجاری و تســهیل 

دسترسی به بازارهای بین الملل می شود.
در بخــش تولید نیــز برنامه ملی توســعه 
صنعتی با تمرکــز بر تجهیزات و ماشــین 
آلات، منابع انرژی تجدیدپذیر، تولید دارو، 
لوازم پزشکی، بخش خودرو، صنایع مرتبط 
با نفت و گاز، فرآوری مــواد غذایی، صنعت 
هوانوردی و صنایع نظامی در دســتور کار 

قرار گرفته است.
نکته قابل توجه اینکه عربســتان به منظور 
حمایت از صادرات، بانک صادرات و واردات 
عربســتان )EXIM ( ایجاد کرد و در سال 
۲۰۲۰ با سرمایه ۳۰ میلیارد ریال سعودی 
برای تقویت صادرات و حمایت از پروژه های 

صنعتی و معدنی عملیاتی شد.
از ســویی دیگر عربســتان با ایجاد مناطق 
ویــژه اقتصادی بــه دنبال برنامه توســعه 
صنعتی و لجستیک ملی است. مناطق ویژه 
اقتصادی بخشــی از تلاش های عربســتان 
ســعودی برای جذب ســرمایه خارجی و 
تنوع بخشــیدن به اقتصاد نفتی را تشکیل 

می دهند.

فراز و فرود تجارت عربستان و ایران
ایران و عربســتان هیچ گاه شرکای تجاری 
اصلــی یکدیگــر نبوده اند؛ در زمــان اوج 
روابط اقتصــادی، مبادلات تجــاری میان 
تهران و ریاض حدود ۸۰۰ میلیون دلار بود 

که از این رقم ۵۰۰ میلیــون دلار واردات از 
عربســتان و ۳۰۰ میلیون دلار صادرات به 

عربستان بود.
در ســال های قطع روابط ایران و عربستان 
تجارت میان دو کشــور عملًا متوقف شده 
بــود و حداکثر به ۴۰ هزار دلار می رســید، 
اما با آغاز مذاکرات میان مقامات جمهوری 
اسلامی ایران و عربســتان سعودی تجارت 
میان دو کشور در ســال ۱۴۰۱ بهبود یافت 
و میــزان صادرات ایــران به این کشــور به 
۱۵ میلیون دلار رسید که نســبت به ارقام 
ســال های گذشــته جهــش قابل توجهی 

داشته است.

بازارهای پربازده برای تجار ایرانی
بررســی ها نشــان می دهد که اقلام عمده 
وارداتی عربســتان شــامل ماشین آلات، 
تجهیزات مکانیکی و برقی، کشــتی و قایق، 
سازه های دریایی، دارو، آهن، فولاد، سوخت 
معدنی و روغن هــای معدنــی، تجهیزات 
پزشکی، تجهیزات عکاسی و فیلمبرداری، 

سنگ ها و مواد پلاستیکی است.
با توجه به اینکه ایــران در برخی از این اقلام 
به ویژه حــوزه معدنی، فــولادی و دارویی 
ظرفیــت صادراتی دارد و عربســتان نیز به 
دنبال توســعه زیرســاخت های صنعتی و 
فناوری خود است و به نظر می رسد اهمیت 
نفت برای این کشــور کمرنگ شده، ایران 
می توانــد از ایــن فرصت به منظــور فعال 

شدن بازرگانان و تولیدکنندگان ایرانی در 
بازارهای عربستان به عنوان یک بازار جدید 

استفاده کند.

اثرات بهبود روابط تجاری با عربستان
با توجه به اینکه اغلب کشــورهای عربی به 
ویژه کشــورهای حاشــیه خلیج فارس به 
نوعی از سیاســت های عربســتان تبعیت 
می کننــد احیــای روابط تجــاری ایران و 
عربســتان تأثیر قابل توجهی در ملاحظات 

این منطقه از جهان دارد.
یحیی آل اســحاق، رئیس اتاق مشــترک 
بازرگانی ایــران و عــراق در ایــن ارتباط 
می گوید: احیای روابط ایران و عربســتان را 
در حوزه تجارت باید از دو منظر بررسی کرد. 
یک بحث روابط مســتقیم ما با عربســتان 
است که ۷ ســال روابط تجاری دو کشور را 
متوقف کرده بود و رفــت و آمدها به حداقل 
رسیده بود اما با شــرایط پیش آمده موجود 

روابط تجاری بین دو کشور بهبود می یابد.
وی افزود: نکتــه دوم اینکه عربســتان در 
منطقه کشــوری ســابقه دار و با نفوذ است 
و دارای امکانــات نفتی و غیر نفتی اســت. 
از طرفــی ارتبــاط تأثیرگذار عربســتان با 

کشورهای منطقه نیز بسیار مهم است.
به گفته آل اســحاق، اثرات جانبی حســن 
روابط ایران با عربســتان در صورت ایجاد، 
روی منطقه زیاد اســت یعنی ارتباطی که 
بین کشــورهای عربی با عربســتان وجود 
دارد می تواند ارتباطات، تسهیلات و رفت و 
آمدها را برای ایران بهبود ببخشد و به بهبود 
روابط تجاری و نقل و انتقــالات مالی ایران 
در منطقه کمک کند. به ویژه شــرایط نقل 

و انتقالات ارزی و کالایی بهتر خواهد شد.

ورود درهم به ایران
نکته قابــل توجه دیگر آنکــه، توافق دوباره 
ایران و عربســتان بر گســترش تجارت با 
امارات متحده عربی هم تأثیر گذار اســت و 
با افزایش مبادلات با این کشــور، نه تنها بر 
صادرات به کشــورهای ثالث به ایران کمک 
می کند، بلکه ورود درهم به کشــور بر نرخ 
ارز تأثیر گذار است و می تواند در کاهش آن 

مؤثر باشد.
۲۴ اســفند ۱۴۰۱ »محمــد الجدعــان« 
وزیر دارایی عربســتان اعلام کرد که »بعد 
از دســتیابی به توافق میان ریاض و تهران، 
ممکن است روند سرمایه گذاری عربستان 

در ایران بسیار سریع انجام شود. 

دبیر کل کانون کارگزاران بورس پاسخ داد

شرط رشد بازار سهام در سال ۱۴۰۲ چیست؟
وزیر نیـرو خبر داد

وستاها   افزایش تعداد ر
ح جهاد آبـرسانی در طر
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خانه  هنر   میرا

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها : 
 قوای سه گانه باید برای تحقق شعار سال 

همگام باشند

وزیر اقتصاد بیان کرد 
سال جدید، سال تحول در اقتصاد ایران

معاون وزیر نفت اعلام کرد
۳ برنامه وزارت نفت برای جبران ناترازی 

گاز در زمستان ۱۴۰۲
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وزی های محیط زیستی در سال ۱۴۰۱ پیر
عباس محمدی امروزه، اگر در گوشــه ای از میهن درختی به ناحق قطع شود، یا معدنی 
به یک روســتا یا به یک زیستگاه حیات وحش آسیب برســاند، یا پسابی وارد رودخانه ای 
شود، و یا هر فعالیت تخریبی دیگر که صورت گیرد، دســت کم در فضای مجازی و البته 

در بسیاری موردها در مطبوعات و رسانه های فراگیر، با واکنش مردمی روبرو می شود. 
این حساسیت همگانی بزرگ ترین دستاورد چند دهه کنشگریِ دلسوزان طبیعت کشور 
است. اگر می بینیم که شاخص های پایداری سرزمین ما روند نزولی دارد، نباید بپنداریم 
که تلاش ها برای حفظ میراث طبیعی کشور بی نتیجه بوده، بلکه باید در نظر داشته باشیم 
که در شرایط نبود کنشگران محیط زیست و فعالان رســانه ای، وضع می توانست بسیار 

بدتر از این ها باشد. 

یادداشت

صفحه 3 اقدام مثبت سازمان بورس در بازگشت اعتماد

حذف یارانه آب و برق مصارف بالاتر از الگوی مصرف



سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس مطرح کرد

تقویت بخش خصوصی یکی از راه های مهم مهار تورم و رشد تولید

کارشناس مسائل بین الملل:

دولت گام های خوبی برای استفاده از ظرفیت آفریقا برداشته است 

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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در پیامی به رئیس شورای عالی سیاسی یمن
 رئیسی: رهبران کشورهای اسلامی باید وحدت

 و یکپارچگی امت اسلامی را محقق کنند
رئیس جمهور ایران در پیامی به رئیس شــورای عالی سیاســی یمن 

حلول ماه مبارک رمضان را تبریک گفت.
 به نقل از المسیره، ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران در پیامی حلول 
ماه مبارک رمضان را به مهدی المشــاط، رئیس شورای عالی سیاسی 

یمن تبریک گفت.
رئیس جمهور ایران با تاکید بر اینکه که ماه رمضان ماه عبادت، تزکیه، 
خودآموزی و آزادی از دنیا اســت، برای کشــور یمن و تمام مسلمانان 

جهان آرزوی رشد و توسعه کرد.
 رئیسی در این پیام تاکید کرد که رهبران کشــورهای اسلامی باید در 
این ماه پر خیر و برکت با تکیه بر تعالیم قرآن و پایبندی به معنویت ها، 
وحدت و یکپارچگی امت اسلامی را محقق کنند و تمام مسلمانان باید 
در راستای اعتلای نام اسلام ، گام ها و تلاش های مشترکی اتخاذ کنند.

عضو کمیسیون عمران مجلس بیان کرد
وز وشی بلیط هواپیما در ایام نور گران فر

عضو کمیســیون عمران مجلس گفت: متأســفانه در ایــام تعطیلات 
و مواقعی که تقاضا بــرای خرید بلیط هواپیما افزایش می یابد، شــاهد 
گران فروشی هستیم که کمیسیون عمران به این موضوع ورود می کند.

اقبال شاکری با اشاره به تشدید گران فروشــی بلیط پروازهای داخلی 
در ایام نوروز، اظهار داشت: متأســفانه همواره به ویژه در ایام تعطیلات 
و مواقعی که تقاضا بــرای خرید بلیط هواپیما افزایش می یابد، شــاهد 

گران فروشی بلیط هواپیما هستیم.
وی بیان کــرد: افزایش خودســرانه قیمت خدمات عمومــی از جمله 
افزایش نرخ بلیط وســایل حمل و نقل عمومی مانند هواپیما چندمین 
بار اســت که اتفاق می افتد و ما خواســتار برخورد با متخلفان هستیم. 
این موضوع نباید دیگر تکرار شــود و نتیجه برخورد با متخلفان هم باید 

رسانه ای و اعلام شود.
عضو کمیسیون عمران مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: البته 
وزیر راه و شهرســازی به صراحت و با جدیت اعلام کرد که این افزایش 
قیمت ها برخلاف قانون است و تاکید کرد در موضوع سوءاستفاده از نرخ 
بلیط هواپیما و گران فروشی تعارف نداریم و به سراغ خاطیان خواهیم 
رفت. مجلس هم خواستار برخورد با گران فروشان بلیط هواپیماست تا 
این گران فروشی ها دیگر تکرار نشــود.نماینده مردم تهران در مجلس 
شــورای اســلامی متذکر شــد: ما چندین بار در کمیســیون عمران 
مجلس جلسه گذاشــته و به موضوع گرانی بلیط هواپیما ورود کردیم 
و از مسئولان ذیربط خواستیم که این شــرایط را کنترل کنند. مجلس 
مخالف گران فروشی است و قطعاً کمیســیون عمران مجلس در اولین 

جلسه کاری خود این موضوع را پیگیری خواهد کرد.

شاکری تاکید کرد: وزیر راه و شهرســازی و رئیس سازمان هواپیمایی 
کشوری باید جلوی این گران فروشی ها را بگیرند. همچنین در ظرفیت 
هواپیماها و نحوه کیفیت آن هم مســائلی وجود دارد کــه باید مرتفع 

شود.

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها : 
 قوای سه گانه باید برای تحقق شعار سال 

همگام باشند
رئیس کمیسیون امور داخلی کشــور و شوراها در مجلس گفت: باید در 
سال ۱۴۰۲ ابزارها و سازوکارهایی که توسط مجلس و دولت طراحی و 
به کار بسته می شود در راستای مهار تورم و رشد تولید با جذب سرمایه 

های مردمی باشد.
محمدصالح جوکار، با تاکید بر ضرورت برنامه ریزی برای تحقق شــعار 
» مهار تورم و رشد تولید« در ســال ۱۴۰۲، بیان کرد: شعار مهار تورم و 
رشــد تولید که با حکمت مقام معظم رهبری با توجه به شرایط جامعه 
برای ســال جاری تعیین شده است باید ســرخط عملکرد دولت برای 
سال ۱۴۰۲ باشد. سیاســت گذاری ها و برنامه ریزی ها در همه ارکان 

باید در راستای مهار تورم و رشد تولید باشد.
وی در ادامه اظهار کرد: از ســوی دیگر این شعار در ســایه تعامل بین 
دســتگاه های مختلف و قوای ســه گانه محقق خواهد شد. هم مجلس 
و هم دولت و هم قوه قضاییه باید با تعامل در این مســیر گام برداشته و 
همکاری لازم را داشته باشند. هم در حوزه اجرایی هم در حوزه تقنینی 

و هم در حوزه قضایی باید این موضوع در اولویت قرار گیرد.
نماینده مردم یزد در مجلس شــورای اســلامی، تصریح کرد: در سال 
۱۴۰۱ تورم مشــکلاتی برای مردم ایجاد کرد که در سال ۱۴۰۲ نباید 
اجازه داد تجربه ســال قبلی در حوزه تورم تکرار شود. بایستی ابزارها و 
سازو کارهایی که توسط مجلس و دولت طراحی و به کار بسته می شود 
در راستای کنترل و مهار تورم باشد تا این گرانی ها، بی ثباتی در قیمت 
ارز و سفته بازی ها کنار رود. برای رشــد تولید ما باید بتوانیم با سیاست 
گذاری صحیح اعتماد سازی کرده و سرمایه های مردم را به جای اینکه 

در بازار ارز و طلا سرگردان باشد به سمت تولید جذب کنیم.
جوکار در پایــان تاکید کرد: عرصــه تولید نیز باید ســودآوری لازم را 
برای سرمایه گذاران داشته باشــد. به نظر بنده مهار تورم و رشد تولید 
با یکدیگر در ارتباط هســتند. اگر مهار تورم صــورت نگیرد و همچنان 
ســرمایه های مردم در بازارهای مختلف ســرگردان باشــد همچنان 
بحث تولید با مشکل روبه رو خواهد بود پس باید سیاست گذاری ها در 

موضوع مهار تورم و رشد تولید همگام با یکدیگر دنبال شود.

ورش پذیرش استعفای وزیر آموزش و پر
در پی استعفای یوسف نوری از وزارت آموزش و پرورش، رییس جمهور 
با پذیرش این اســتعفا برای وزارت آموزش و پرورش سرپرست انتخاب 
کرد.در پی اســتعفای  یوســف نوری از وزارت آموزش وپرورش،  سید 
ابراهیم رئیسی با پذیرش این استعفا ، رضا مراد صحرایی رئیس دانشگاه 
فرهنیگان را با حفظ سمت به عنوان سرپرست وزارت آموزش و پرورش 

انتخاب کرد.
رضا مراد صحرایی متولد ۱۳۵۵ و دکتری زبانشناسی از دانشگاه علامه 
طباطبایی و استاد تمام این دانشگاه است که از اردیبهشت سال گذشته 

بعنوان رئیس دانشگاه فرهنگیان انتخاب شد.
پس از تاخیر در پرداخت حقوق اســفندماه ۱۴۰۱ فرهنگیان، رییس 

جمهور به معاون اول خود دستور داد تا علت این اتفاق مشخص شود.
مخبر، معاون اول رییس جمهور نیز پس از بررسی موضوع اعلام کرد که 
وزارت آموزش و پرورش مقصر بوده است.دهم فروردین اعلام شد که با 
مســئولان مقصر در تاخیر پرداخت حقوق فرهنگیان در سطح مدیران 

عالی آموزش و پرورش برخورد خواهد شد.

تریبون

معــاون اول رئیس جمهــور از دعوت ملک ســلمان 
از رئیســی برای ســفر به ریاض خبر داد و گفت: پاسخ 

مثبتی به این دعوت داده شده است.
محمد مخبر، با اشــاره بــه روابط ایران با عربســتان 
و کشــورهای حاشــیه خلیج فارس، اظهار داشــت: 
راهبردهای اصلی آقای رئیسی از روز اول که به عنوان 
رئیس جمهور انتخاب شــدند، تلطیف و ارتقا روابط با 

کشورهای منطقه بوده است.
وی ادامه داد: این برنامه حادث شده ای نیست و کاملًا 
از قبل بــرای آن برنامه ریزی شــده بــود و باید انجام 

می شد که در حال حاضر نیز انجام می شود.
معاون اول رئیس جمهور افــزود: ایجاد روابط خوب با 
کشورهای همجوار از راهبردهای اصلی دولت به شمار 

می رود که در حال انجام است.
مخبر در پاسخ به این سوال که آیا کشورهای 
عربی هــم در این مســئله جدی هســتند، 

عنوان کرد: بله حتماً جدی هستند.
وی از دعــوت پادشــاه عربســتان از رئیس 
جمهور برای دیدار و گفتگــو با یکدیگر خبر 
داد و گفــت: ملک ســلمان از رئیس جمهور 

دعوت بعمل آورده است که پاسخ مثبتی به این دعوت 
داده شده و انشالله اتفاقات خوبی خواهد افتاد.

ایران و عربستان ســعودی در روز دهم مارس گذشته 
در توافقــی کــه در پکن انجام شــد، از ازســرگیری 
روابط دیپلماتیک میان دو کشــور خبــر دادند. بر این 
اساس قرار اســت طی دو ماه آینده ســفارت خانه ها 

دو  در  دیپلماتیــک  نمایندگی هــای  و 
کشــور بار دیگر بازگشــایی شوند.حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امورخارجه کشورمان 
نیز در حاشیه شــرکت در مراسم جشن ملی 
پرچم و بزرگداشــت دوازدهم فروردین )روز 
جمهوری اســلامی( در جمع خبرنگاران و 
در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه در مورد 
زمان و مکان ملاقات شــما با وزیر خارجه عربســتان 
گمانه زنی های مطرح می شــود و آیا زمان و مکان این 
دیدار مشخص شده اســت؟ گفت: قرار است ظرف ۴۸ 
ساعت آینده با همتای ســعودی مکالمه و رایزنی کنم 
و در آن گفت وگو، زمــان و مکان دیدارمــان را نهایی 
می کنیم.همچنیــن خبرگزاری رســمی عربســتان 

سعودی روز گذشــته اعلام کرد: »فیصل بن فرحان« 
وزیرخارجه عربســتان ســعودی به صورت تلفنی با 
»حســین امیرعبداللهیان« وزیرخارجه ایران گفتگو 
کرد، براین اســاس دو طــرف در این گفتگــو درباره 

دیداری دوجانبه در چند روز آینده توافق کرده اند.
بنابر این گزارش وزرای خارجه ایران و عربستان درباره 
زمان دیدار دوجانبه خود گفتگو کرده و زمانی را نیز به 

طور مشخص تعیین کرده اند.
خبرگزاری رسمی عربستان ســعودی گزارش داد که 
فیصل بن فرحان و امیر عبداللهیــان همچنین درباره 
موضوعات مهم مورد اهتمام دو کشــور گفتگو کرده و 
گام های آینده پس از توافق ســه جانبه اخیر در پکن را 

نیز مورد بررسی قرار داده اند.

رئیس مجلس شــورای اســلامی در حکمی علیرضا 
شــریفی برزگر را به عنــوان معــاون اجرایی مجلس 

منصوب کرد.
 محمدباقــر قالیبــاف در این حکم که روز دوشــنبه 

منتشر شــد، خطاب به شــریفی برزگر نوشته است: 
انتظار مــی رود در چارچــوب سیاســت های کلی 
نظــام قانون گذاری ابلاغــی رهبر معظــم انقلاب و 
با رویکردهــای تحولــی و تاکید بر کارآمدســازی، 

شفاف سازی، هوشمندسازی و مردمی سازی، نسبت 
به ساماندهی هرچه بیشــتر حوزه های اداری و مالی 
مجلس اعم از توســعه و ارتقای کیفی زیرساخت های 
آن مبتنی بر فناوری های نوین؛ ارتقا و بهره وری نیروی 

انســانی، شفاف ســازی و انضباط مالی، بهره برداری 
ســریع تر طرح توســعه مجلس و خدمت رســانی به 
نمایندگان محترم و کارکنان خــدوم، برنامه ریزی و 

اقدام نمایید.

دولت

مجلس

خریدار  ســخنگوی کمیسیون اجتماعی 
مجلس شــورای اســلامی معتقد است که 
برای تحقق شعار »مهار تورم و رشد تولید« 
باید بخش خصوصی به طــور جدی احیاء 

شده و مردم به تولید اعتماد کنند.
حســن لطفی درباره راه های تحقق شــعار 
ســال ۱۴۰۲ مبنی بر »مهار تورم، رشــد 
تولید« بیان کرد: چندین ســال اســت که 
مقــام معظم رهبــری تولید را جزء شــعار 
سال می آورند و استمرار این بحث به منزله 
این اســت که تولید واقعی در کشور اتفاق 
نیفتاده اســت و یا اینکه اگر اتفاق هم افتاده 

درصد آن پایین بوده است.
وی افزود: نبود تولید در کشور و موانعی که 
در راه تولید وجود دارد باعث شده است که 
تورم افزایش یابد، یعنــی به جای اینکه این 
همه نقدینگی و ســرمایه مردم به ســمت 
تولید برود به سمت سرمایه گذاری در بانک 
ها، خرید خودرو، خرید ســکه و ارز و خرید 
مسکن حرکت کرده اســت. در صورتی که 
اگر تولید با آســایش صورت بگیرد و مردم 
خوشبین باشــند که سرمایه هایشان را در 
تولیــد بگذارند، هیچ وقت ســرمایه خود را 
در بانک نمی برند، امــا چون بخش تولید ما 
ضعیف است و کارآمدی لازم را ندارد باعث 

می شــود که مردم حتی کارخانه داری که 
چندین سال سابقه داشــته و کار می کرده 
است، کارخانه اش را تعطیل کرده و بفروشد 

و پول آن را در بانک بگذارد.
نماینــده مــردم رزن در مجلس شــورای 
اســلامی در رابطه با چگونگی تحقق شعار 
ســال ۱۴۰۲ عنوان کرد: من فکر می کنم 
مجلس مشــکلی نــدارد، چراکــه وظیفه 
مجلس قانونگذاری اســت و از این نظر نیز 
قوانین بسیاری داریم و کمبود قانون وجود 
ندارد اما بخــش اجرایی بــا چالش مواجه 
اســت. یعنی بروکراســی پیچیده و پر پیچ 
و خم اداری بــه عنوان موانــع تولید وجود 
دارد که چندین سال اســت در کشور آن را 
مشــاهده می کنیم و همچنان هم استمرار 

دارد.
لطفی یادآور شــد: مثــلا بارهــا در حوزه 
انتخابیــه خودم با این مشــکل مواجه بوده 
ام که تولیدکننده یک بار مجوز و اســتعلام 
گرفتــه و برای دریافت تســهیلات به بانک 
معرفی شده اما بانک نیز یک سری استعلام 
های خاص خود را دارد و درخواست مجوز، 
اساســنامه و... می کند، بنابراین دولت اگر 
می خواهد شعار ســال تحقق یابد اولا باید 

بروکراسی پیچیده اداری را حل کند.

وی در ادامــه خاطرنشــان کــرد: در ادامه 
این روند دولــت باید هزینه تولیــد را برای 
تولیدکننده کاهش بدهد؛ تولیدکننده ای 
که تازه مجوز گرفته و هنوز اســتقلال مالی 
پیدا نکــرده چطور می توانــد در اولین روز 
افتتاح خــود مالیات و حــق بیمه پرداخت 
کند؟ این دو مورد نیز برای کارگاه هایی که 
هنوز به استقلال مالی نرســیده اند چالش 

ایجاد می کند.
ســخنگوی کمیســیون اجتماعی مجلس 
شورای اســلامی موضوع بعدی موانع تولید 
را بــازار فروش معرفی و تصریــح کرد: الان 
ما در کشــور یک تنظیم گر تولیدات نداریم 
و هیچ مرجعی وجود نــدارد که مثلا بگوید 

چند درصــد محصولات کشــاورزی تولید 
می شــود و چه مقدار در کشــور نیاز داریم 
و چه مقدار بایــد صادر شــود و همچنین 
قیمت آن به چــه میزان باشــد. همچنین 
موضوع قاچاق کالا و ارز نیز مطرح اســت و 
یا برعکس آن مواد اولیه ای که تولیدکننده 
ها نیاز دارنــد. بنابراین دولــت باید از بنگاه 
داری دســت بردارد، چراکه شــرکت ها و 
مجموعه های دولتی مانند شستا، صندوق 
های بازنشستگی، بنیاد مستضعفان، ستاد 
اجرایی و شــرکت های تابعــه بانک ها که 
دست اندرکار تولید هستند توان رقابت را از 
بخش خصوصی گرفته اند و سوال این است 
که در ایــن صورت کــدام بخش خصوصی 
ســرمایه گذار می تواند بــا هلدینگ های 
بانک هــا رقابت کند؟ پول مردم در دســت 
بانک است و به راحتی تولید منابع می کند، 
اما تولید آن هم استانداردهای لازم را ندارد، 
بنابراین مهمترین کار این است که دولت و 
شــرکت های دولتی همه با هم باید تولید را 

به تولیدکننده واقعی واگذار کنند.
لطفــی در ادامــه عنــوان کــرد: مثلا در 
حال حاضر مشــکل آرد و نــان را - که قوت 
لایموت مردم اســت- داریم و فرد به بهانه 
های مختلف مجوز نانوایی گرفته است، اما 

شاطری بلد نیست و به این دلیل که سودی 
ببرد این مجوز را با مغازه به کسی که شاطر 
اســت اجاره می دهد؛ چرا نباید این مجوز 
نانوایی را بــه همان شــاطر واقعی بدهیم؟ 
که در غیر ایــن صورت بــرای اینکه هزینه 
های خود را تامین کند مجبور شــود نان بی 

کیفیت به مردم تحویل دهد؟
وی تاکید کــرد: اگــر می خواهیــم تورم 
کنترل شــود اولا باید تولیدات داخلی واقعا 
تقویت شــود و مردم به تولید اعتماد کنند، 
همچنین شــرکت های دولتی و خصولتی 
و شــرکت هایی که به نحوی از انحاء اموال 
عمومی و انفال در دســت آنها اســت جمع 
شوند. دولت باید عزم خود را جزم کند تا هر 
چه شرکت دولتی و خصولتی وجود دارد را 
جمع کرده و از طریق بورس به مردم واگذار 
کند و بخش خصوصی بــه طور واقعی احیاء 
شــود.این عضو هیات رئیســه کمیسیون 
اجتماعی مجلس شورای اسلامی در پایان 
گفت: وقتی بخش خصوصی احیاء شــده و 
مردم به تولید اعتماد کنند دیگر ســرمایه 
های خود را در بانک نمــی گذارند و یا برای 
خرید ارز، خودرو، مســکن و طلا ســرمایه 
گذاری نمی کنند و در این صورت تورم خود 

به خود کنترل خواهد شد.

پاسخ مثبت رئیسی به دعوت ملک سلمان برای سفر به ریاض

معاون اجرایی مجلس شورای اسلامی منصوب شد

خریدار  کارشناس مســائل بین الملل با 
بیان اینکه توجه به سیاســت همسایگی در 
دولت سیزدهم اتفاق افتاد، گفت: گام های 
خوبی بــرای اســتفاده از ظرفیــت آفریقا 
برداشته شده اســت و آفریقا می تواند بازار 

مناسبی برای کالاهای ایرانی باشد.
رضا عابدی  گنابــاد درباره دســتاوردهای 
سیاست خارجی در یکســال گذشته گفت: 
در دولت قبل در حوزه کشــورهای منطقه و 
گسترش روابط با همسایگان سیاست فعالی 
نداشت و حتی برای رفع تنش در بحران های 
منطقه ای همچون جنگ قــره باغ نیز نقش 
آفرین نبود.کارشــناس مســائل بین الملل 
بیان کــرد: دولت یازدهــم و دوازدهم همه 
تخم مرغ ها را در سبد برجام چید و به سمت 
غرب رفت و حتی کشــورهایی مانند روسیه 
و چین را کنار گذاشــت و موجب نارضایتی 
چینی ها شــد. حتی برخی از مسائلی که در 
سیاســت خارجی هنوز گرفتار آن هستیم 
محصول سیاســت ها و رفتارهای اشــتباه 

دولت قبل است.

توجه به سیاست همسایگی در دولت 
سیزدهم اتفاق افتاد

عابــدی  گنابــاد عنــوان کــرد: در دولت 
ســیزدهم خوشــبختانه توجه به سیاست 
همســایگی که آیــت الله رئیســی مدنظر 
داشت، توسعه روابط با کشورهای همسایه 
رقم خود و در کنــار مذاکراتی که برای رفع 
تحریم ها انجام شــد،  همه گزینه های خود 
در عرصه سیاست خارجی را در سبد برجام 
نچید و توســعه روابط با کشــورهایی چون 
ترکیه، جمهوری آذربایجان، ارمنســتان، 
پاکســتان و ترکمنســتان را در دستور کار 
قرار داد.وی ادامه داد: سفرهای متعددی که 
آیت الله رئیسی برای شرکت در اجلاس های 
منطقه ای، بین المللــی و جهانی انجام داد و 
توجه وی به بحث های منطقه ای و گسترش 
روابط با همســایگان از نکات بسیار مهمی 
بود کــه در این دوران شــاهد بودیــم و از 

دستاوردهای مهم این دولت است.

این مدرس دانشــگاه به سفر رئیس جمهور 
به چین و دیگر ســفرهای او به کشــورهای 
مختلــف در منطقه اشــاره کــرد و گفت: 
بحث عضویت ایران در ســازمان همکاری  
شانگهای و مطرح شــدن عضویت ایران در 
بریکس از جمله نکاتی بود که در سیاســت 
خارجی و در دولت قبل به آن توجه نمی شد 

و یا کمتر مورد توجه قرار می گرفت.
عابدی گنابــاد در ارزیابــی خــود از لزوم 
گســترش روابط با آفریقا اظهار کرد: ما در 
روابط  خود با اروپا با توجه بــه اینکه عمدتاً 
وارد کننده تکنولوژی از کشورهای اروپایی 
و غربی هستیم، به طور معمول محصولاتی 
چون نفــت، پتروشــیمی و مــواد خام به 
آنها صادر کرده و در قبــال آن تکنولوژی و 

کالاهای مصرفی وارد می کنیم.
وی ادامه داد: در واقع تراز وارداتی ما با غرب 
بیشــتر به نفع آنهاست و اگر بحث گسترش 
روابط با کشورهای اروپایی مطرح شود و در 
صورتی که تحریم نباشــیم، تنها می توانیم 

نفت و مواد خام دیگر به آنها بفروشیم.

بین الملــل  مســائل  کارشــناس  ایــن 
خاطرنشان کرد: حتی اگر تحریم های غرب 
علیه ایران را نادیده بگیریــم، در بازارهای 
اروپایی و بازار کشــورهای رقیــب، رقابت 
شدیدی از ســوی شــرکت های خود این 
کشــورها و رقبای ایــران و همچنین تجار 

چینی و هندی وجود دارد.
عابدی گنابــاد این نکته را متذکر شــد که 
برخی بازارهای بکِر بــرای ایران وجود دارد 
که رقابت در آنها ســاده تر اســت از جمله 
در عراق و افغانســتان و کشــورهای حوزه 
آســیای مرکزی و قفقاز.وی با ابزار تاســف 
از اینکــه تاکنون از ظرفیت منطقه شــرق 
و جنوب شــرقی کشــور در بحث توســعه 
تجارت به درســتی اســتفاده نشده است، 
افزود: پاکستان و شــبه قاره هند با توجه به 
جمعیت فراوانی که دارنــد، می توانند بازار 

مناسبی برای کشور ایران باشند.
این کارشناس مســائل بین الملل بیان کرد: 
ما می توانیم از ظرفیــت آفریقا هم بهره مند 
شویم. متاسفانه آفریقا فقط تبدیل به زینت 

مجالس مسئولان شده اســت در حالی که 
می توان از این بازار بکر برای رونق صادرات 

و تولید در کشور استفاده کرد.
عابدی گناباد اســتفاده نکــردن از ظرفیت 
تجاری در حوزه آفریقا را کاری اشتباه خواند 
و عنوان کرد: اکنون کشورهایی چون چین، 
هند و ترکیه در حوزه آفریقا فعال هستند و 
ایران نیز باید توســعه روابط خود با آفریقا را 

در دستور کار قرار دهد.
وی یادآور شد: ترکیه در سال ۲۰۰۹ اعلام 
کرد که خطوط هواپیمایی برای حوزه آفریقا 
راه اندازی کرده و امکانات و تمهیداتی برای 
توســعه روابط با آفریقا در نظر گرفته است. 
ما باید از این وضعیت درس عبرت بگیریم و 
در بازارهای آفریقا بویژه در کشــورهایی که 

دارای جمعیت انبوه هستند،  ورود کنیم.
این کارشناس مسائل بین الملل ادامه داد: ما 
می توانیم از ظرفیت صادرات خدمات فنی، 
مهندســی و تکنولوژیکی به آفریقا استفاده 
کنیم و درآمدهای ارزی و غیرنفتی کشــور 
را افزایش دهیم.عابدی گناباد در عین حال 

با تاکید بر اینکه در سال های اخیر گام های 
خوبی برای توســعه روابط با آفریقا برداشته 
شده است، گفت: با وجود تلاش های صورت 
گرفتــه همچنان در بحث توســعه روابط با 
این قاره عقب هســتیم.وی افــزود: بدون 
شــک آفریقا می تواند بازار بسیار مناسبی 
برای کالاهای ایرانی باشــد؛ مــا می توانیم 
برخی از مواد خامــی که در داخــل به آن 
دسترســی نداریم از آفریقا بــه قیمت های 
ارزان و مناســب وارد و کالاهای باکیفیت را 
با ارزش افزوده دیگری از همان محصولات 
خام تولید کنیم و در عین حال در بحث های 

کشاورزی هم می توانیم با آفریقا کار کنیم.

لزوم فعال شدن در حوزه تجارت
 با آمریکای لاتین

این مــدرس دانشــگاه درباره گســترش 
همکاری با کشــورهای آمریکای لاتین نیز 
خاطرنشــان کرد: در حوزه آمریکای لاتین 
که همواره حیــات خلوت ایــالات متحده 
بوده اســت، حضور ایران به دلیــل تاثیر بر 
منافع آمریکا، از نظر سیاســی و اقتصادی 
موثــر و مهم اســت.عابدی گناباد به حضور 
ناوهای ایرانی در آمریکای لاتین در ســال 
گذشته اشــاره کرد و گفت: حضور ناوهای 
ایرانی در آبهای برزیــل واکنش آمریکا را به 
دنبال داشــت و آنها تلاش کردند تا با فشار 
سیاسی به دولت برزیل، جلوی این اتفاقات 

را بگیرند.
وی با اشــاره به تحولات سیاسی در برزیل و 
روی کار آمدن جریان های چپ گرا، به این 
نکته اشاره کرد که داســیلوا رئیس جمهور 
برزیــل از گذشــته روابط خوبی بــا ایران 
داشته اســت و می توان از این ظرفیت برای 
توسعه روابط اســتفاده کرد.این کارشناس 
مســائل بین الملل روابط خــوب تهران و 
کاراکاس را یادآور شــد و گفت: می توانیم 
از ظرفیت کشــورهایی که از نظر سیاسی با 
آمریکا زاویه دارنــد، برای صدور محصولات 
فنــی مهندســی، کشــاورزی، کالاهای 

تکنولوژیکی و پتروشیمی بهره مند ببریم.
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وزیر اقتصاد بیان کرد 
سال جدید، سال تحول در اقتصاد ایران

 وزیر اقتصاد تاکید کرد: ســال ۱۴۰۲ با تصمیمــات جدیدی که دولت 
آماده کرده است، سال تحول در اقتصاد خواهد بود.

به گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی، »سید احسان خاندوزی« در 
یادداشتی، سال جدید را سال تحول در اقتصاد خواند.

متن یادداشت وی را در ادامه مشاهده می کنید:
در ســال ۱۴۰۱ ریل گذاری هــای خوبــی برای رشــد تولیــدات و 
ســرمایه گذاری ها اتفاق افتاد و دســتاوردهای قابــل توجهی هم رخ 
داد: رشد عدد ســرمایه گذاری چه داخلی چه خارجی، رشد تولیدات 
کارخانه ها و صنایع، کاهش نرخ بیکاری، تسهیل مجوزهای کسب وکار 
و حذف امضاهای طلایی، پرداخت تسهیلات به تولید و اشتغال، کاهش 
چشمگیر فرار مالیاتی، جهش سرمایه و توان بانک های دولتی و رکورد 
صادرات غیرنفتی بســیار بهتر از ســال های گذشــته بود و طرح های 

عمرانی و آب و انرژی خوبی در استان ها به بهره برداری رسید.
اگرچه تداوم اقدامات بانک مرکزی برای کنترل رشد نقدینگی را شاهد 
بودیم، ولی متاســفانه در ماه های پایانی سال به جهت جهش ارز ناشی 
از جنگ ترکیبی دشــمن در حوزه ارز و همچنین ضعف تنظیم بازار در 
برخی اقلام مثل گوشــت یا خودرو، کام جامعه ما تلخ شد. هرچند مثل 
بسیاری از کشورها، تورم ایران در ســال ۲۰۲۲ دو برابر یا سه برابر نشد 
اما تورم بالای ۴ سال گذشته در ســال ۱۴۰۱ ادامه پیدا کرد. سال مهار 
تورم و رشــد تولید آغاز شد و وزارت اقتصاد در ســال ۱۴۰۰ طی سند 
»نقشه راه رشد غیرتورمی« آسیب شناســی خود و احکام پیشنهادی 
خود برای عبور از رکــود تورمی را به تایید ســتاد هماهنگی اقتصادی 
دولت رسانید و وظایف هر یک از دســتگاه ها در راستای کنترل تورم و 

رشد تولید را در دولت مصوب شد.
بخشی از آن نقشه محقق شــد مثل انضباط در کسری بودجه دولت به 
نحوی که ما در ســال ۱۴۰۱ به جای ۲۰۰ همت ســال ۱۴۰۰ کمتر از 
۱۵۰ همت اوراق )نقد و غیرنقد( فروختیم و در عوض بخش خصوصی 
۹۰ همت از بورس تامین مالی کرد. نرخ رشد نقدینگی بانک ها را نیز از 
۳۹ درصد به ۳۰ درصد کاهش دادیم و بانک مرکزی تلاش بسیار خوبی 
انجام داد که متاسفانه با جهش ارز در ماه های پایانی سال شیرینی آنها 
از یاد رفت. امیدوارم بانــک مرکزی که متولی حفــظ ارزش پول ملی 
اســت، در ســال ۱۴۰۲ با برنامه ریزی دقیق، در جنگ ارزی دشمنان 

علیه ایران دستاوردهای بهتری داشته باشد.
این امیدواری ناشی از اتفاقات خوبی است که در هفته های پایانی سال 
گذشته در حوزه شرکای راهبردی خارجی ما رخ داد و انشاالله طی سال 

جاری نیز گشایش ها ادامه پیدا خواهد کرد.
ســال ۱۴۰۲ با تصمیمات جدیدی که دولت آماده کرده اســت، سال 
تحول در اقتصــاد خواهد بود پس از مقدمات و ریل گذاری ســال قبل. 
لایحه برنامه هفتم توســعه که در ماه آینده به مجلس تقدیم می شــود 
محل ظهور این تحول ســاختاری خواهد بود. با اتــکا به صاحب نظران 
نخبه و جوان در وزارت اقتصاد و استفاده از شــبکه ارتباطی گسترده با 
صاحب نظران، خوش بین هستم که سیاست های اقتصادی سال ۱۴۰۲ 
منسجم تر از گذشــته به اجرا برســد. ما معتقدیم نیازمند یک کمربند 
حمایتی در حوزه امنیت غذایی برای مردم هستیم و پیشنهاد مکتوبی 

آماده کرده ایم.

در زمینه تحــولات بانکی و پولی اعتقــاد داریم بــدون تدابیر انقلابی 
امکان برون رفت از وضع موجود فراهم نیســت پیشنهادهای تحولی در 
حوزه بانک های ناتراز و خاتمه مســابقه نرخ سود را خدمت آقای رئیس 
جمهور ارائه کرده ایــم و اجمالاً مورد تایید قرار گرفته اســت و مردم از 
بانک مرکزی توقع برخورد جدی و بی تعارف دارند. ما در وزارت اقتصاد 
در خصوص سنگ اندازی در مسیر تسهیل کسب وکار بدون اغماض به 
مردم اطلاع رسانی می کنیم کاملًا شفاف همان طور که در ابر بدهکاران 
بانکی و وضع مالی شرکت های دولتی عمل کردم. درباره تخلف مدیران 

بانک های دولتی و مالیاتی نیز کمترین مجازات، برکناری خواهد بود.
بازگرداندن عوارض آلایندگی و ارزش افزوده از پایتخت به اســتان ها 
را چندبرابر قوی تر از گذشــته ادامه می دهیم چنان که ۱۷۰۰ میلیارد 
تومان از حق سال های گذشته را شــب آخر سال برای خوزستانی های 

عزیز زنده کردیم.
همچنین در حوزه نظارت بر بازار و مالیات از ســوداگران، مردم ســال 
متفاوتی را شــاهد خواهند بود و روش های ناکارآمد گذشــته دستگاه 
نظارتی به زودی کنار گذاشته می شود و امیدوارم سامانه جامع تجارت 

و سازمان حمایت کاملًا در این مسیر موفق عمل کنند.
 در خصــوص وظایف وزارت اقتصــاد در تامین مالــی غیربانکی هم ما 
الگوی جدید شــرکت پروژه و گواهی سپرده را در اســفند ۱۴۰۱ آغاز 
کردیم با شتاب و فراگیری بیشــتر ادامه خواهیم داد و از ظرفیت بورس 
و مولدســازی برای ســرمایه گذاری خرد مردم در گزینه های جذاب 

استفاده می کنیم.
در نهایت اینکه بدخواهان تلاش خواهند کرد با جنگ رسانه ای و ایجاد 
انتظارات تورمی و ارزی، مانــع ثمر دادن تلاش هــای مذکور و بهبود 
شــرایط اقتصادی مردم ایران شوند، اما با هوشــیاری و همدلی ملت و 

دولت از این گردنه نیز سربلند عبور خواهیم کرد ان شاءالله.

اشخاص حقوقی به سامانه مودیان متصل شوند
ســازمان امور مالیاتی در اطلاعیه ای اعلام کرد: کلیه اشخاص حقوقی 
)به استثنای اشــخاص حقوقی موضوع ماده ۱۶ قانون مالیات بر ارزش 
افزوده( نسبت به اتصال به ســامانه مؤدیان و صدور و ثبت صورتحساب 

الکترونیکی اقدام کنند.
به گزارش سازمان امور مالیاتی کشــور، با عنایت به الزام کلیه اشخاص 
حقوقی )به استثنای اشخاص حقوقی موضوع ماده ۱۶ قانون مالیات بر 
ارزش افزوده( نسبت به اتصال به سامانه مؤدیان و صدور و ثبت )ارسال( 
صورتحســاب الکترونیکی در این ســامانه از ابتدای فروردین ماه سال 
جاری و با توجه به درخواســت های مکرر اشــخاص مشمول به آگاهی 
می رســاند برای فرجه زمانی آماده ســازی نرم افزارهای حسابداری و 
اتصال به سامانه مؤدیان از سوی مؤدیان تمهیدات تسهیل گری ویژه ای 
با تأکید بر بخشودگی جرائم عدم صدور و ارسال به موقع صورت حساب 

الکترونیکی پیش بینی شده است.
همچنین جهت مســاعدت در کاهش هزینه هــای مؤدیان محترم، 
به موجب بند )ج( تبصره ۶ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشــور، 
بخشــی از هزینه های شــرکت های معتمــد مالیاتی که بــه نیابت 
از طــرف مؤدیان نســبت به جمع آوری و ارســال صورت حســاب 
الکترونیکی اقدام می نمایند، توســط ســازمان امور مالیاتی کشور 

پرداخت خواهد شد.
 از این رو، تا زمان تعیین و اعلام تعرفه خدمات شــرکت های معتمد از 
سوی شورای اقتصاد، این شــرکت ها تعهدات قراردادی خود با مؤدیان 

مالیاتی را بدون مطالبه هرگونه پیش پرداخت انجام خواهند داد.

بازار

معاون صنایع عمومــی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: قرار است اولویت های ترجیحی بر اساس نواقص 
بازار تعیین شــود تا اگر به افرادی ســهمیه قانونی به 
عنــوان کولبر یا ملوانــی برای مجموعه اســتان های 
مرزی تخصیص پیدا کند، برای رفع این نواقص واردات 
صورت گیرد و احتمالا آیین نامــه ای در این رابطه در 

سال جاری نهایی خواهد شد.
مهدی بــرادران، ضمن اشــاره به نواقص بــازار لوازم 
خانگی در حــوزه لوازم خانگی کوچــک، تصریح کرد: 

با ســرمایه گذاری های صاحبان ســرمایه 
لوازم خانگی در اســتان های مــرزی برای 
اشــتغالزایی برنامه ریزی می شــود تا نیاز به 
واردات مــرزی در حوزه اشــتغال به حداقل 

برسد.
معاون صنایع عمومــی وزارت صمت ادامه 
داد: همچنیــن دلیلی ندارد اگــر کالایی در 

کشور وجود دارد، در استان مرزی کم و نیاز به واردات 
باشد. اما در مواردی که محدودیت یا کمبود کالا وجود 

دارد می توان بــه صورت محــدود از طریق 
مناطق مــرزی وارد کرد.به گفتــه این مقام 
مسئول بر این اساس لیستی از کالاهای لوازم 
خانگی دارای اولویت کــه تولید داخل آن ها 
کمتر از نیاز کشور اســت، مشخص می شود 
کــه واردات آن ها در ســطح محــدود برای 
استان های مرزی بلامانع است تا نواقص بازار 
رفع شود. مثلا سال های قبل تولید مایکروویو به اندازه 
کافی نبود و در حوزه ماشــین ظرفشویی کمبودهایی 

وجود داشــت. بنابراین توصیه می شــد ایــن کالا از 
طریق مرزنشینان وارد شــود.برادران با بیان اینکه در 
حال حاضر نیاز کشــور در یخچال و فریزر، تلویزیون و 
لباسشــویی به طور کامل تامین شــده، اظهار کرد: در 
تدوین این آیین نامه بــرای واردات نواقص بازار لوازم 
خانگی از طریق استان های مرزی، وزارت صمت، ستاد 
مقابلــه با قاچاق کالا و ارز و وزارت کشــور مشــارکت 
دارند، گفت: سال گذشته جلساتی در این رابطه برگزار 

شد و امیدواریم در سال جاری به روز و نهایی شود.

واردات

خریدار   دبیر کل کانون کارگزاران بورس 
با تاکید بر اینکه سال ۱۴۰۱ دولت و سازمان 
بورس برای اعمــال تغییرات به خوبی عمل 
کردند، گفت: این اقدامات می تواند در ۶ ماه 
نخست ســال ۱۴۰۲ بازده خوبی به همراه 
داشته باشــد، اما باید اقداماتی انجام شود تا 
نگرانی ها به صورت بلندمدت از بازار ســهام 

حذف شوند.
»محمدرضــا دهقانی احمدآبــاد« به ارایه 
راهکار برای بهبود وضعیت معاملات بورس 
در ســال ۱۴۰۲ پرداخت و افزود: اگر بتوان 
به ســهامداران چنین اطمینانــی داد که 
هیچ گونه دخالتی در ساز و کار بازار صورت 
نمی گیرد، می توان بــه بهبود وضعیت بازار 

امیدوار بود.
نــوع  در  تغییــرات  احتمــال  بــه  وی 
قیمت گــذاری کالاهــا و نیــز حــذف 
قیمت گذاری دســتوری از اقتصاد کشــور 
اشــاره کرد و گفت: به هر طریقی که بتوان 
نرخ تعیین شده از طریق بازار را به رسمیت 
شــناخت شــکی وجود ندارد که پول های 
ســرگردان جمع آوری و جذب بازار سرمایه 
خواهند شــد؛ این موضوع ضمن کمک به 
اقتصاد کشــور، می تواند مانع رشد مخرب 
بازارهای موازی شود که هیچ نتیجه ای جز 

آسیب به اقتصاد را ندارد.
به گفته دهقانی احمدآباد، این راهکارها در 
حیطه اختیارات ســطح حاکمیت است که 
می توانند با تصمیمات خود تضمین هایی را 

به سهامداران بدهند.
دبیرکل کانــون کارگزاران بــورس تاکید 
کرد: اگر ایــن اعتماد به ســهامداران داده 
شــود که هیچ دخالتی در معامــلات بازار 
صورت نمی گیرد، می توان بــه تغییر روند 
معاملات بورس امیدوار بود؛ در این شرایط، 
بازار ســرمایه نه تنها در سال ۱۴۰۲ بلکه در 
ســال های آینده هم عملکرد بهتــری را از 

دیگر بازارهای موازی خواهد داشت.
وی در ادامه روند معاملات بورس در ســال 
۱۴۰۱ و علت افت و خیزهای ایجاد شده در 
این بازار را در سالی که گذشت ارزیابی کرد و 
افزود: زمانی که صحبت از بررسی عملکرد 
بازار می شــود باید فاکتورهای بنیادی بازار 
مانند نرخ ارز، قیمت فلزات اساسی، تورم و 
درصد تقسیم سود شرکت ها مورد ارزیابی 
قرار بگیرند تا بتوان از این طریق سودآوری 

شرکت ها را برآورد کنیم.
دهقانی احمدآبــاد خاطرنشــان کرد: در 
ادامه چنین بررسی هایی به این جمع بندی 
می رسیم که با فرض ثبات متغیرهای اعلام 
شده در وضعیت فعلی، سودآوری شرکت ها 

افزایش پیدا می کند و انتظــار روند بهتر از 
معاملات بورس وجود خواهد داشت.

دبیرکل کانون کارگــزاران بورس ادامه داد: 
این یک نوع پیش بینی کلاســیک اســت 
که عموماً اکثــر تحلیلگران بــرای ارزیابی 
بازار اقــدام به انجام این نــوع پیش بینی ها 
می کنند، اما همــواره فاکتورهای دیگری 
در بازار ســرمایه ایران وجود دارد که برآورد 
آنها به راحتی امکان پذیر نیست و نمی توان 
اعلام کرد که با چه احتمالی محقق خواهند 

شد.
وی خاطرنشــان کــرد: بیشــتر اقدامات 
انجام شده از سوی ســازمان بورس بر بستر 
پایبندی نهادهــای اجرایــی و حاکمیتی 
به قواعد بازار ســرمایه پایبند بــود و در این 
زمینه اعلام شــد که باید عرضه و تقاضا را به 
رسمیت بشناســیم؛ همچنین در ادامه این 
اتفاق نبایــد قیمت گذاری محصولات مورد 

دستکاری قرار بگیرند.

ارزیابی اقدامات سازمان بورس
 بر معاملات بازار سهام

بــورس  کارگــزاران  کانــون  دبیــرکل 
پیشنهادات ارایه شده سازمان بورس برای 
تغییر در لایحه بودجــه را مثبت اعلام کرد 
و افزود: ســازمان بورس در ایــن زمینه به 
خوبی عمل کرد و برای اعمــال تغییرات به 
نفع بورس توانســت با موفقیت مقابله کند 
که این امر باعث شد تا شاهد فصل جدیدی 
از حمایت ســازمان بورس نسبت به منافع 

سهامداران خرد باشیم.

وی اظهار داشت: با توجه به اقدامات مثبتی 
که اخیراً در حوزه بازار سرمایه انجام شد، اما 
ترس سهامداران این است که این اقدامات 
برای بازه زمانی کوتاه مدت باشــد و ســال 
جدید دوباره تغییراتی در تصمیمات مثبت 

اعمال شود.
اکنــون  کــرد:  خاطرنشــان  دهقانــی 
ریســک هایی بر بــازار ســرمایه تحمیل 
می شــود و تا زمانــی که این ریســک ها به 
صورت بنیادی از بازار برداشته حذف نشود، 
نمی توان بازار ســهام را به صورت بلندمدت 
مســتعد رشــد دید و جایگزین بازارهای 

موازی کرد.
دبیرکل کانون کارگزاران بورس با تاکید بر 
اینکه ســال ۱۴۰۱ دولت و سازمان بورس 
برای اعمال تغییرات به خوبی عمل کردند، 
گفت: این اقدامات می تواند در ۶ ماه نخست 
ســال ۱۴۰۲ بازده خوبی به همراه داشــته 
باشد، زیرا ریســک های نگران کننده از سر 
بازار برداشته شــد، اما باید اقداماتی انجام 
شــود تا نگرانی ها به صورت بلندمدت از سر 

بازار حذف شوند.
وی خاطرنشــان کرد: ممکن است در بازار 
شــاهد باشــیم که تورم و نرخ دلار بر مدار 
صعــود قرار گرفتنــد، اما شــاخص بورس 
وارد فاز نزولی شــده اســت که این موضوع 
تحت تاثیر ترس ســهامداران رخ می دهد و 
ســهامداران اقدام به ورود سرمایه هایشان 

در بازار نمی کنند.
دهقانی تاکید کرد: اگر این مشــکل بازار به 
صورت بنیادی برطرف شــود شکی وجود 

ندارد که عملکرد بازار سهام از شاخص تورم 
و نرخ دلار پیشی خواهد گرفت.

وجود صف خرید و فروش، نوعی دیگر 
قیمت گذاری دستوری در بازار سهام

دبیر کل کانون کارگــزاران بورس به اعمال 
تغییرات در دامنه نوسان اشاره کرد و افزود: 
اگر بخواهیم بازار سهام را از چند لایه مورد 
بررســی قرار دهیم لایه عمیق آن مربوط به 
قیمت گذاری دستوری و پایبندی به ساز و 

کار بازار است.
وی گفــت: لایــه دوم آن مربــوط به بحث 
کارایی عملیاتی و اطلاعاتی بازار اســت که 
اگر این پایه ها درست باشند، بازار بیشتر به 
سمت کارایی پیش خواهد رفت؛ بدین معنا 
که بازار می تواند در کوتاه ترین زمان ممکن 

قیمت دارایی ها را کشف کند.
دهقانی با بیــان اینکه هر چیــزی که مانع 
کشف ســریع و صحیح قیمت ها شود عملًا 
مانع از حفظ کارایی بازار می شود، ادامه داد: 
وجود صف های خرید و صف فروش یکی از 
این مهم ترین مســایلی بود که طی سالیان 
گذشــته گریبان بــازار را گرفــت و مانع از 

کشف صحیح و سریع قیمت ها شد.
دبیر کل کانون کارگــزاران بورس گفت: ما 
اعلام نمی کنیــم که دامنه نوســان وجود 
نداشته باشد؛ بلکه باید اقدامی صورت گیرد 
که از ایجاد صف خرید و صف فروش در بازار 

جلوگیری شود.
دهقانی با بیان اینکه همــان گونه که گفته 
می شــود قیمت گذاری دستوری برای بازار 

سهام سم اســت، اظهار داشت: وجود صف 
خرید و فروش نوعی قیمت گذاری دستوری 
در بازار محســوب می شــود، بــرای مثال 
یک سهم نمی تواند بیشــتر از هفت درصد 
رشــد کند این موضوع نوعی قیمت گذاری 
دستوری اســت، اگر مخالف قیمت گذاری 
دســتوری هســتیم، باید تغییراتــی را در 
دامنه نوســان اعمال کنیم.دبیر کل کانون 
کارگزاران بــورس با بیــان اینکه ســاز و 
کارهای معاملاتی و هســته معاملات اجازه 
نمی دهند که در کوتاه مدت شــاهد دامنه 
نوسان پویا باشــیم، گفت: چاره ای نداریم 
جز اینکه دامنه نوســان را باز کنیم یا به این 
ســمت پیش برویم که آپشــنی برای رفع 
مشــکل صف خرید و صف فــروش در نظر 

گرفته شود تا قیمت به سرعت کشف شود.

 فروش خودرو از طریق قرعه کشی 
به نفع هیچ کس نیست

دهقانی به عدم عرضه خودرو در بورس کالا 
و تاثیر آن بر سهام شرکت های خودروسازی 
اشــاره کرد و کفــت: مســاله ناکارآمدی 
سیســتم قرعه کشــی و وجود لاتــاری در 
این بازار به یک نماد تبدیل شــده اســت، 
با این اقــدام تولیدکننده زیــان می بیند و 
مصرف کننده با قیمتــی بالاتر در بازار اقدام 
به خرید خــودرو می کند؛ رانتــی در بازار 
ایجاد شــده که برخــی از دلالان در حال 

استفاده از آن هستند.
دبیــر کل کانــون کارگزاران بــورس ادامه 
داد: فــروش خــودرو از این طریــق به نفع 
هیچ کس نیســت جز اینکه رانتی در اقتصاد 
کشــور ایجاد شــده و مصرف کننــده هم از 
این موضوع ناراضی اســت. در شرایط فعلی 
بهترین کار عرضــه خودرو در بــورس کالا 
اســت و این بازار بهترین گزینه برای عرضه 
شــفاف و قیمت گــذاری کالاها محســوب 
می شــود.دهقانی با تاکید بــر اینکه تداوم 
عرضه خودروهــا در بورس کالا بــه عنوان 
یک اقدام مثبت از ســوی دولت در راستای 
کنار گذاشتن قیمت گذاری دستوری تلقی 
می شــود، گفت: از این طریق دولت می تواند 
به ســاز و کار بازار و اقتصاد پایبند باشــد که 
نفع این اقدام به خودروســازان و سهامداران 
کــه ســهامداران عدالــت و صندوق های 
بازنشســتگی هســتند، خواهــد رســید؛ 
همچنین در این میان بازار سرمایه می تواند 
به عنوان جاذب نقدینگــی عمل کند و دیگر 
بازارهــای مــوازی تخریب کننــده اقتصاد 
کشور نباشند و در نهایت نیز خودرو با قیمت 

منصفانه تری به مصرف کننده برسد. 

معاون وزیر صمت اعلام کرد؛ اولویت بندی واردات مرزنشینی بر اساس کمبودهای بازار

وزیر صمت:

و دچار مشکل شده اند  مردم برای خرید خودر
خریدار  وزیر صنعــت درباره برنامه تولید 
خودرو در ســال جدید هم گفت: در ســال 
۱۴۰۲ هــدف تولید خــودرو حداقل یک 
میلیون و ۶۰۰ هزار دستگاه است؛ بنابراین 
تقریبــا بــرای تمام کســانی کــه ثبت نام 

کرده اند، خودرو تحویل داده خواهد شد.
 وزیر صمت با تشریح اقدامات انجام شده در 
ســال ۱۴۰۱ و برنامه های سال جدید بیان 
کــرد: ۳۲۰۰ واحد جدید بــه بهره برداری 
رســیدند و ۲۲۰۰ واحد هم سرمایه گذاری 
خود را توسعه دادند و به خطوط تولید خود 
اضافه کردنــد و ۱۶۰۰ واحــد تعطیل هم 

فعال شدند.
سید رضا فاطمی امین وزیر صمت در برنامه 
هلال بهار شبکه خبر سیما، مهمترین سند 
بالادســتی برای وزارت صمــت را اقتصاد 

مقاومتی خواند.
وی از رشد مناســب تولید در سال ۱۴۰۱ 
خبر داد و گفت: رشــد بخــش صنعت در ۹ 
ماهه نخست سال گذشته بیش از ۸ درصد 
بود که ۲ برابر متوسط رشــد اقتصادی کل 
کشور بود. همچنین رشد بخش صنعت در 
پاییز سال گذشته هم به ۱۱.۶ درصد رسید 

که از سال ۱۳۹۶ به بعد بی سابقه است.
فاطمی امین گفت: طبق آمــار گمرک، در 
۱۱ ماه نخســت ســال ۱۴۰۱ واردات مواد 
اولیه یا همان کالاهای واسطه ای ۱۴ درصد 

رشد داشته که نشاندهنده رونق تولید است 
و میزان اشتغال در بخش صنعت در پاییز به 
رکورد جدید ۸ میلیون و ۳۰۰ هزار دستگاه 

رسیده است.
فاطمی امین با تشــریح اقدامات انجام شده 
در ســال ۱۴۰۱ هم بیان کرد: ۳۲۰۰ واحد 
جدید به بهره برداری رسیدند و ۲۲۰۰ واحد 
هم ســرمایه گذاری خود را توسعه دادند و 
به خطوط تولید خــود اضافه کردند. ۱۶۰۰ 
واحد تعطیل هم فعال شــدند. در بسیاری 
از شــهرها مشــکل کمبود کارگــر داریم، 
مثل اشتهارد، ســاوه، زرندیه، اسلامشهر، 
شــهرک های اطراف قم. یعنی آنقدر تولید 
بالا رفته که واحدهــای صنعتی نیروی کار 

پیدا نمی کنند.
فاطمی امین با اشاره به مشکلات معیشتی 
مردم، گفت: در دهه گذشــته رشــد تولید 
بسیار کمتر از رشــد تورم بود و برای اولین 
بار در اقتصاد ایران ۵ ســال تورم بالای ۳۰ 

درصد داشتیم.
وی راهکار رفع مشــکلات معیشتی مردم 
را هم رشــد تولید دانســت و گفت: زمانی 
که رشــد تولید به مدت چند ســال تداوم 
داشته باشد، مثل سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
در دولت ســیزدهم، به تدریج می توان آثار 

منفی دهه گذشته را جبران کرد.
وزیر صمت برای نوســازی ماشــین آلات 

گفت: وزارت صمت پروژه ای برای بازسازی 
واحدهــای صنعتــی آماده کــرده که یک 
نمونه آن نوســازی الکتروموتورها اســت. 
بیــش از ۶۰ درصــد مصرف بــرق صنعت 
توســط الکتروموتورها انجام می شــود که 
تا ۱۰ درصد قابل کاهش اســت که با پروژه 

جدیدی با وزارت نیرو اجرا خواهد شد.
فاطمی امین درباره اجــرای فرمان تحول 
رئیس جمهــور در زمینه صنعــت خودرو 
گفت: عمده ۸ دستور رئیس جمهور اجرایی 
شده است مثل افزایش دوره گارانتی و رشد 
تولید. مثلا در ســال ۱۴۰۱ تولید خودروی 
کامل ۴۵ درصد رشــد کرده که شامل همه 
انواع خودرو اســت. همچنین رتبه ایران در 
تولید خودرو در جهــان از ۱۹ به ۱۶ کاهش 
پیدا کرد و ایران رتبه بالایی در رشــد تولید 

خــودرو دارد.وزیــر صمت دربــاره حذف 
قرعه کشــی خودرو هم بیان کرد: متاسفانه 
به علت عدم توازن عرضــه و تقاضا در بازار 
خودرو در سال های قبل، مردم برای خرید 

خودرو دچار مشکل شده اند.
در بــازار ایران بــه طور متوســط باید ۱.۵ 
میلیون خودرو عرضه می شــد که در چند 
سال گذشــته کمتر از یک میلیون دستگاه 
عرضه شــده بــود و این کســری تولید در 
۴ ســال قبل از ۱۴۰۱، فشــار زیادی ایجاد 
کرده اســت. ضمن این که ســوداگری در 
بازار خودرو همچنان حاکم اســت و حذف 
آن نیازمند تصویب فــوری قانون مالیات بر 

عایدی سرمایه توسط مجلس است.
فاطمی امین درباره برنامه تولید خودرو در 
سال جدید هم گفت: در سال ۱۴۰۲ هدف 
تولید خــودرو حداقل یــک میلیون و ۶۰۰ 
هزار دســتگاه اســت؛ بنابراین تقریبا برای 
تمام کســانی که ثبت نــام کرده اند خودرو 

تحویل داده خواهد شد.
وزیر صمت درباره وضعیت تولیدات معدنی 
هم عنــوان کرد: در تابســتان ۱۴۰۰ یعنی 
زمان تغییر دولت، رشد بخش معدن منفی 
بود، البته برای چند فصل متوالی رشــد این 
بخش در دولت گذشــته منفی شده بود. با 
اقدامات وزارت صمت در دولت ســیزدهم 
رشد بخش معدن در پاییز ۱۴۰۱ به مثبت 

۲ درصد رسید.وی افزود: در اوایل کار دولت 
ســیزدهم ۳ هزار معدن بلاتکلیــف و فاقد 
اطلاعات دقیق بود. در ایــن مدت تک تک 
پرونده این معادن بررسی شد به طوری که 
هم اکنون معادن بلاتکلیف به کمتر از ۳۰۰ 
واحد کاهش یافته و اطلاعــات معادن هم 
کاملا یکپارچه شده است. با تعیین تکلیف 
معادن، تــا پایان ســال ۱۴۰۱ تقریبا هیچ 

حقوق دولتی معوق نداشتیم.
وی با اشــاره به تغییر رویکرد حکمرانی در 
وزارت صمت از پیشرفت حدود ۶۰ درصدی 
آن خبر داد و افزود: امید فعالان اقتصادی و 
تولیدکنندگان هم به آینــده افزایش یافته 

است.
وزیــر صمــت از تمرکز بــر برنامــه توازن 
سرمایه گذاری در سال جدید سخن گفت و 
بیان کرد: همچنین تلاش خواهیم داشــت 
در ســال جدید کســب وکارهای ایرانی در 

سطح بین المللی بدرخشند.
وی با اشــاره به حمایت بیش از ۷۰ تشکل و 
اتحادیه تولیدی و صنفی کشــور از عملکرد 
وزارت صمت در ســال ۱۴۰۱، آن را نشانه 
همدلی در این بخش و ســرمایه اجتماعی 

مناسب وزارت صمت خواند.
فاطمــی امیــن همچنیــن از برنامه ریزی 
برای تعاملی شــدن وزارت صمت علاوه بر 

آینده نگری در سال جدید خبر داد.
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وزی های محیط زیستی در سال ۱۴۰۱ پیر
عباس محمدی امروزه، اگر در گوشــه ای از میهــن درختی به ناحق 
قطع شود، یا معدنی به یک روستا یا به یک زیستگاه حیات وحش آسیب 
برساند، یا پسابی وارد رودخانه ای شــود، و یا هر فعالیت تخریبی دیگر 
که صورت گیرد، دست کم در فضای مجازی و البته در بسیاری موردها 
در مطبوعات و رسانه های فراگیر، با واکنش مردمی روبرو می شود. این 
حساسیت همگانی بزرگ ترین دستاورد چند دهه کنشگریِ دلسوزان 
طبیعت کشور است. اگر می بینیم که شاخص های پایداری سرزمین ما 
روند نزولی دارد، نباید بپنداریم که تلاش ها برای حفظ میراث طبیعی 
کشور بی نتیجه بوده، بلکه باید در نظر داشته باشیم که در شرایط نبود 
کنشــگران محیط زیست و فعالان رســانه ای، وضع می توانست بسیار 
بدتر از این ها باشد. همچنین لازم اســت بدانیم که کار تخریب زمین، 
اگرچه در ایران با نرخی بالاتر از متوســط جهانی بــه پیش می رود، اما 
فقط منحصر به کشور ما نیست و در جهانی که »سرمایه« حکم می راند 

و افزایش پیوسته ی تولید و سود امری مقدس شده، فراگیر است.
راه دراز و سختی در پیش است تا بشر به شکلی جدی و مؤثر، زمین را از 
تخریب و آلودگیِ خودساخته نجات دهد، اما هر روزه میلیون ها انسان 
هم با پشــتکار فراوان در این راه گام برمی دارند. چنــد مورد که در زیر 
به آن ها اشــاره می کنم، نمونه هایی اســت از پیروزیِ تلاشگران ایرانیِ 
عرصه ی حفاظت محیط زیســت در برابر ســودجویانی که دغدغه ی 
حفظ شــکوه طبیعی این ســیاره ی زیبا و دل نگرانیِ منافع نسل های 

آینده را ندارند.
توقف ساخت وســاز در میانکاله؛ در فروردیــن ۱۴۰۱ جامعه ی محیط 
زیســتی با شــنیدن خبر آغاز یک دخل وتصــرف گســترده در مرتع 
حسین آباد در نزدیکی تالاب میانکاله شوکه شد. در بیستم اسفند ۱۴۰۰ 
وحیدی وزیر کشور کلنگ احداث »مجتمع پتروشیمی مازندران« را به 
زمین زده بود. ساخت این مجتمع گذشته از مغایرت با اصول حفاظت از 
تالاب ها و تعهدات قانونی سازمان حفاظت محیط زیست و معاهده های 
بین المللی که ایران در آن عضو اســت، با تصویب نامــه ی هیات وزیران 
مورخ ۱۳۸۱/۷/۳ که اسقرار صنایع شــیمیایی را در استان های گیلان، 
مازندران، و گلستان به جز در دو شهرک صنعتی لوشان )گیلان( و مراوه 
)گلســتان( ممنوع کرده، در تضاد بود. پیگیری های مستدل کنشگران 
محیط زیست، ورود جدی ســازمان حفاظت محیط زیست و فراکسیون 
محیط زیست مجلس و معاونت حقوقی ریاســت جمهوری به موضوع، 
و بازتاب گســترده ی این تخلف در فضای مجازی و رسانه ها، به متوقف 

ساختن پروژه توسط دستگاه قضایی انجامید.
پلمب کارخانه ی خمیرمایــه ی ناغان؛ این کارخانه در شهرســتان کیار 
استان چهارمحال و بختیاری، پساب تصفیه نشــده ی خود را در رودخانه 
تخلیه می کرد. با شکایت اداره ی محیط زیســت و پیگیری های مردمی، 
در تیر ماه کارخانه به دستور دادستان پلمب شد تا پس از نصب سامانه ی 

تصفیه ی پساب )یا انتقال کارخانه به نقطه ای دیگر( کار را دوباره آغاز کند.
ابطال ســندهای واگــذاری تالاب ها بــه وزارت نیــرو؛ در اجرای طرح 
کاداستر )حدنگاری و صدور سند برای همه ی زمین های کشور( وزارت 
نیرو مدعی مالکیت بســتر رودخانه ها و تالاب های کشــور شده است. 
در یک روند پراشتباه، سازمان ثبت اســناد و املاک هم سند شماری از 
تالاب های کشــور را به نام وزارت نیرو صادر کرد. فعالان محیط زیست 
برپایه ی اصول کلی حفاظت از میراث های مشــترک ملی و ماده ی یک 
قانون ملی شــدن جنگل ها، و دیگر قانون ها معتقدند که فقط ســازمان 
جنگل ها و مراتع به نمایندگی از دولت، امانت دار این منابع است که تعلق 
به ملت دارد. پیگیری ها از سوی مردم و فراکسیون محیط زیست مجلس 
به نتیجه رسید و معاون امور املاک و کاداستر سازمان ثبت اسناد دستور 

داد که سند تالاب ها فقط به نام سازمان جنگل ها و مراتع صادر شود.
کاهش آتش ســوزی جنگل ها و مراتع؛ با آن که سال ۱۴۰۱ سال بسیار 
کم بارش و خشکی بود، اما تعداد و گستره ی آتش سوزی در عرصه های 
طبیعی بســیار کم تر از ســال های پیش از آن بود. بــرای مثال، طبق 
گفته ی مسئولان، در جنگل های غرب مازندران میزان آتش سوزی ها 
نسبت به ســال ۱۴۰۰ حدود هشــتاد درصد کاهش داشت. دلیل این 
کاهش تا حد زیادی افزایش آگاهی و حساســیت مردم، و مجهز شدن 

مأموران و گروه های خودجوش به وسایل مهار آتش بوده است.
طرح شــکایت از قصورکنندگان در موضوع کاهش آلودگی هوا؛ در آذر 
ماه، ســمیه رفیعی نماینده ی تهران و رییس فراکسیون محیط زیست 
مجلس گفت که یک پرونده ی کامل در این زمینه تهیه و به دادســتان 

کل کشور داده شده است.
موضوع حیوانات ولگرد؛ غذارســانیِ ســازمان یافته به حیوانات ولگرد 
که گاه به غلط و موذیانه »حمایت از حیوانات« قلمداد می شــود، سبب 
افزایش بی سابقه ی سگ و گربه در محیط های طبیعی و فضای عمومیِ 
ســکونتگاه های انسانی شده اســت. این افزایش، تهدیدی جدی برای 
سلامت همگانی و حیات وحش، و یک آزار در حق همان سگ و گربه ها 
است که افزایش می یابند و محکوم به زندگی در شرایط سخت کوچه و 
خیابان یا کوه و دشت می شوند. از این رو شماری از کارشناسان و فعالان 
محیط زیست به شکل جدی درباره ی خطرات غذارسانی اطلاع رسانی 
و اقدام به طرح شکایت قانونی بر ضد چند تن از غذارسان های حرفه ای 
کردند. مجموع این کارها سبب شده که بسیاری از مردم متوجه تفاوتِ 

حمایت اصولی از حیوانات و »ولگردپروری« بشوند.
ماجرای ســد چم شیر؛ این ســد در مرز اســتان کهکیلویه و بویر احمد 
با اســتان بوشــهر بر روی رودخانه ی زهره زده شــد. شــمار زیادی از 
کارشناســان و فعالان محیط زیســت و آب گفته اند که پر شدن مخزن 
این سد به علت »لب شور« بودن رودخانه ی زهره و وجود لایه های نمکی 
در محل مخزن، موجب می شــود که آب رودخانه به کلی شور شود. آنان 
همچنین مطالب زیادی درباره ی نابود شدن پوشش جنگلیِ کران رودی 
بر اثر غرق شــدن در مخزن ســد، و همچنین درباره ی اثرات تخریبی 
جاری شدن آب شور به پایین دســت سد نوشــتند. نتیجه این بود که 
رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت، مدیرکل دفتر ارزیابی اثرات 
زیست محیطی ســازمان، رییس فراکســیون محیط زیست مجلس، و 
مرکز پژوهش های مجلس هم به شــکل جدی با آبگیری ســد چم شیر 
)دســت کم در ســال ۱۴۰۱ و پیش از بررسی های بیشــتر( مخالفت 
کردند. البته وزارت نیــرو در اقدامی غیراصولــی و غیرقانونی در اواخر 
دی ماه آبگیری را آغاز کرد)!( اما امضای هزاران تن در پای درخواســت 
جلوگیری از آبگیری، هم ســویی مســئولان حفاظت از طبیعت کشور 
با فعالانِ مردمی، و بی اعتبار شــدن بیش از پیشِ ادعاهای سدســازان، 

نویدبخش آینده ی بهتر برای رودخانه های کشور است.
یوز در یک ترانه و در فضای عمومی؛ یوزپلنگ آسیایی که امروزه به تعداد 
بسیار اندک فقط در ایران زیســت طبیعی دارد، به نماد محیط زیست 
کشور بدل شده است. داســتان »پیروز« توله یوزی که در اسارت به دنیا 
آمد و چند ماهی زنده ماند و ورود آن به ترانه ای اجتماعی که میلیون ها 
بار شنیده شد و شــهرت جهانی یافت، داســتانِ فراگیر شدن فرهنگِ 
دوست داشتن حیات وحش و همه گیر شدن آن در فضای اجتماعی بود.

کم تر شــدن ریخت وپاش زبالــه؛ امــروزه در مســیرهای کوه نوردی و 
طبیعت گــردی، در خیابان هــا و جاده هــا، و در جاهایی که مــردم برای 
سیزده به در می روند، در قیاس با سال های گذشته ریخت وپاش زباله بسیار 
کم تر به چشــم می خورد. ترویج فرهنگ حفاظت محیط زیست، و اجرای 
برنامه های پاک ســازی کوه و دشــت از عامل های مهم در رسیدن به این 

وضعیت بوده و پیدا است که هر سال از این نظر وضع بهتری پیدا می کنیم.
مطالبه گری در موضوع دفن پسماند در ســراوان گیلان؛ پخش فیلم و 
عکس از دفنگاه زباله ی سراوان و انتشــار یادداشت هایی در این زمینه 
ســبب ورود وزارت کشــور به موضوع و برگزاری نشست های مشترک 
با استانداری گیلان و شــهرداری رشــت و پیمانکاران با هدف یافتن 

راه های اصولی مدیریت پسماند در این منطقه شد.

یادداشت

معــاون آموزشــی وزارت بهداشــت از افزایش کمک 
هزینه تحصیلی دستیاران در ســال ۱۴۰۲ خبر داد و 
گفت: افزایش رشته های دستیاری تخصصی در رشته 

های مورد نیاز کشور اعمال می شود.
 دکتر ابوالفضــل باقری فرد در یــک برنامه تلویزیونی 
گفت: در ایام تعطیــلات عید بیمارانــی که وضعیت 
اورژانسی داشــتند پذیرش و به وضعیت آنها رسیدگی 
شــد.معاون آموزشی وزارت بهداشــت یادآور شد: در 
کشــور ۶۰۰ بیمارســتان دولتی داریم که از بین این 
تعداد، ۳۰۰ بیمارســتان آموزشی هســتند. از یکم تا 
۵ عید که ایام تعطیلات اســت، تمام بیمارستان های 
آموزشــی علاوه بر باقــی بیمارســتان های دولتی به 

بیماران ارائه خدمت کردند.
باقری فرد اظهار داشــت: طبق آخرین آمار به ازای هر 
ده هزار نفر جمعیت در ایران ســرانه پزشــک ما ۱۵.۸ 
است و با برنامه هایی که وزارت بهداشت خواهد داشت 
تا سال ۱۴۰۸ به ســرانه بالای ۲۰ به ازای ۱۰ هزار نفر 

جمعیت خواهیم رسید.
وی با اشــار به اینکه کیفیت آموزش پزشکی در ایران 

خاطرنشــان کرد: از لحاظ کیفیت ، آموزش 
پزشــکی ما مورد تأیید فدراســیون جهانی 
آموزش پزشــکی )WFME( است. ضمن 
اینکــه بــرای تربیت پزشــک حتمــاً باید 
دانشــگاه های ما کیفیت های آموزشی لازم 

را داشته باشند.
معاون آموزشی وزارت بهداشت گفت: برای 

اعطــای مجوز به دانشــگاه ها برای آموزش پزشــک، 
کارشناسان ما بررســی های لازم را انجام خواهند داد و 
در صورت احراز شرایط و دارا بودن زیرساخت، اساتید 
و تجهیزات لازم مجوز دانشــگاه ها برای تربیت پزشک 

داده خواهد شد.
وی افزود: برای ما کمیت و کیفیت آموزش پزشکی هر 

دو دارای اهمیت است.
باقری فرد از افزایش ۲۰ درصدی ظرفیت رشــته های 
تخصصی و فــوق تخصصی در ســال ۱۴۰۱ خبر داد و 
گفت: در ســال ۱۴۰۱ بیــش از ۲۰ درصــد ظرفیت 
رشته های تخصصی و فوق تخصصی را افزایش دادیم و 
نتایج آن هم ۴ سال بعد که این افراد وارد بازار کار شوند 

مشخص خواهد شد.
وی با اشاره به وضعیت کمک هزینه تحصیلی 
دســتیاران همزمــان با آغــاز دولت جدید 
یادآور شــد: یکی از دلایلی که در این سال ها 
باعث کمبود متخصص شــده این هســت 
که تا ســال های قبل شرایط ســختی برای 
دستیاران تخصصی وجود داشــت و با آغاز 
دولت جدید در ســال ۱۴۰۱ کمــک هزینه تحصیلی 
دســتیاران بعد از ۲۰ ســال از ۲ میلیــون تومان به ۸ 

میلیون تومان رسید.
معاون آموزشــی وزارت بهداشــت اضافه کرد: کمک 
هزینه تحصیلی دستیاران در ســال ۱۴۰۲ نیز مجدداً 

افزایش پیدا خواهد کرد.
وی گفت: با همین اقداماتی که در ســال گذشته انجام 
شد ما برای اولین بار در تاریخ وزارت بهداشت، ۴۰۰۰ 

نفر دستیار تخصصی پذیرش داشتیم.
باقری فرد اظهار داشــت: تاکید ما بر پذیرش دستیار 
بومی اســت که تا بعد از پایان تحصیل در محل زندگی 
خود ماندگار شوند و این باعث می شود مشکل کمبود 

متخصص در شهرهای محروم و کم برخوردار ما مرتفع 
شــود.وی با انتقاد از عدم تخصیص منابع برای تأمین 
بودجه افزایش ظرفیت پزشــکی و دندانپزشکی گفت: 
در خصوص افزایش ظرفیت پزشــکی و دندانپزشکی 
وزارت بهداشت وظیفه خود را انجام داد ولی متأسفانه 
تا این لحظه هیچ یک از منابع بــرای تأمین بودجه این 

افزایش اختصاص پیدا نکرده است.
معاون آموزشــی وزارت بهداشــت گفت: در خصوص 
رشــته های دســتیاری تخصصی نیز افزایش ظرفیت 
صورت خواهد گرفت اما تاکید ما بر افزایش رشته های 

مورد نیاز کشور است.
وی گفــت: اگر از ســال ســوم و چهارم بــه بعد یک 
دانشجوی پزشکی، زیرساخت های لازم برای دانشجو 
مهیا نشود موجب ازدحام دانشجویان بر بالین بیماران 

خواهد شد.
باقری فرد افزود: ما باید در افزایش ظرفیت رشــته ها، 
افزایش متوازن داشته باشــیم. ما نباید تمام منابع رو 
برای رشته های پزشــکی بگذاریم و از ســایر رشته ها 

غافل بشیم.

شــهردار تهران درباره اقدامات صورت گرفته در حوزه 
ساخت مسکن در سال گذشــته و برنامه های قرارگاه 

مسکن در سال جاری توضیحاتی داد.
علیرضا زاکانی شــهردار تهران، با اشــاره بــه برنامه 
شهرداری تهران برای ساخت مســکن در سال جاری 
گفت: شهرداری تهران بنا نیست مسکن به شهروندان 

تحویل دهد بلکه تســهیلات لازم برای این امر را ایجاد 
می کند.وی با اشــاره به برنامه ســازمان نوسازی برای 
ساخت مسکن در شــهر تهران گفت: سازمان نوسازی 
شــهر تهران در حال ســاخت ۳۲ هزار واحد مسکونی 

برای شهرداری تهران است.
زاکانی با تاکید بر اینکه تنها ناظر بر شــهرداری تهران 

عمل نمی کنیم، گفت: در ســال جــاری ناظر به ایجاد 
تسهیلات برای ساخت و ساز مسکن شهروندان و ایجاد 
زمینه رونق حوزه مسکن هســتیم و اقداماتی صورت 

می گیرد.
شــهردار تهران ادامه داد: در سال ۱۴۰۰ حدود ۶ هزار 
پروانه ساختمانی صادر شــده بود اما توانستیم در سال 

گذشته این عدد را به ۸ هزار و ۶۰۰ پروانه برسانیم.
شــهردار تهران درباره کلنگ های صــورت گرفته در 
سال گذشته اظهار کرد: کلنگ زنی هایی که شهرداری 
تهران انجام داد ناظر بر مجتمع سازی هایی بوده است 
که ســازمان نوســازی انجام داده و این کار آغاز شده و 

ساختمان ها در حال ساخت هستند.

آموزش

شهرداری

حبیــب احســنی پــور  گزارش ها و 
بازدیدهای میدانی از نقاط مختلف کشــور، 
نشــان می دهد که مراکــز درمانی بخش 
دولتی در ایام نوروز با کمبود شدید پزشک 
متخصص مواجــه بودنــد. در همین حال، 
بخش خصوصــی هم تقریبــا تعطیل بوده 

است.
 قبل از آغاز سال نو، وزارت بهداشت از آماده 
باش بیمارســتان های دولتی در تعطیلات 
عید خبر داده بود و اصرار بر این بود که هیچ 
مشکلی متوجه بیمارانی نخواهد بود که به 
بیمارستان ها بیایند. اما، آنچه در تعطیلات 
نوروزی، مورد گلایه مردم و بیماران و البته 
برخــی از نمایندگان مجلس بــود، کمبود 

پزشک متخصص در بیمارستان ها بود.
بنابر گزارش صداوســیما، نظرســنجی از 
۱۹۰ نماینده مجلس نشان می دهد که ۵۵ 
درصد از آنها شکایت هایی از کمبود پزشک 

در ایام نوروز دریافت کرده اند.
در همیــن حــال، برخــی از مدیــران 
دانشــگاه های علــوم پزشــکی در تهران، 
برخــی  از  نــوروزی  بازدیدهــای  در 
بیمارســتان های پایتخت، به کمبودهایی 
اشاره کرده اند. به طوری که، مجتبی پارسا 
پزشک مقیم ســتاد هدایت دانشگاه علوم 
پزشــکی تهران، در بازدید از بیمارســتان 
مرکز طبی کودکان، از اینکه بیشــتر حجم 
مراجعات به این بیمارستان از شهرستان ها 
بوده اســت، گفت: انتظار مــی رود وزارت 

بهداشت در تعطیلات نوروزی با هماهنگی 
میان دانشــگاه های علوم پزشــکی کشور 
بــه گونه ای عمــل نماید کــه ارجاعات بی 
مورد به مراکز درمانی تهــران کاهش یابد. 
بیمارســتان مرکز طبی، ملجا و آخرین پناه 
بیماران اســت و افزایش حجــم ارجاعات 
موجب اختــلال در خدمت رســانی به آنها 
می شــود.وی همچنیــن، عمده شــکایت 
بیمــاران یا همراهــان آنها را بــه دلیل بی 

اطلاعی از فرآینــد و روند درمان عنوان کرد 
و افزود: در اغلب بازدیدها شکایت می شود 
که پزشــک، بیمار ما را ویزیــت نکرده در 
حالی که در بررســی ها مشــخص می شود 
که توســط چندین متخصص مورد معاینه 
قرار گرفته اند. این مشــکلات مختص ایام 
عید و تعطیلات هم نیست و به نظر می رسد 
که پزشــکان خود را ملزم به ارائه اطلاعات 
به بیمار نمی دانند. اطلاع رســانی از فرآیند 

درمان می توانــد تأثیر زیــادی در کاهش 
شکایات داشته باشد.

در همیــن حــال، تعــدادی از نمایندگان 
مجلس که در ایام نــوروز در حوزه انتخابیه 
خود بوده اند، از کمبود پزشــک متخصص 
در بیمارســتان های دولتی گلایه داشتند. 
به طوری کــه نمایندگان گلســتان، اهواز، 
اصفهــان، ملایــر و…، در گزارش هــای 
صداوســیما، از کمبود پزشــک متخصص 

گلایه کرده اند.از ســوی دیگــر، بار کمبود 
پزشــک متخصــص در بیمارســتان ها بر 
دوش رزیدنت ها بوده اســت. به طوری که 
گفته می شــود رزیدنت ها به جای پزشکان 
متخصص نشســته اند و کار آنهــا را انجام 
می دهند.بــه گفته وزیر بهداشــت، روزانه 
۴۷ هزار متخصــص و ۴۵۰۰ فوق تخصص 
در ۶۶۴ بیمارســتان دانشگاهی مشغول به 
کارند و تمــام ۱۰۶۶ بیمارســتان ما آماده 

باش هستند.
این ادعا در حالی از ســوی وزیر بهداشــت 
مطرح می شــود که نســخ الکترونیک که 
پزشــکان تجویز کرده اند، کمتر از روزهای 
قبل از پایان سال بوده اســت. به طوری که 
در ۲۰ اسفند ۱۴۰۱، تعداد ۲۹ هزار نسخه 
الکترونیک تجویز شــده است؛ در حالی که 
در فاصله ۲۹ اســفند ۱۴۰۱ تا ۴ فروردین 
۱۴۰۲، حدود ۵ تا ۶ هزار نسخه الکترونیک 
تجویز شده اســت. همچنین در ۷ فروردین 
۱۴۰۲ نیز ۱۴ هزار نسخه الکترونیک صادر 

شده است.
این آمار و ارقام نشــان می دهــد که میزان 
ارائه خدمات در ایام نوروز به مراتب کمتر از 
روزهای عادی سال بوده است؛ در حالی که 
حجم مراجعات به بیمارســتان های دولتی 
در تعطیلات عید، افزایش داشــته اســت. 
زیرا، بیمارســتان های خصوصی، مطب ها و 
کلینیک ها، تقریباً تعطیــل یا نیمه تعطیل 

بوده اند.

خریــدار  مرکــز ارزشــیابی و تضمین 
کیفیت نظــام آموزش و پــرورش و مرکز 
توســعه آموزش مجازی، فناوری و امنیت 
اطلاعات در اطلاعیه ای اعــلام کردند که 
متقاضیان شــرکت در نوبــت دوم آزمون 
سراسری )کنکور( سال ۱۴۰۲، می توانند 
با مراجعه به درگاه خدمات وزارت آموزش 
و پرورش، کد ســابقه تحصیلی را دریافت 

کنند.
 در ایــن اطلاعیه آمده اســت: بــه اطلاع 
متقاضیان شــرکت در نوبــت دوم آزمون 
سراسری )کنکور( ســال ۱۴۰۲ می رساند؛ 
بــرای ثبت نام آزمون سراســری )شــروع 
ثبت نــام پانزدهم فروردین ســال جاری(،  
در درگاه سازمان ســنجش آموزش کشور، 
داشتن کد سابقه تحصیلی )کد ۱۹ رقمی(  
الزامی اســت، لذا متقاضیــان می توانند با 
مراجعه به درگاه خدمــات وزارت آموزش و 
پرورش کد مذکور را به شــرح زیر دریافت 

کنند:
۱- ورود به درگاه خدمــات وزارت آموزش 

https://my.medu.ir و پرورش به نشانی
پایــه دوازدهــم و  ۱-۱-دانش آمــوزان 
فارغ التحصیــلان دی مــاه ۱۴۰۱ و بعد از 
آن، با انتخاب  نقــش “دانش آموز” و با درج 
کد ملی و شــماره سریال شناســنامه برای 
دانش آمــوزان ایرانی و کــد دانش آموزی و 
تاریخ تولد برای اتباع ســایر کشورها، وارد 

درگاه فوق شوند و بر اســاس بند )۲( اقدام 
کنند.

۲-۱-ســایر متقاضیــان ایرانــی و اتباع 
)اعم از فارغ التحصیلان شــهریور ۱۴۰۱ 
و قبــل از آن/  طــلاب/ فارغ التحصیلان و 
دانش آمــوزان پایــه دوازدهــم مدارس 
بین الملــل/ دارنــدگان مــدرک معادل 
دوره متوســطه و پیش دانشگاهی صادره 
از کمیسیون ارزشــیابی مدارک تحصیلی 
خارجــی و ...(، پس از مراجعــه به درگاه 
فوق، با انتخــاب نقش “والدین و ســایر” 
وارد درگاه شوند و بر اساس بند )۲( اقدام 

کنند.
تذکــر: مشــمولین بنــد فــوق )۱-۲( در 
صورتیکه فاقد ســیمکارت شخصی باشند 
می توانند بــا اظهار این موضــوع در درگاه 
خدمــات الکترونیکی آمــوزش و پرورش 
ثبت نام کنند و ســپس بر اســاس بند )۲( 
اقدام نمایند. توجه شــود این گــروه باید 
نــام کاربری و کلمــه عبــور درگاه را برای 

مراجعات بعدی نگهداری کنند.
۲-دریافــت کد ســابقه تحصیلــی: تمام 
متقاضیان مندرج در بندهای )۱-۱و۲-۱(، 
پس از ورود به درگاه فوق، گزینه »ســوابق 
تحصیلی« را انتخاب و مشــخصات هویتی 
خود را مشــاهده و پس از تائیــد، اطلاعات 
تحصیلی را  ثبت و کد ســابقه تحصیلی )کد 

۱۹ رقمی( را دریافت کنند.

 تبصــره: در صورتی کــه متقاضیــان در 
مشــخصات هویتی خود مغایرتی مشاهده 
نمودند، گزینــه »عدم تائید و اســتعلام از 
ثبــت احــوال/ وزارت کشــور« را انتخاب 

نمایند. 
متقاضی با انتخاب این گزینه )بین ســاعت 
۸ صبح الی ۲۴شــب(، و زدن دکمه بررسی 
پاســخ ثبت احوال، مشخصات هویتی خود 
را مشاهده و سپس به شــرح بند )۲( اقدام 

کنند.
توجه: استعلام از سامانه ثبت احوال ممکن 

است دقایقی زمان گیر باشد.
۳- ایجاد ســابقه تحصیلــی و ترمیم نمره: 
متقاضیان ایجاد ســابقه تحصیلی یا ترمیم 
نمره، از تاریخ ۲۰ فروردین تا ۳۰ فروردین 
۱۴۰۲ جهــت انتخاب دروس مــورد نظر 
و شــرکت در آزمون نهایی و دریافت نمون 
برگ انتخــاب واحد )درس(، به شــرح زیر 

اقدام کنند:
)شــاخه های  ۱-۳-فارغ التحصیــلان 
نظری، کاردانــش و فنی و حرفه ای( دوره 
متوســطه و پیش دانشــگاهی ســنوات 
گذشــته/ طلاب حوزه های علمیه دارای 
مــدرک ســطح یــک / فارغ التحصیلان 
و دانش آمــوزان پایــه دوازدهم مدارس 
بین الملل / دارندگان مدرک معادل دوره 
متوســطه و پیش دانشــگاهی صادره از 
کمیسیون ارزشــیابی مدارک تحصیلی 

خارجــی کــه متقاضــی ایجاد ســابقه 
تحصیلــی و ترمیم نمره می باشــند با در 
دست داشتن کد ســابقه تحصیلی فوق 
و ســایر مدارک لازم به مدارس بزرگسال 

دولتی مراجعه کنند.
۲-۳- دانش آموزان پایه دوازدهم شــاخه 
نظری )مدارس روزانه، بزرگسال، آموزش از 
راه دور، ایثارگران و داوطلبان آزاد( متقاضی 
شــرکت در گروه آزمایشــی غیر متناظر با 
رشــته تحصیلی خود/ دانش آمــوزان پایه 
دوازدهم شــاخه های کاردانــش و فنی و 
حرفه ای هنرســتان ها، برای ایجاد سابقه، 
کد سابقه تحصیلی فوق را به مدارس محل 

تحصیل خود ارائه کنند.
۴-مشــاهده و بررســی ســوابق نمره ای: 
متقاضیان برای مشــاهده و بررسی سوابق 
نمره ای خود از تاریــخ ۱۰ خرداد تا ۱۰ تیر 
۱۴۰۲ مجــدداً بــه درگاه خدمات وزارت 
https://my.(آموزش و پرورش به نشانی

medu.ir( مراجعه و مطابــق با راهنمایی 
کــه متعاقبــاً در ســامانه اطلاع رســانی 
می شــود، اقدام کننــد. برای مشــاهده و 
بررســی نمراتی که در آزمون های نهایی 
خرداد ۱۴۰۲ کســب می شــود از تاریخ 
پنجم تا دهم تیــر ۱۴۰۲ در درگاه مذکور 

اقدام شود.

افزایش کمک هزینه تحصیلی دستیاران در سال ۱۴۰۲

برنامه شهرداری تهران برای ساخت مسکن در سال جاری
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از ابتدای نوروز ۱4۰2
»نون.خ۴« سریال پربازدید شد

»نون.خ« در میان ســریال های نوروزی، »زندگی پــس از زندگی« در 
میان برنامه های افطار و »ســر ســفره خدا« در میان برنامه های سحر 

بیشترین بازدید را در تلوبیون به نام خود ثبت کرده اند.
 صداوسیما امسال چند ســریال جدید ایرانی برای پخش در ایام نوروز 
و رمضان در نظر گرفت که در میان آن ها ۲ اثر شــاخص تر بودند سریال 
»نون.خ« به کارگردانی سعید آقاخانی و سریال »آتش و باد« با نام قبلی 
»جشن ســربرون« به کارگردانی مجتبی راعی که اولی طنز و دومی با 
فضایی تاریخی روی آنتن شبکه های یک و ســه سیما رفت. همچنین 
فصل سوم از مجموعه »ماهچراغ« به کارگردانی آرش داوودی از شبکه 

پنج سیما به پخش رسید.
با توجه به گذشــت ۱۳ روز از تعطیــلات نوروز می توان بــا نگاهی به 
بازدیدها از این مجموعه ها در تلوبیون، شمایی کلی از اقبال مخاطبان 

نسبت به این آثار به دست آورد.
ســریال »نون.خ ۴« با فضــای کمدی و طنــز روی آنتن رفــت و این 
چهارمین فصل از این سریال است که ســعید آقاخانی هم کارگردانی و 
هم بازیگری آن را بر عهده دارد. مهدی فرجی تهیه کننده است و در هر 
فصل بازیگران مختلفی به عنوان مهمان حضور داشــته اند در این فصل 
هم علاوه بر بازیگران ثابت سریال، بیژن بنفشــه خواه برای اولین بار به 

سریال اضافه شد.
فصل چهارم این سریال از ابتدای نوروز تاکنون بیش از ۴ میلیون و ۶۵۰ 

هزار بار در تلوبیون دیده شده است.
در رتبه دوم ســریال الف فاخر »آتش و باد« محصول مرکز سیما فیلم 
و با تهیه کنندگی حســن نجاریان و کارگردانی مجتبی راعی قرار دارد 
که از آنتن شــبکه سه سیما پخش می شــود. مجموعه »آتش و باد« به 
روایت دوران قبل از مشــروطه می پردازد و بازیگرانی مطرحی از جمله 
حسین محجوب، محمود پاک نیت، لاله اسکندری، فرخ نعمتی و زنده 
یاد کریم اکبری مبارکه در این ســریال تاریخی نقش آفرینی می کنند. 

این سریال بیش از یک میلیون بار در تلوبیون دیده شده است.
فصل سوم مجموعه نمایشی »ماهچراغ« به کارگردانی و تهیه کنندگی 
آرش داودی ویژه ایام نوروز و ماه مبارک رمضان هر شــب از شبکه پنج 

پخش می شود.
احمدی نجفی، آزیتا ترکاشوند، ســیاوش مفیدی، اشکان اشتیاق در 
این سریال به ایفای نقش می پردازند که فضایی طنز دارد و بیش از ۸۱ 

هزار بار دیده شده است.
ویژه برنامه های افطار در شــبکه های اصلی شامل برنامه »مردم دوست 
داشتنی« با اجرای جعفر خســروی، ویژه برنامه »چند روایت معتبر« با 
حضور مهمانان مختلف و بدون مجری در شبکه دو، برنامه »محفل« با 
اجرای رسالت بوذری و حضور کارشناســان ایرانی و خارجی در شبکه 
ســه، »زندگی پس از زندگی« با اجرای عباس موزون در شبکه چهار، 
»تا نیایش« با اجرا و کارشناسی حجت الاسلام مسلم داوودی از مشهد 

می شوند.

در میان این برنامه ها »زندگی پــس از زندگی« که به روایت تجربه های 
نزدیک به مرگ می پردازد با اجرا، کارگردانــی و تهیه کنندگی عباس 
موزون با اختلافی چندین برابری بیشــتر از یک میلیون و ۶۳۵ هزار بار 

در تلوبیون دیده شده است.
بعد از آن »محفل« در شبکه ســه با اجرای رسالت بوذری و حضور پنج 
کارشناس همچون حامد شاکر نژاد، احمد ابوالقاسمی، حجت الاسلام 
قاسمیان، حسنین حلو از عراق و رضوان درویش از سوریه با حدود ۷۲۱ 
هزار بازدید در رتبه دوم قرار گرفته اســت و بقیه برنامه ها با اختلاف در 

رتبه های بعدی قرار دارند.

واکنش تهیه کننده برادران لیلا به تماشای نسخه 
قاچاق و اتهام زنندگان

تهیه کننده فیلم »برادران لیلا« با اعلام اینکه شــورای پروانه ســاخت 
دولت گذشته فهرستی رســمی برای اصلاحات فیلمنامه به سازندگان 
فیلم ابلاغ نکرده بود، از مدیران ســینمایی درخواست کرد که با توجه 
به پخش نسخه قاچاق فیلم، اجازه پخش »برادران لیلا« در سینماها و 

پلتفرم ها داده شود.
 تقریبا تا یک مــاه دیگر حاشــیه های فیلم »برادران لیلا« یک ســاله 
می شود و این ساخته ی سعید روستایی، از اردیبهشت سال ۱۴۰۱ بعد 
از رونمایی پرماجرا در جشنواره کن تا به امروز یکی از سوژه های جدی 

و پرچالش سینما بوده است.
جدیدترین حاشــیه »برادران لیلا« انتشــار نســخه قاچاق آن برای 
مخاطب ایرانی پس از پخش در یک پلتفرم خارجی اســت؛ اتفاقی که 
قابل پیش بینــی بود و تهیه کننــده فیلم بهمن مــاه ۱۴۰۱ با توجه به 
برنامه ریزی کمپانی پخش کننده ی فیلم برای انتشــار نســخه بلورِی، 

نسبت به آن ابراز نگرانی کرده بود.
اما آنچه ماجرای این فیلــم را ادامه دار کرده، اظهــارات مدیرکل اداره 
نظارت بر نمایش سازمان سینمایی در خصوص انتشار غیرقانونی فیلم 
ســینمایی »برادران لیلا« و پروانه ساخت آن اســت. روح الله سهرابی 
با اشــاره به اینکه »فیلمنامه »برادران لیلا« در شــورای پروانه ساخت 
دولت قبل بررسی شده« گفته اســت: »عدم تمکین صاحبان فیلم به 
انجام اصلاحات پیش از حضور در جشــنواره کن و اکران عمومی فیلم 
در خارج از کشور پیش از اخذ مجوزهای لازم و مخالفت وزیر  فرهنگ و 
ارشاد اســلامی برای اکران فیلمی که علاوه بر مضمون و محتوای تلخ و 
ناامیدکننده، کار خود را با قانون شکنی شروع کرده بود، از جمله دلایلی 

بود که موجب لاینحل باقی ماندن مسئله و مشکل این فیلم شد.«
پس از انتشــار صحبت هــای روح الله ســهرابی، جــواد نوروزبیگی - 
تهیه کننده »برادران لیلا« - با یادآوری مصاحبه بهمن ماه سال گذشته 
خود با ایســنا و اینکه گفته بود، » از تمام افراد مسئول و بخصوص وزیر 
محترم ارشاد که می توانند شــرایطی را به وجود آورند تا فیلم »برادران 
لیلا« اکران شود، درخواست می کنم تا فیلم به سرعت در شورای پروانه 
نمایش بررسی شــود« در گفت وگویی تازه با ایســنا جزئیاتی را درباره 

پروانه ساخت و پیگیری های انجام شده ی سازندگان فیلم بیان کرد.
او گفت:  لیست منتشر شده از شورای پروانه ساخت )دولت قبل( به هیچ 
وجه جهت اصلاح فیلمنامه به سازندگان فیلم اعلام نشده بود و درواقع 
پس از تایید و تشــویق حضوری از بابت چنیــن فیلمنامه ای، پروانه ی 

ساخت را صادر کردند.
نوروزبیگی ادامه داد: جدا از این موضوع، به مدت یک ســال اســت که 
برای رسیدن به فهرســت اصلاحات شــورای پروانه نمایش دوندگی 
می کنیم ولی فقط محاکمه می شــویم. این در حالی است که نسخه ی 
اصلاح شــده ی فیلم که برای گرفتن مجوز اکران به سازمان سینمایی 
ارائه شــده، ضمن رعایت اصلاحــات قبل از حضور در جشــنواره کن، 
شامل اصلاحات دیگری هم می شود که فقط آن ها را شنیده بودیم و به 

صورت رسمی اعلام نشده بودند.

قاب

 منتقد ســینما و تلویزیون گفت: آدم های داعشی در 
سریال »ســقوط« جرثومه تباهی و فســاد هستند و 

تبدیل به شخصیت نمی شوند.
بهزاد عشقی، منتقد سینما و تلویزیون اظهارکرد: یک 
نوع کلیشه سازی در دهه شــصت در فیلم های ارزشی 
جنگی و انقلابــی رایج بود که آدم هــا را به خودی ها و 
غیرخودی ها تقسیم بندی می کردند. خودی ها پاک 
پاک بودند و غیرخودی ها ویژگی انسانی نداشتند. مثلا 
در فیلم های دفاع مقدس بین ســربازان ایرانی و بعثی 
این تقسیم بندی وجود داشت. این تجربه در شوروی و 

چین هم تکرار شد.
وی افزود: در سریال سقوط خودی ها یکدست نیستند 
و تفاوت هایی دارند. مثلا بین مامور اصلی یعنی دیاکو 
با بازی فرخ نژاد و بالادســتی تفاوت هایی وجود دارد. 
آنها با او موافق نیســتند و هدف های دیگــری دارند. 
ولی برای دیاکو نجات جان زن مهم شده است. این دو 
گروه بحث هایــی با هم دارند. ولی تضادها ســطحی و 

غیردراماتیک است و سریع به همسویی می 
رسد.

وی با اشــاره به شــخصیت راننــده با بازی 
عباس جمشیدی فر تاکید کرد: راننده جزو 
نیروهای پایین دستی است که مدام غر می 
زند و از خستگی ناله می کند. دیاکو شرحی 
از زندگی خواهر او می دهــد و راننده به یک 

باره غیرتی و متحول می شــود. این گونه شــخصیت 
پردازی بخش خودی ها خیلی سطحی است.

عشقی با یادآوری این که داعشی ها در سقوط بد مطلق 
هستند، گفت: آنها یک لحظه تبدیل به یک انسان نمی 
شوند. ام عبیده سرپرســت خوابگاه زنانه، نماد مطلق 
شرارت است. روی شخصیت های منفی باید کار کرد. 

ولی آنها جرثومه تباهی و فساد هستند.
وی افزود: قسمت اول سریال ســقوط جذاب بود. ولی 
در ادامه تکراری می شــود. پایانش هــم از قبل قابل 
پیش بینی است. هر شــخصیت منفی از دید خودش 

کاری که انجام می دهد درست است. در این 
سریال داعشی ها درباره بهشت و جهنم یک 
سری جملات کلی را تکرار می کنند. این ها 
را نمی شــود باور کرد. شخصیت های منفی 
در این ســریال یک بعدی و بیشتر کاریکاتور 
هســتند. رعب انگیز هم نیستند که آدم را به 

هیجان دربیاورند.
عشــقی با اشــاره به بازی حمید فرخ نــژاد گفت: هر 
بازیگری یک پرســونای درونی دارد. من به بازیگر هزار 
نقش معتقد نیســتم. چون هر بازیگری در نهایت می 
تواند دو نقش بازی کند. فــرخ نژاد در اغلب نقش هایی 
که بازی می کنــد، چیزی که از او می تــراود یک جور 
شرارت و فریبکاری است که نمی تواند همدلی برانگیز 
باشد. این بازیگر قهرمانی نیست که او را دوست داشته 
باشــیم و از او بازی های دوست داشتنی درنمی آید. در 
حالی که عزت الله انتظامــی و علی نصیریان نقش های 

منفی را هم شیرین در می آورند.

 سریال ســقوط به کارگردانی ســجاد پهلوان زاده از 
تولیدات شبکه نمایش خانگی است که از فیلیمو پخش 
شده است. این سریال در ژانر جاسوسی است و روایتی 
متفاوت از داعــش و حضور این گروه تروریســتی در 

منطقه را به تصویر کشیده است.
در خلاصه داستان سریال ســقوط آمده است: »پیوند 
عاشــقانه آیســان و ژاکان در عبور از روزهای سخت 
آغازین زندگی مشترک شــان، جانی دوباره می گیرد. 
آن ها برای آبیاری درخت عشق شــان راهی ماه عسل 
می شوند… ســفری که پایان اش تاریکی است.« این 
روایت با بهره گیری از بازیگران از اقوام گوناگون ایرانی و 
استفاده از ظرفیت حضور بازیگران جوان به یک اکشن 

جاسوسی جذاب تبدیل شده است.
علاوه بر حمید فرخ نژاد بازیگران دیگری چون عباس 
جمشــیدی فر، ســجاد بابایی در این ســریال بازی 
کرده اند. نقش اصلی زن این ســریال به یک چهره تازه 

به نام الناز ملک سپرده شده است. 

 »بی مادر« نخستین ســاخته بلند مرتضی فاطمی به 
تهیــه کنندگی محمدرضــا مصباح و علــی اوجی در 
چهاردهمین دوره جشــنواره بین المللی فیلم بنگلور 
 )bengaluru international film festival(
جایزه بهترین فیلم بخش مســابقه آسیایی را دریافت 

کرد.این جایزه به طور مشــترک به فیلم های بی مادر 
از ایــران و before, now & then - قبل، اینک و بعد 
ســاخته کامیلا آندینی )برنده جایزه خرس نقره ای از 
جشنواره برلین( اهداء شــد.بی مادر پیش از این در دو 
 Crossing The Screen جشنواره داکا )بنگلادش( و

)انگلستان( نیز جایزه بهترین فیلم را به خود اختصاص 
داده بود.جشــنواره بیــن المللی فیلم بنگلــور که از 
۲۲ تا ۳۰ مارس برگزار شد، از جشــنواره های رقابتی 
بین المللی با تمرکز خاص تقویم FIAPF است که در 
بخش اصلی بر رقابت فیلم های آسیایی متمرکز است 

و در ایــن دوره در بخش نمایشــی فیلم هایی همچون 
همه چیز، همه جا و به یکبــاره، آرژانتین۱۹۸۵، نهنگ 
و بــرادران لیلا به نمایش درآمدنــد و در بخش رقابتی 
چهارده فیلم از جمله جنگ جهانی ســوم، شهربانو و 

بی مادر از ایران حضور داشتند.

سقوط

بی مادر

زهــرا منصــوری  برخــلاف برخــی 
پیش بینی هــا دربــاره افــت مخاطبــان 
اکــران نوروزی بــه دلیل همزمانــی با ماه 
مبارک رمضان، ســینمای ایــران نوروزی 

امیدوارکننده را پشت سر گذاشت.
 در آســتانه ســال ۱۴۰۲ اکــران نوروزی 
ســینمای ایران به ســنت هر ســال از ۲۵ 
اسفندماه با ورود چهار فیلم به چرخه اکران 
کلید خورد که به نســبت اکــران نوروزی 
سال های قبل، کمترین آمار فیلم جدید به 
حســاب می آمد و دلیل اصلی این ترکیب 
حداقلــی هم برخــی پیش بینی ها مبنی بر 
عدم اســتقبال مخاطبان از فیلم های روی 
پرده همزمان با ماه مبــارک رمضان بود که 
سبب شــد صاحبان آثار رغبت چندانی به 
اکران فیلم خود در این مقطع نداشته باشند.

در کنار چهــار فیلم »فســیل«، »غریب«، 
»عــروس خیابــان فرشــته« و »بچه های 
طوفان« که از ۲۵ اسفند ۱۴۰۱ راهی پرده 
سینماها شدند، فیلم »خط استوا« هم دیگر 
فیلم اکران نوروز امســال بــود که دو هفته 
زودتــر و از چهارم اســفندماه اکران خود را 
آغاز کرده بود.فیلم هــای موفقی همچون 
»بخارست«، »ملاقات خصوصی«، »چپ، 
راست« و انیمیشــن »لوپتو« هم از واپسین 
فیلم های اکران ســال ۱۴۰۱ به حســاب 
می آیند که مطابق آمار ادامــه اکران آن ها 
در نوروز ۱۴۰۲ با استقبال مخاطبان همراه 

بوده است.

چند نفر در نوروز 14۰۲ به سینما رفتند؟
براساس آمار ثبت شده در ســامانه سمفا، 
اگر بازه زمانی اکران نــوروز ۱۴۰۲ را از ۲۵ 
اسفند ۱۴۰۱ تا ۱۴ فروردین ۱۴۰۲ در نظر 
بگیریم، مجموع مخاطبان ســینمای ایران 

بالغ بر یــک میلیون و ۲۰۰ هــزار نفر بوده 
است که این آمار در قیاس با آمار ۸۶۸ هزار 
مخاطب اکران نوروز ۱۴۰۱ نشــان دهنده 

یک جهش قابل توجه است.
به تعبیر دیگر آمار مخاطبان سینمای ایران 
در نوروز ۱۴۰۲ به رقــم همزمانی با ایام ماه 
مبارک رمضان، نسبت به اکران نوروز سال 
گذشته افزایشی در حدود ۳۵۰ هزار نفری 
داشــته اســت که آماری امیدوارکننده به 

حساب می آید.
در میان فیلم های اکران نوروز هم بیشترین 
مخاطب را فیلم »فســیل« به نام خود ثبت 
کرده است. این فیلم تا به اینجا و در کمتر از 
یک ماه از آغاز اکران عمومی قریب به ۷۲۰ 
هزار نفر را به ســالن های ســینما کشانده 

اســت. اهمیت این آمار زمانی مشــخص 
می شود که به یاد بیاوریم فیلم »سگ بند« 
به عنوان پرفروش ترین فیلــم اکران نوروز 
۱۴۰۱، در بازه زمانی مشــابه توانسته بود 
۳۵۰ هزار نفر را به ســینماها بکشــاند که 
کمتــر از نصــف مخاطبان نــوروزی فیلم 

»فسیل« محسوب می شود!
بعد از »فســیل«، فیلم »بخارست« با ۱۲۲ 
هزار مخاطــب )تنها در بــازه زمانی اکران 
نوروز(، جایــگاه دوم را دارد و می توان فیلم 
غیر کمــدی »ملاقات خصوصــی« را هم 
مورد ویژه اکران نوروز ۱۴۰۲ دانســت که با 
۹۴ هزار مخاطب )تنها در بازه زمانی اکران 
نوروز( جایگاه سوم جدول پرمخاطب ترین 
فیلم های اکران شــده در این بازه زمانی را از 

آن خود کرده اســت.با احتساب همان بازه 
زمانی ۲۵ اســفند ۱۴۰۱ تــا ۱۴ فروردین 
۱۴۰۲ و برمبنای آمار رسمی ثبت شده در 
سامانه سمفا مجموع فروش فیلم های روی 
پرده در بــازه اکران نوروزی امســال بالغ بر 
۶۰ میلیارد تومان بوده است که این رقم در 
قیاس با گیشه ۳۳ میلیارد تومانی سینماها 
در نوروز ۱۴۰۱ افزایشــی نزدیک به ۱۰۰ 

درصدی را نشان می دهد!
البته این درســت است که بخشــی از این 
جهش فــروش مربوط به افزایش ســالانه 
قیمت بلیت سینماها اســت که در هر سال 
هم تکرار می شود اما همان طور که پیش تر 
هم اشــاره کردیم از نظر تعــداد مخاطبان 
هم اکران نوروز ۱۴۰۲ با افزایش اســتقبال 

مواجه بوده و این افزایش طبیعتاً به افزایش 
فروش ثبت شــده در گیشه ســینماها هم 

ضریب داده است.
پرفروش تریــن فیلم اکران نــوروز ۱۴۰۲ 
فیلم »فسیل« اســت که در کمتر از یک ماه 
مجموع فــروش خود را از مــرز ۳۶ میلیارد 

تومان فراتر برده است.
کم فروش ترین فیلــم در ترکیب فیلم های 
اکران نوروزی اما »بچه های طوفان« است 
که تنهــا ۴۴۰ مخاطب داشــته و مجموع 
فروشــش تازه از مرز ۲۰ میلیــون تومان 
عبور کرده اســت! هرچند همین فیلم هم 
در کمتر از یک ماه عملکرد بهتری نســبت 
به کم فروش ترین فیلم ســال گذشته یعنی 
»پســران دریا« داشــته که پس از چند ماه 
اکــران عمومی تنهــا ۱۸ میلیــون تومان 

فروش داشت!
بعد از »فســیل« اما »بخارست« با فروش ۶ 
میلیارد تومانی )تنها در بــازه زمانی اکران 
نــوروز(، »ملاقــات خصوصی« بــا فروش 
نزدیک به ۵ میلیارد تومانــی )تنها در بازه 
زمانی اکــران نوروز( و »غریــب« با فروش 
بیش از ۴ میلیارد تومانــی فیلم های بعدی 
در جدول پرفروش تریــن فیلم های اکران 

نوروز ۱۴۰۲ به حساب می آیند.
این آمار و ارقام در حالی در گیشــه نوروزی 
سینمای ایران به ثبت رســیده است که تا 
دو هفته دیگر و با کلید خوردن فصل اکران 
عید فطــر، دور از انتظار نیســت که با موج 
تازه ای از اســتقبال مخاطبان از فیلم های 
در حال اکران در ســینماها مواجه شویم و 
این نویددهنده بهــاری امیدوارکننده برای 
سینمای ایران اســت؛ آیا این بهار می تواند 
سالی نکو را برای ســینمای ایران تضمین 

کند؟

داعشی ها در سقوط تبدیل به شخصیت نمی شوند

 جایزه اصلی جشنواره بنگلور به بی مادر  رسید

انتقاد از کیفیت سریال ها و مطالبی درباره »آتش و باد«

وزگاری« مشهور شدم وزی ر محمود پاک نیت: با سریال »ر
خریــدار  محمود پــاک نیت کــه پیش 
از حضــور در »آتش و باد« بــه گفته خود با 
سریالی مشــابه فضای این مجموعه ـ یعنی 
»روزی روزگاری« ـ مشــهور شــده بود، با 
اعتقاد بر اینکه برای نــگارش متن »آتش و 
باد« وقت صرف شده اســت، در عین حال 
نسبت به کیفیت فیلمنامه و ساخت برخی 

سریال های تلویزیونی انتقاد کرد.
محمــود پاک نیت ـ بازیگر ســریال »آتش 
و بــاد« ـ درباره کار در فضاهــای تاریخی و 
طایفه و ایل توضیح داد: من بعد از چند کار 
سینمایی، در سال ۱۳۷۱ با سریال »روزی 
روزگاری« که داســتانش در بستر بیابان و 
مناسبات ایلیاتی می گذشت مشهور شدم. 
خوشحالم که پس از ســه دهه، باز هم این 
فرصت دســت داد تــا همراه با یــک گروه 
حرفه ای، در یک سریال با محوریت عشایر و 

ایلیاتی ها ایفای نقش کنم.
وی بیان کــرد: در آغاز فعالیــت هنری ام، 
چند بار این فرصت پیش آمد که با همکاری 
سایر هنرمندان اســتان فارس برای اجرای 
تئاتر و نمایش های عروســکی بین عشایر 
این اســتان برویم که بعد از حدود ۵۰ سال 
هنوز خاطره آن روزها برایم شــیرین است. 
عشــایر آن منطقــه و اصولاً همه عشــایر 

کشــورمان افرادی خونگرم، سلحشور، نوع 
دوست، زلال و مهربان هستند.

پاک نیــت یادآور شــد: ما جلــوی چادرها 
نمایش اجــرا می کردیــم و بعــد از پایان 
اجرا، با هر آنچــه که برایشــان مقدور بود، 
از ما پذیرایــی می کردند. با وجــود این که 
وضع مالی قابل توجهی نداشــتند، برایمان 
گوسفند قربانی می کردند و هرچه که اصرار 
می کردیم که این کار را نکنند می گفتند نه، 
مهمان حبیب خداست و باید برای او سنگ 

تمام بگذاریم.  
پاک نیت درباره ســریال »آتــش و باد« و 
تجربه حضور در این مجموعه گفت: »آتش 
و باد« داستان جذابی دارد که در یک بستر 
تاریخی واقعــی روایت می شــود و با بحث 
حوادث مشــروطه و اتفاقات پس از آن گره 
می خورد. بیننده لوکیشن های چشم نوازی 
در ایــن ســریال می بیند و بــرای طراحی 
صحنه آن هم زحمات زیادی کشــیده شده 
است؛ همه عوامل برای ساخت این مجموعه 
دلــی کار کردند و هیچ کس کم نگذاشــت. 
داستان پر فراز و نشیب و پرشخصیتی است 
که همان گونه که اشاره کردم، نتیجه تلاش 
ســه عزیز نویســنده آقایان راعی، گلبن و 

براهیمی است.

برای این فیلمنامه وقت گذاشته شد
بازیگر ســریال »آتش و باد« عنوان کرد: 
فکر می کنم مخاطبان هــم به این نتیجه 
رســیده اند که واقعاً برای ایــن فیلمنامه 
وقت گذاشــته شــده اســت؛ متأسفانه 
این ســال ها در تولید برخی ســریال ها، 
نویسنده از ســر تکلیف از شــب تا صبح 
متن ســکانس های فردا را می نویســد و 
صبح بدون اینکه کارگردان به درســتی 
آن متن را بخواند دســت بازیگر می دهند 
و کار را ضبط می کنند. »آتش و باد« اصلًا 
این گونه نبود و برای هــر لحظه از آن فکر 

شده است.  

چرا آتش و باد بدون لهجه است؟
پاک نیت در پایان درباره استفاده نکردن از 
لهجه برای شــخصیت ها در سریال »آتش 
و باد« نیز گفت: این توافــق از همان ابتدای 
تولید صورت گرفت که شــخصیت ها لهجه 
عشایر منطقه فارس یا نقاط دیگر را نداشته 
باشند؛ البته من می توانستم با لهجه ترکی 
قشقایی که بیشتر عشــایر آن منطقه با آن 
تکلــم می کنند صحبــت کنم، امــا آقای 
مجتبی راعــی )کارگردان( نظرشــان این 
نبــود و نخواســتند بازیگــران درگیر این 

موضوع شوند.
 مجموعــه تلویزیونــی »آتش و بــاد« به 
تهیه کنندگی حسن نجاریان و کارگردانی 
مجتبی راعی از محصولات مرکز سیمافیلم 
محســوب می شــود که در ۵۸ قسمت به 
عنوان ســریال نوروزی و ماه رمضان شبکه 

سه سیما به روی آنتن رفته است.
ایــن مجموعــه بــا نــام قبلی »جشــن 
سربرون« روایتی در دل تاریخ است که در 
آن عشق، آتش خشم را شعله ور می کند. 
این ســریال با یک جنگ بزرگ ادامه پیدا 

می کنــد و همزمــان پرداخت هایــی به 
فــراز و فرودهای تاریخی ایــران در عصر 

مشروطه دارد.
حســین محجوب، محمود پاک نیت، لاله 
اســکندری، نادر فلاح، فرخ نعمتی، سهیلا 
رضــوی، قاســم زارع، داریــوش کاردان، 
میرطاهــر مظلومــی، رامیــن ناصرنصیر، 
مهــدی فقیــه، کریــم اکبــری مبارکه، 
صدرالدیــن حجــازی، بیــوک  میرزایی و 
مهران نائل از بازیگران سریال »آتش و باد« 

هستند.
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میدان

تیم ملی مینی فوتبال ایران نخستین مرحله تست فنی 
خود برای حضور در جام جهانی را پشــت ســر خواهد 
گذاشــت. به نقل از روابط عمومی فدراســیون ورزش 
های همگانی، مســابقات جام جهانــی ۲۰۲۳ مینی 
فوتبال اردیبهشــت و خرداد ســال جاری به میزبانی 
ترکیه برگزار خواهد شــد و تیم ملی ایــران نیز یکی از 

شرکت کنندگان در این رقابتها خواهد بود.
تیم ملی مینی فوتبال ایران در این دوره از مســابقات 
با تیم های ســوئیس، الجزایر و عراق در گروه اول قرار 
دارد.کریم مقدم رییس انجمن مینــی فوتبال در این 
مورد گفت: با توجه به برگزاری مسابقات مینی فوتبال 

روستایی و عشــایری جام پرچم در تمامی 
اســتان ها با حمایت وزارت ورزش و جوانان 
و ثبت رکــورد برگــزاری بزرگترین رویداد 
ورزشی سازمان یافته با مشارکت بیش از ۲۷ 
هزار تیم روستایی، اولین مرحله تست فنی با 
حضور بازیکنان مستعد از تیم های قهرمان 
این مســابقات ۱۹ تا ۲۲ فروردین ماه جاری 

در تهران برگزار می شود.
مقدم با اشــاره به اینکه مســابقات مرحله نهایی جام 
پرچم در بخش آقایان و بانوان اردیبهشــت ماه ســال 
جاری با مشــارکت تیم های قهرمان تمامی استان ها 

به صورت متمرکز برگزار خواهد شــد افزود: 
بهترین بازیکنــان این رقابت هــا انتخاب و 
به اردوی آماده ســازی تیم های ملی مینی 

فوتبال بانوان و آقایان دعوت خواهند شد.
رییــس انجمن مینــی فوتبال بــا ذکر این 
مطلب که مسابقات محلات جام ایرانیان نیز 
از ۸ اردیبهشت سال جاری در تمامی استان 
های کشور شروع خواهد شــد و ۱۵ فروردین آخرین 
فرصت ثبت نام در ایــن رقابت ها خواهــد بود گفت: 
تاکنون بیش از ۳۰ هزار تیم در این مســابقات ثبت نام 
کرده اند و با توجه به حمایت هــای دکتر کلهر معاون 

توسعه ورزش همگانی وزارت ورزش و تلاش های آقای 
خلیلی سرپرســت فدراســیون ورزش های همگانی، 
قطعا با توجه به فرصت باقیمانده تا پایان زمان ثبت نام، 
انتظار می رود رکورد بی سابقه ایی از مشارکت عمومی 

در این مسابقات به ثبت برسد.
مقدم در پایــان بــا تاکید بــر این مطلــب که همه 
علاقمندان به مینی فوتبال در بخــش بانوان و آقایان 
در تمام محلات شهری و روســتایی می توانند در جام 
محلات ایرانیان شرکت کنند، گفت: بهترین بازیکنان 
این مســابقات به اردوهــای تیم های ملــی دعوت 

خواهند شد.

فوتبال

ایمان گودرزی  پیشکســوت استقلال از 
پرداخت نشدن طلب استراماچونی شاکی 

است.
 بدتر از این نمی شــد عید را به کام هواداران 
اســتقلال زهر کرد، حذف از آســیا خبری 
بود که در آخرین روز عید نــوروز به گوش 
رسید و این حذف با اســتغفای فتح الله زاده 
همراه بــود، منصور رشــیدی دروازه بان و 
پیشکسوت باشگاه اســتقلال معتقد است 
که مدیران یکی پــس از دیگری ضررهای 
زیادی به باشگاه وارد می کنند و نا کارآمدی 
آنها باعث شد که اســتقلال رنگ خوشی را 
نبیند و تیمی که بســیار خوب بسته شده از 
لیگ قهرمانان آسیا حذف شود. با هم گفت 
گوی کوتاهی با پیشکســوت اســتقلال در 
مورد حوادث اخیر داشــتیم کــه در ادامه 

می خوانیم؛

 با خبر بدی کــه به تازگــی برای 
هواداران استقلال منتشر شد شروع 
کنیم، حذف اســتقلال از آســیا و 
استعفای علی فتح الله زاده، نظر شما 

در این مورد چیست؟
واقعا این اتفاق ناراحت کننــده و غم انگیز 
اســت. وقتی مدیریت درست بالای سر تیم 
نباشد همین می شــود، چه کسی مسئول 
پرداخت بدهی اســتراماچونی بود؟ چرا هر 
مدیــر عاملی که می آید چیــزی جز بدهی 
و ضــرر و خرابی بــرای این باشــگاه به جا 

نمی گذارند؟ 
عید همه را خراب کردند، چرا تیمی که حالا 
به ثبات رسیده باید با این حواشی زیر سوال 
برود؟ بحث فقط آقای فتح الله زاده نیســت 

چندین سال اســت که مدیرعامل باشگاه 
اســتقلال دائم عوض می شــوند و هر کدام 
شان خرابی به بار می آورند که روی خرابی 
های قبلی انبوه مشکلات را افزایش میدهد. 
هیچکس هم حســاب پس نمی دهد، هیچ 
کس هــم از آنها نمی پرســد که چــرا این 

اشتباهات را کردید.

 تا روز آخر به نظر نمی رسید که این 
اتفاق رخ دهد و گفته می شد که طلب 
استرا پرداخت خواهد شد، پول های 

بورس هم که مشخص نشد چه شد.
پول هایــی که فصــل قبل گفته می شــد 

دریافت کرده اند که اصلا مشــخص نشــد 
کجا خرج شــد، پولی که از بورس و به قول 
خودشــان از درآمدزایی به دست آمده بود 
چرا طلب اســتراماچونی پرداخت نشــد؟ 
مدیــران بــه جز اعصــاب خــوردی برای 
هــواداران چیزی نداشــتند. ایــن پول ها 
متعلق به باشــگاه اســتقلال و هوادارانش 
بوده اما آقایان بدون چشــم داشــت آن را 
بذل و بخشش کردند و با ریخت و پاش های 
آنچنانی امروز این دردســر بــزرگ را برای 

استقلال باقی گذاشتند.
دلخوشــی هواداران از بین رفته و تعطیلات 
زهرشان شده امیدوار بودیم استقلال را در 

آســیا ببینیم اما عید حرام مان شد. کسی 
هم جوابگو نیست.

  از نظر شــما مقصر ایــن اتفاقات 
کیست؟

آقای قربان زاده در چند مصاحبه تلویزیونی 
و رادیویی اعلام کــرده دوبــار مبلغ ۱۲۰ 
میلیارد تومان به باشگاه استقلال داده شده 
تا پول اســتراماچونی پرداخت شود اما این 
اتفاق نیفتاد! چرا وزیر ورزش و مسئولان در 
این باره از مدیران باشــگاه استقلال سوال 
نمی کنند؟ چرا هیچکس جوابگو نیســت؟ 
پس این ۲۴۰ میلیارد چه شــد؟ با این پول 

چه کردنــد؟ هرچند که پیشــتر ۹۲ هزار 
میلیارد اختلاس شــد و صدایی هم از کسی 

در نیامد!

 استقلال در هفته های اخیر عملکرد 
بســیار خوبی نیز داشته و ساپینتو به 
نظر می آید که ترکیــب دلخواهش را 

پیدا کرده است.
تیم بســیار آماده اســت و کاملا در کورس 
قهرمانــی قرار دارد، همین باعث می شــود 
که ناراحتی ما از حذف تیم بیشــتر شــود، 
چرا تیمی که دو فصل است عملکرد خوبی 
داشــته باید از حضور در آسیا محروم شود؟ 
این حق هواداران با وفای اســتقلال نیست. 
امیدوارم این اتفاق به روحیه تیم ضربه نزند 
و تیم بتوانــد با قدرت برای دفــاع از عنوان 

قهرمانی تلاش کند.

 عملکرد حسینی را در فصل جاری 
چطور ارزیابی می کنید؟

در مجموع عملکرد بســیار خوبی داشــته 
و بد عمل نکرده اســت اما گاهی اشتباهات 
مجاســباتی دارد، بــرای قهرمانــی بایــد 
خطاهای تیــم بــه حداقل کاهــش یابد. 
مخصوصا در هفته هــای پایانی که خوردن 
یک گل می توانــد مصادف با تســاوی و یا 

باخت استقلال باشد.
 بنابراین حســینی بایدهوشیار عمل کند تا 

خطری تیمش را تهدید نکند.
 قطعا اگر اســتقلال قهرمان شود حسینی 
به عنوان کاپیتان جام را بالای سر خواهد 
بود. بنابراین او باید بیشــتر از همه مراقب 

باشد.

برنامه تیم ملی مینی فوتبال برای حضور در جام جهانی مشخص شد

وزنه برداری ایران با پایانی شگفت انگیز
خریــدار   وزنه بــرداری ایران در ســال 
۱۴۰۱ اتفاقاتی را تجربه کرد که در نوع خود 
بی نظیر و شــگفت انگیز بود. اتفاقاتی که در 
نهایت به پوست اندازی این رشته منجر شد.

 پایان دوران ریاســت تاماش آیــان و تفکر 
وی در فدراســیون بین المللی وزنه برداری 
و جلوس محمــد جلود عراقی بر کرســی 
جهانــی از مهمتریــن اتفاقاتــی بــود که 
وزنه برداری جهــان در ایــن دوران تجربه 
کــرد. در انتخابات فدراســیون بین المللی 
کــه تیرماه ســال ۱۴۰۱ برگزار شــد علی 
مرادی در چند پســت کاندیدا شده بود که 
نتوانســت موفقیتی را کســب کند. مرادی 
در وزنه برداری ایران و جهــان پایان تلخی 
داشــت و در نهایت با حکم دیــوان عدالت 

اداری از ریاست فدراسیون برکنار شد.
پیش از برکناری مرادی، این مدیر کهنه کار 
به همراه تیم جوانان بــه یونان رفت اما فرار 
یکتا جمالــی از اردو و پناهندگــی وی به 
آلمان شرایط ســختی را برای مرادی ایجاد 
کرد. جمالی در نهایت از بازگشــت به ایران 
خودداری کرد و به امید کســب تابعیت در 
آلمان ماندگار شــد اما تا کنون نتوانسته در 
یک رقابت محلی شــرکت کنــد. چند روز 

بعد از رفتــن جمالی، پریســا جهانفکریان 
نیز خبر مهاجرتش را به آلمــان تایید کرد. 
جهانفکریــان برخلاف جمالــی کمتر در 
اندیشــه ورزش و موفقیت در وزنه برداری 
بود بلکه بیشــتر به دنبال مطرح شــدن در 

فضای مجازی است.
مرادی بعــد از این حاشــیه ها به ســیبل 
منتقدان تبدیل شــد و حتی از پاسخگویی 

درباره چرایی رفتن جمالی خودداری کرد.
اتفاقــات منحصربــه فــرد در تیــم ملی 
وزنه برداری بانــوان، خط پایان وزنه برداری 
دختران ایرانی نبود بلکه در ســال ۱۴۰۱، 
بانوان ایرانی ســال طلایی را تجربه کردند. 
در این ســال وزنه برداری ایران یک طلای 
ناب را در حاشــیه خلیج فــارس صید کرد؛ 
طلایی که شــاید آغازی بر روند رو به رشد 

ورزش زنان باشد. 
ســیده الهام حســینی مهرماه سال ۱۴۰۱ 
در مســابقات قهرمانی ســال ۲۰۲۲ آسیا 
در بحرین موفق به کســب ســه مدال طلا 
شــد تا دختر لرُ باز هم لقب اولین را به خود 
اختصاص دهد. طلای حســینی نخستین 
مدال طلای ایران در تمام رده های ســنی 

وزنه برداری بود.

در مسابقات قهرمانی آســیا، بحرین برای 
نخستین بار در ۲ وزن موفق به کسب مدال 
طلا شد. بحرین با اســتفاده از وزنه برداران 
اجاره ای خود موفق به کســب مدال طلای 
دســته های ۹۶ و به اضافــه ۱۰۹ کیلوگرم 
شد. در دســته ۹۶ کیلوگرم لســمن پارادز 
کلمبیایی و در دســته فوق سنگین نیز گور 
میناســیان ارمنی برای بحرینی ها به مدال 
طلا دست یافت. گورمیناسیان در مسابقات 

جهانی کلمبیا هم به برنز رسید.
در جهانــی کلمبیا، جهانیان شــاهد افول 
چشمگیر لاشــا تالاخادزه بودند؛ جایی که 
وی پس از چندین ســال نتوانست حتی به 
رکوردهای شخصی خود برسد و میلیمتری 
مدال طلا کســب کرد. غول گرجســتانی 
در یکضــرب ۲۱۵ کیلوگــرم و در دوضرب 
۲۵۱ کیلوگرم مهــار کــرد. او در یکضرب 
۱۰ کیلوگرم و در دوضــرب ۱۶ کیلوگرم با 

رکورد شخصی خود فاصله داشت.
حضور بزرگان وزنه برداری در فدراســیون 
از دیگــر اتفاقــات مهم ســال ۱۴۰۱ بود. 
پیشکســوتانی که به خاطر سیاســت علی 
مرادی خانه نشــینی را ترجیــح می دادند 
و با آمدن سجاد انوشــیروانی به فدراسیون 

بازگشتند. حسین رضازاده، حسین توکلی، 
کوروش باقــری، محمدرضا بــراری، نواب 
نصیرشلال و سیدهادی پانزوان از جمله این 

افراد بودند.
 پــس از انتخابات فدراســیون وزنه برداری 
بهداد سلیمی به عنوان نایب رییس، حسین 
رضازاده عضو هیئت رییسه، حسین توکلی 
عضو کمیته فنی و کوروش باقری به عنوان 

مدیر تیم های ملی انتخاب شد.

رای کامل مجمع به ســجاد انوشــیروانی 
از مهمتریــن اتفاقــات ســال ۱۴۰۱ بود. 
انوشــیروانی که در انتخابات تیرماه ســال 
۱۳۹۸ تنها ۱۱ رای کســب کــرده بود در 
انتخابات اسفند ۱۴۰۱ موفق به کسب ۵۲ 

رای از مجمع اتنخاباتی شد.
 او در مجمــع رقیبی نداشــت و در نهایت 
پس از چهار ســال انتظار به کرسی ریاست 

فدراسیون جلوس کرد.

کنفدراســیون فوتبال آســیا اعلام کرد استفاده از 
 )EPTS( سیســتم عملکرد الکترونیکــی و ردیابی

بدون گرفتن تاییدیه ممکن نیست.
کنفدراسیون فوتبال آسیا از فدراسیون های ملی که 
با تیم های خود در مســابقات قهرمانی و رقابت های 
آسیایی برای فصل ۲۰۲۳-۲۰۲۴ شرکت می کنند 
درخواســت کرد از دستگاه های سیســتم عملکرد 
الکترونیکــی و ردیابــی) EPTS( اســتفاده نکنند 
مگر پس از ارسال نمونه دســتگاه به کنفدراسیون و 

گرفتن تاییدیه نهایی.
EPTS یک سیســتم مبتنــی بر تبلت اســت که با 
اســتفاده از دوربین ها و فناوری به صورت پوشیدنی 

توسط بازیکن کار می کند. 
برخی از اعضای کادر مربیگــری تبلت هایی دارند 
که از ایــن طریــق داده هایی را در مــورد عملکرد 

بازیکنان از نظر پاس، ضربه، تکل و موارد دیگر ارائه 
می دهند.

کنفدراسیون فوتبال آســیا در پیام خود اعلام کرد: 
در صورتی که هر تیم یا باشــگاهی قصد اســتفاده از 
هر دستگاه EPTS را داشــته باشد، باید نوع دستگاه 
مورد اســتفاده خود را به AFC اطــلاع دهد چرا که 

تمامی دستگاه ها باید بررسی شوند.
 تصمیم نهایی در مــورد اســتفاده از آنها در صورت 
وجود نگرانی بر عهده کمیته پزشــکی کنفدراسیون 

خواهد بود.
موسســات خصوصی تحت نظارت کمیته پزشکی 
کنفدراسیون فوتبال آســیا، عملکرد و فناوری این 
دســتگاه ها را مطابق با اســتاندارد مربوطه بررسی 
خواهند کرد، زیرا آزمایش های مؤسســه ها منوط به 

تأیید فیفا است.

باشــگاه صنعت نفت آبادان امیدوار اســت با کســر 
امتیاز از دو تیم، در لیگ برتر فوتبال باقی بماند.

تیم فوتبال صنعت نفت آبــادان در حال حاضر با ۱۳ 
امتیاز در رده پانزدهم جدول رده بندی قرار دارد و در 
کنار نفت مسجد سلیمان گزینه های اصلی سقوط به 

لیگ دسته اول است.
مس کرمان نزدیکترین تیم به صنعت نفت در بالای 
جدول اســت که ۲۱ امتیــاز دارد. بــه همین دلیل 

نفتی ها کار سختی برای بقا در لیگ برتر دارند.
صنعت نفت در چارچوب هفته بیســت و پنجم لیگ 
برتر این هفته در دیداری حساس میزبان مس کرمان 
است و در صورت برد در این مســابقه می تواند هفته 

های پایانی را با امیدواری بیشتری دنبال کند.
به موازات بازی های داخل زمین، صنعت نفت پیگیر 
پرونده کسر از امتیاز دو باشــگاه هم هست و انتظار 

دارد با گرفتــن ۴ امتیاز با احــکام کمیته انضباطی 
فدراســیون فوتبال، مســیر ماندنش در لیگ برتر را 
هموارتــر کند.اولین مورد به شــکایت صنعت نفت 
از نفت مسجد سلیمان بابت اســتفاده »غیر مجاز« 
از میلاد شیخ ســلیمانی برمی گردد. بازی دو تیم با 
تساوی بدون گل تمام شــد و صنعت نفت با شکایت 
به کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال به دنبال بازنده 
کردن حریفش اســت. این رای هنوز صادر نشــده 
است.مس کرمان دیگر باشــگاهی است که صنعت 
نفت چشم به کســر امتیازش دارد. بعد از بازی مس 
مقابل هوادار تهران، تیم تهرانی بابت استفاده مس از 
فرزاد جعفری به کمیته انضباطی شکایت کرده است 
و رای این پرونده هم می تواند دو امتیاز از مســی ها 
کسر کند. به این ترتیب فاصله صنعت نفت با مس در 

جدول کمتر هم خواهد شد.

EPTSنفت

EPTS صنعت نفت امیدوار به کسر امتیاز از دو تیم برای بقا در لیگ برتر!هشدار کنفدراسیون فوتبال آسیا برای استفاده از دستگاه

شانس قهرمانی کدام تیم بیشتر است
کارشناس و پیشکســوت فوتبال با تاکید بر این که در هفته های باقی 
مانده بالای جدول با تغییرات همراه خواهد شــد، گفت: تیمی می تواند 
عنوان قهرمانی را به خود اختصاص دهد که اشــتباهات کمتری داشته 
باشــد. رقابت های هفته بیســت و چهارم لیگ برتر فوتبال با پیروزی 
چهار مدعی قهرمانــی همراه بود تا همچنان ســپاهان در صدر جدول 
باقی بماند و تفاضل ســه امتیازی نســبت به اســتقلال و ۴ امتیازی با 
پرسپولیس داشته باشد. گل گهر سیرجان نیز ۴۳ امتیازی شد تا فاصله 

۹ امتیازی با صدر جدول را حفظ کند.
اســماعیل حلالی با اشــاره به نتایج مدعیان قهرمانی گفت: لیگ برتر 
دچار وقفه شــده بود. زمانی که تیم ها در حســاس ترین بخش فصل به 
اســتراحت می روند تنها روی احتیاط همه جانبه در کسب نتیجه کار 
می کنند. غیر از اســتقلال دیدیم که پرسپولیس، ســپاهان و گل گهر 

سیرجان با تفاضل گل حداقلی به پیروزی رسیدند.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به شیوه بازی این تیم مقابل 
مس رفســنجان در جریان برد یک بر صفر خارج از خانه سرخپوشــان 
تاکید کرد: حساسیت بازی های لیگ برتر بالا رفته است. طبیعی است 
روی کیفیت تیم ها تأثیر می گذارد. پرسپولیس تنها مدعی نبود که برد 
اقتصادی کسب کرد. ســپاهان هم در اصفهان تنها یک گل به صنعت 
نفت آبادان زد که نشــان می دهد آنها هم نمی خواستند اشتباه کنند و 

فقط به سه امتیاز فکر می کردند.
او درباره انتقاد از شــیوه بازی پرسپولیس از ســوی برخی کارشناسان 
تصریح کرد: مهم ترین موضوع که باید در پرســپولیس افزایش پ یدا 
کند تمرکز ذهنی و روانی بازیکنان و کادر فنی است. دلیلی نمی بینیم 

بخواهیم پرسپولیس را بابت برد در رفسنجان زیر سوال ببریم.
هافبک سابق تیم فوتبال پرسپولیس ادامه داد: آنها اولین باخت خانگی 
خود را مقابل پرسپولیس متحمل شدند و همین موضوع نشان می دهد 
پرســپولیس خیلی دونده و خوب بازی کرد. احتیاط پرســپولیس را 

می توان مورد سوال قرار داد اما نباید همه چیز را زیر سوال برد.
او ادامه داد: انگیزه پرســپولیس باید خیلی بیشتر از سپاهان و استقلال 
باشد چون لازم اســت جایگاه آنها را تصاحب کند. هیچ چیز تمام نشده 

است و ۶ هفته زمان کافی برای هرگونه تغییر در بالای جدول است.
حلالی در پاسخ به شــانس قهرمانی کدام تیم بالاتر از بقیه است گفت: 
قهرمانی برای تیمی است که اشتباه نکند. هر یک از باشگاه های مدعی 
کمتر اشتباه کنند به جام نزدیک تر می شــوند. مهم نیست تیم ها با چه 

حریفانی بازی دارند بلکه مهم این است که اشتباه نداشته باشند.

 ترکیب آسیایی تیم های ملی کشتی
 مشخص شد

 ترکیب تیم های ملی کشــتی آزاد و فرنگی برای حضور در رقابت های 
قهرمانی آسیا به میزبانی قزاقستان مشخص شد.

 تیم ملی کشتی فرنگی روز ۱۷ فروردین ماه برای حضور در رقابت های 
قهرمانی آسیا راهی کشور قزاقســتان می شود؛ این مسابقات قرار است 

روزهای ۲۰ و ۲۱ فروردین ماه در شهر آستانه برگزار شود.
ترکیب تیم ملی کشتی فرنگی:

۵۵ کیلوگرم: پویا دادمرز ۶۰ کیلوگرم: مهدی محسن نژاد
۶۳ کیلوگرم: ایمان محمدی ۶۷ کیلوگرم: رضا عباسی

۷۲ کیلوگرم: سجاد ایمن طلب ۷۷ کیلوگرم: امین کاویانی نژاد
۸۲ کیلوگرم: علیرضا مهمدی

۸۷ کیلوگرم: ناصر علیزاده
۹۷ کیلوگرم: مهدی بالی

۱۳۰ کیلوگرم: امین میرزازده
کادر فنی: حسن رنگرز )سرمربی(، حسن حسین زاده، طالب نعمت پور، 
مجید رمضانــی و فــرزاد ایمانعلــی زاده )مربیان( و امیــن حق پناه 
)ماســاژور(.داوران المپیکی: نیما صادقی، مهدی بشــیرزاده، سعید 

عباسی و کامران سلطانی زاده
ترکیب تیم ملی کشــتی آزاد اعزامی کشــورمان به این مسابقات که 

روزهای ۲۴ و ۲۵ فروردین ماه برگزار می شود هم به شرح زیر است:
۵۷ کیلوگرم: علیرضا سرلک ۶۱ کیلوگرم: یاسین رضایی

۶۵ کیلوگرم: رحمان عموزاد ۷۰ کیلوگرم: مرتضی قیاسی
۷۴ کیلوگرم: حسین ابوذری

۷۹ کیلوگرم: امیرحسین کاووسی
۸۶ کیلوگرم: علیرضا کریمی
۹۲ کیلوگرم: ارشک محبی
۹۷ کیلوگرم: مجتبی گلیج

۱۲۵ کیلوگرم: امیررضا معصومی
کادر فنی: پژمان درســتکار )ســرمربی(، احســان امینــی، مصطفی 
آقاجانی، اباذر اســلامی، ایمــان محمدیان )مربیــان( و محمد ترابی 

)ماساژور(.

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند 

شناسه آگهی:1473314
برابر آراء هیاتهــای موضوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
منطقــه یک شهرســتان اردبیل تصرفــات مالکانــه و بلامعارض 
متقاضیان محرز گردیده اســت. لذا مشخصات متقاضیان و املاک 
مورد تقاضا به شــرح ذیل به منظور اطلاع عمــوم در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین نوبت آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره 
ثبت اســناد و املاک منطقه یک تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یکماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 

قضایی تقدیم نمایند: 
بخش سه

ردیف های:
1-آقــای محمدرضا اشــرفی به شناســنامه 1451081286 به 
شناسه ملی 1451081286فرزند علی در قسمتی از ششدانگ 
ساختمان خدماتی تجاری به پلاک 598 فرعی  از پلاک 128 اصلی 
واقع در بخش ســه اردبیل به مساحت 2077 متر مربع خریداری 

از مالکیت رسمی خود متقاضی
2- آقــای شــاپور عزیزپور به شناســنامه 19 به شناســه ملی 
1451081286 فرزند هدایت در قســمتی از ششدانگ قطعه 
زمین مزروعی به پلاک 495 فرعی از پلاک 4 اصلی واقع در بخش 
سه اردبیل به مســاحت 648/70 متر مربع خریداری از مالکیت 

رسمی خود متقاضی
3-خانم ربتا فیروزی فولادی به شناســنامه 660 به شناسه ملی 
1466013508 فرزند همایون در قســمتی از ششدانگ قطعه 
زمین مزروعی به پلاک 355 فرعی از پلاک 8 اصلی واقع در بخش 
سه اردبیل به مساحت 31494/04 متر مربع خریداری از مالکیت 

رسمی اعظم فیروزی فولادی 
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/01/15 
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/01/30

رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک شهرستان اردبیل
رضا احمدیان



اصفهان-مریم مومنی  مدیر اجرایی 
هیئت رزمندگان اســام اســتان اصفهان 
گفت: مدیریت شرکت معظم فولاد مبارکه 
به عنوان نخســتین مجموعــه صنعتی در 
اســتان اصفهــان از میزبانــی و برگزاری 
اردوهــای راهیــان پیشــرفت و بازدید از 
خطــوط تولید این شــرکت اســتقبال و 
»جهاد تبیین« مدنظر مقام معظم رهبری 

را به بهترین شکل محقق کرد.
 محمد نادرالاصلــی، مدیر اجرایی هیئت 
رزمندگان اسام اســتان اصفهان گفت: 
مدیریت شــرکت معظم فــولاد مبارکه 
به عنوان نخســتین مجموعه صنعتی در 
اســتان اصفهان از میزبانــی و برگزاری 
اردوهــای راهیان پیشــرفت و بازدید از 
خطوط تولید این شــرکت اســتقبال و 
»جهــاد تبییــن« مدنظر مقــام معظم 

رهبری را به بهترین شکل محقق کرد.
وی افزود: در مسیر گام دوم انقاب اسامی، 
بی اطاعــی جامعه جــوان از پیشــرفت ها 
و دســتاوردهای انقــاب اســامی عامل 
آســیب زایی خواهد بود که در همین راستا، 
هیئت رزمندگان اســام تصمیم گرفت تا 
برای اقناع افــکار عمومی اقشــار مختلف 

جامعه اقدام به روشنگری کند.
نادرالاصلــی اظهار داشــت: فاصله میان 
تهدیــد و فرصــت، تصمیم اســت. اگر 
تصمیم به درســتی و به موقع اتخاذ شود، 

می تواند از تهدیدها جلوگیری کند.
مدیر اجرایــی هیئت رزمندگان اســام 
اســتان اصفهان خاطرنشــان کرد: این 
هیئت با استفاده از ظرفیت های موجود، 
آمادگــی خــود را بــرای بســیج کردن 
نیروها جهت برگــزاری اردوهای راهیان 
پیشرفت به مســئولان استانی اعام کرد 
که با توجه بــه تأکیــد مدیرعامل فولاد 
مبارکه بــر ضــرورت برگــزاری هرچه 
ســریع تر اردوهــای راهیان پیشــرفت 
در این شــرکت، از تاریــخ ۲۰ بهمن ماه 
تــا ۲۰ اســفندماه ســال ۱۴۰۱ بالغ بر 
۱۷۰۰ نفــر در قالب ۴۱ گــروه مختلف 
اعــم از دانشــجویان، دانش آمــوزان، 
طــاب و خادم یــاران از خطــوط تولید 
شــرکت فولاد مبارکه بازدید کردند و با 

دستاوردهای این صنعت آشنا شدند.
نادرالاصلــی با بیان اینکــه ۴۰ درصد از 
ایــن تعــداد، از هیئت هــای رزمندگان 
شهرستان های اســتان اصفهان بوده اند، 
ادامه داد: هماهنگی و ســازماندهی برای 
بازدیــد این تعــداد نفــرات در یک بازه 
زمانی کوتاه کار آســانی نبود و مدیریت 
مجموعه فولاد مبارکه این کار ارزشــمند 

را به سرانجام رساند.
وی با اشــاره به بســیج کردن نیروهای 
هیئــت رزمندگان اســام بــرای تحقق 
جهاد تبییــن عنوان داشــت: ۶۱ هیئت 

رزمنــدگان در اســتان اصفهــان بــه 
فعالیت هــای فرهنگــی مشــغول اند که 
برخی از شهرســتان ها همچــون مبارکه 

دارای چهار هیئت است.
مدیر اجرایــی هیئت رزمندگان اســام 
متأســفانه  گفــت:  اصفهــان  اســتان 
امروز جــوان ایرانــی از پیشــرفت های 
مجموعه هــای بــزرگ صنعتی کشــور 
همچــون فــولاد مبارکه اطــاع کافی 
ندارد و نمی داند شــرکت فــولاد مبارکه 
بــدون حضــور حتــی یک کارشــناس 
خارجی در حال فعالیت و ارزآوری برای 

کشور است.
وی ادامه داد: میزان تولید فولاد کشــور 
بــا قبــل از پیــروزی انقاب اســامی 
قابل مقایسه نیست، به طوری که ایران از 
نظر میــزان تولیــد در رتبه بندی جهانی 
تولیدکننــدگان فولاد بــه جایگاه دهم و 
در برخی از ماه هــا نیز به جایــگاه هفتم 
ارتقــا یافته اســت؛ این یعنــی افزایش 
تولیــد چندیــن میلیون تنــی تولید در 

صنعت فولاد کشور.
نادرالاصلــی تأکیــد کرد: طبــق گفته 
کــه  همان طــور  رئیس جمهــوری، 
اردوهای راهیــان نور در کشــور برگزار 
می شــود، اردوهــای راهیان پیشــرفت 
نیــز بایــد در قالــب بازدیــد از صنایع 
بزرگ و پیشــرفت های این صنایع برای 

نســل جوان برگزار شــود تا از نزدیک با 
اقتصــادی  و  دســتاوردهای صنعتــی 

انقاب اسامی آشنا شوند.
وی اذعان داشت: امروز دشمنان از طریق 
رســانه های مختلــف و فضــای مجازی 
روی افــکار جوانان ایرانــی کار می کنند و 
نمی گذارند جوانان از پیشــرفت ها آگاهی 
پیدا کننــد. در مقابــل ما وظیفــه داریم 
فعالیت هــای ارزشــمند انجام شــده در 
کشــور را به آنان معرفی کنیم؛ براســاس 
بازخوردهایــی کــه از بازدیدکننــدگان 
از خطــوط تولید شــرکت فــولاد مبارکه 
دریافــت کرده ایــم، دیدگاه آنــان به این 
صنعت نســبت به قبل از بازدیــد به کلی 

تغییر یافته و مثبت شده است.
مدیر اجرایــی هیئت رزمندگان اســام 
استان تصریح کرد: شــرکت فولاد مبارکه 

با فراهم ســازی بســتر برپایــی اردوهای 
راهیان پیشــرفت، الگوی مناســبی برای 
ســایر مجموعه های صنعتی است تا از این 
طریق بتــوان افکار جامعــه را درخصوص 
دســتاوردهای جمهــوری اســامی در 
حوزه های صنعت و اقتصاد کشــور روشن 

کرد که این امر تجلی جهاد تبیین است.
وی در پایان با اشــاره به برنامــه بازدید از 
خطوط تولید شــرکت فــولاد مبارکه در 
ســال ۱۴۰۲ اذعان داشــت: تعداد برنامه 
بازدیدها در ســال ۱۴۰۲ از شرکت فولاد 
مبارکه روند افزایشــی خواهد داشــت و 
از شهرها و شهرســتان های دور و نزدیک 
نیز در ایــن برنامه حاضر خواهند شــد که 
هریــک از بازدیدکنندگان به یک رســانه 
برای انعکاس دســتاوردها و پیشرفت های 

صنعت کشور تبدیل خواهد شد.

مدیر شــرکت ملی  ســنندج-فاطمه ملایی 
پخــش فرآورده های نفتــی منطقه کردســتان از 
اختصــاص   ۱۱۵   میلیــون لیتر  ســوخت به بخش 

کشاورزی استان در سال ۱۴۰۲ خبرداد.
جهانبخش  نوکانی با بیان اینکه این مقدار ســهمیه 
با هماهنگی و همکاری ســازمان جهاد کشــاورزی 
اســتان  کردســتان و کمیســیون برنامه ریــزی 
و نظارت بــر مبارزه بــا قاچاق کالا و ارز اســتان و 
بر اســاس  ســطح زمین زیر کشــت و تعداد ادوات 
کشــاورزی تخصیص یافته اســت، افــزود: از این 

مقدار  ســهمیه، ۲ میلیون لیتر آن برای واحد های 
تولیدی و مرغداری ها اســت که خوشــبختانه در 
چند  ســال اخیر بیشــتر ایــن واحد ها نســبت به 

گازکشی اقدام کرده اند.  
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
کردســتان اظهارداشــت: با توجه به شرایط خاص 
جغرافیایــی و آب و هوایی اســتان، ۵ درصد نیز به 
 عنوان ذخیره مازاد بر ســهمیه تعیین شده برآورد 
شــد تا در صورت نیاز با هماهنگی جهاد  کشاورزی 

استان به بخش کشاورزی تحویل شود.  

او با اشــاره به اهمیت طرح پاک  گــذاری ادوات 
کشــاورزی، گفت: تحویل ســوخت منوط به پاک 
گــذاری ادوات  کشــاورزی و ثبت نام در ســامانه 
https://newtejaratasan. (( صــدف 

niopdc.ir (( می باشد. 
نوکانی  افــزود: اجرای طرح پاک گــذاری ادوات 
کشــاورزی نقــش بســزایی در مدیریــت مصرف 
ســوخت  بخش کشــاورزی اســتان و جلوگیری از 

عرضه خارج از شبکه نفتگاز داشته است.
او از فعالیت بیــش از ۳۲ هزار دســتگاه تراکتور 

و کمباین در بخش کشــاورزی اســتان  خبر داد 
و اظهار داشــت: در ســال جــاری ۱۱۳ میلیون 
لیتر ســوخت جهت ادوات کشــاورزی  اختصاص 
یافته اســت که باتوجــه به اجرای طــرح توزیع 
الکترونیکی ســوخت بخش کشــاورزی  ، سهمیه 
اختصاص یافتــه در کارت های بانکــی صاحبان 
ادوات کشــاورزی شارژ می شــود؛ و این  موضوع 
گامــی درجهــت تحقــق سیاســت های دولت 
الکترونیک، تکریم اراباب رجــوع و تحقق  حقوق 

می باشد. شهروندی 

خرم آباد-طولابی  مدیــرکل حفاظت از محیط 
زیست لرســتان گفت: مناطق حفاظت شده استان 

تحت پایش آناین است.
علی ســالاروند با اشــاره به هوشمندسازی مناطق 
حفاظت شده لرستان در راســتای ارتقای حفاظت 
از این مناطق، اظهار کرد: لرســتان اولین استان در 

کشور بوده که در این حوزه ورود پیدا کرده است.
وی با اشــاره به اینکه با حضور دکتر »ســاجقه« 
معاون رئیس جمهــور و رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیست کشور، اولین هوشمندسازی مناطق 
حفاظت شده کشور را در لرســتان افتتاح کردیم، 
گفت: در این راســتا با اســتفاده از دوربین های با 
کیفیــت بســیار بــالا و قــدرت زوم x۳۵، تاش 
کرده ایم که مناطق حفاظت شــده استان را پایش 

آناین دوربینی کنیم.
مدیرکل حفاظت از محیط زیست لرســتان با تاکید 

بر اینکه ما با کمبــود محیط بان مواجه هســتیم، بر 
اســاس نرم جهانی به ازای هر هزار هکتــار باید یک 
محیط بان داشته باشــیم، افزود: ما در استان تقریباً 
۳۲۲ هزار هکتار مناطق حفاظت شــده و اثر طبیعی 
و ملی داریــم، ۱۳۶ هــزار هکتار نیز منطقه شــکار 
و صید ممنوع در اســتان داریم، با ایــن عرصه با این 
گستردگی متأســفانه تعداد محیط بانان ما در استان 

بسیار کم است و از نرم جهانی نیز بسیار کمتر است.
ســالاروند ادامه داد: هوشمندســازی کمک کرده 
که ایــن کمبود محیط بــان در اســتان را به نوعی 

بتوانیم تا حدی جبران کنیم.
وی با تاکید بر اینکــه به دنبال توســعه این امر در 
سطح مناطق حفاظت شده اســتان هستیم، اضافه 
کرد: خوشــبختانه مناطق حفاظت شــده »سفید 
کوه« خرم آباد، »ســفید کوه« ازنا تحت پوشــش 
این طرح هوشمندســازی قرار گرفته اند، همچنین 

طرح توســعه و اجرای هوشمندســازی حفاظت از 
منطقه »اشترانکوه« نیز به زودی تکمیل می شود.

مدیــرکل حفاظــت از محیط زیســت لرســتان با 
بیان اینکه امیدواریــم با این طــرح حفاظت بهتر 
و بیشــتری از مناطق حفاظت شــده استان داشته 
باشــیم و همچنین مشــکل کمبــود محیط بان در 
اســتان را رفع کنیم، گفت: در اســتان سه منطقه 

حفاظت شــده »اشــترانکوه«، »ســفید کوه« ازنا 
و »ســفید کوه« خرم آباد را در اســتان داریم، که 
گســتره زیادی از این مناطق تحت پوشــش طرح 

هوشمندسازی قرار گرفته است.
ســالاروند بیان کرد: تقریباً ۵۰ الــی ۶۰ درصد از 
این مناطــق تحت پوشــش نظــارت دوربین های 

حفاظتی قرار دارند.

کردستان

اختصاص۱۱۵میلیونلیترسوختبهبخشکشاورزیکردستان

مناطقحفاظتشدهلرستانتحتپایشآنلاین

مدیرعامل  اردبیل-افســون جبــارزاده 
شــرکت شــهرک های صنعتی اســتان اردبیل 
گفت: از تمامی ظرفیت هــای ممکن برای تامین 
زیرساخت ها و حل مشــکات واحد های تولیدی 

در استان استفاده می شود.
هاشــم عایی گفت: حــل مشــکات واحد های 
تولیدی و کمک به رشــد تولید، از اهم فعالیت های 
این شــرکت در ســال ۱۴۰۲ در راســتای اجرای 

فرامین و منویات رهبری خواهد بود.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی استان 
اردبیل اظهار داشــت: حرکت در راستای تحقق 
پیام نــوروزی رهبــر معظم انقــاب و همچنین 
جلب رضایت حداکثری واحد های صنعتی و رفع 
موانع تولید، از مهمترین برنامه های این شــرکت 
در ســال جدید خواهد بود که تاش خواهیم کرد 
از تمامــی ظرفیت های موجود بــرای تحقق این 

هدف مهم استفاده کنیم.
عایی با بیان اینکه خوشــبختانه در ســطح استان 
ظرفیت های بسیار مناســبی برای افزایش تولید و 
اشــتغال وجود دارد، خاطرنشان کرد: در چند سال 
گذشته قدم های بسیار مناسبی برای جهش تولید 
در صنعت اســتان برداشــته شــد که این اقدامات 

در ســال جدید نیــز با قــدرت هرچــه تمام تر در 
شهرک های صنعتی ادامه خواهد داشت.

او در ادامه افزود: مطمئناً با عمل به شــعار سال، 
این شــرکت با برنامه ریزی های خــود در ابتدای 
ســال، چهار محور توســعه شــهرک ها و نواحی 
صنعتــی، تعییــن تکلیف اراضی راکــد، تامین و 
بهســازی زیرســاخت ها و همچنیــن همراهی با 
واحد های صنعتی بــا اعمال مدل هــای مختلف 
حمایتــی را در ســرلوحه برنامه هــای خود قرار 
خواهــد داد تا موجبــات افزایــش رضایتمندی 
عموم صنعتگران و کارآفرینان و رشــد و توســعه 

همه جانبه استان را فراهم سازد.

معــاون  گرگان-مهنازمحمدزمانــی 
بهداشــتی  دانشــگاه  علوم  پزشــکی گلستان از 
۱۴ هزار و ۲۶۹ بازرســی از مراکز تهیه و توزیع و 
اماکن عمومی استان خبرداد و گفت: ۲۴۳ واحد 
صنفــی متخلف به مراجع قضایی معرفی شــدند.

موســی الرضا شــبیهی،  اظهــار کــرد: برنامه 
بســیج ســامت نوروزی با کنترل و پیشگیری 
از شــیوع ســویه جدید اُمیکــرون در تجمعات 
و مراکز پــر تردد، ایمنــی مــواد غذایی و آب 
در ســطح عرضه و کنترل دخانیات بــه منظور 
پیشــگیری و کنترل بیماری هــای واگیر و غیر 

واگیر انجام می شود.
معاون بهداشتی دانشــگاه علوم پزشکی گلستان 
افزود: این طرح از ۲۴ اســفند ماه ســال ۱۴۰۱ 
آغاز و تــا ۱۴ فروردیــن ماه ســال ۱۴۰۲ ادامه 

خواهد داشت.
وی بیان کــرد: بازرســان بهداشــت محیط در 
این برنامه بــا تجهیزات پرتابل ســنجش و نمونه 
برداری از آب به صورت سرزده و مستمر از هشت 
صبح تا هشــت شب در ســاعت های اداری و غیر 
اداری و روزهــای تعطیل نظارت فعــال خواهند 

داشت.

شــبیهی گفت: تا تاریخ ۶ فروردیــن، از ۱۴ هزار 
و ۲۶۹ بازرســی از مراکز تهیــه و توزیع و اماکن 
عمومی، ۲۴۳ واحــد صنفی متخلــف به مراجع 
قضائــی معرفی و هفــت واحد صنفــی هم پلمب 

شد.
معاونــت بهداشــتی دانشــگاه علــوم پزشــکی 
گلســتان ادامه داد: همچنین ســه هزار و ۶۴۳ 

کیلوگرم مواد غذایی فاسد، کشف و معدوم شد.
طبق گفته وی همچنین ســه هــزار و ۲۱۸ مورد 

کلرسنجی از آب شرب انجام شد.
وی در پایان گفت:۲۴۳ واحــد صنفی متخلف به 

مراجع قضایی معرفی شدند

اردبیل گلستان
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان :

مشکلاتواحدهایتولیدیشهرکهایصنعتیاردبیل
حلمیشود

معاون دانشگاه علوم پزشکی استان:
۲۴۳واحدمتخلفصنفیگلستانبهمراجعقضایی

معرفیشدند

مدیر اجرایی هیئت رزمندگان اسلام استان اصفهان:

فولادمبارکه»جهادتبیین«مدنظرمقاممعظمرهبری
رابهبهترینشکلمحققکرد

 نائب رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عمان:
فعالیتهایتجاریایرانباعمانتوسعهمییابد

اهواز-مجدم  عموری گفت: اجرایی شــدن کاهــش هزینه ثبت 
شرکت تجاری برای سرمایه گذاران خارجی در عمان فرصت مناسبی 

برای تجار ایرانی جهت توسعه تجارت خارجی کشورمان است.
شــها عموری نائب، رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عمان 
گفت: با پیگیری هــای صورت گرفتــه، کاهــش هزینه های ثبت 
شــرکت تجاری در عمان برای ســرمایه گذاران خارجی از اول ماه 

آوریل ۲۰۲۳ )۱۲ فروردین ۱۴۰۲( اجرایی شده است.
او می گوید: موافقت دولت عمان با کاهش هزینه ثبت شــرکت های 
تجاری به منظور توســعه تجارت با دیگر کشــور ها اجرایی شــده 
اســت فعالان اقتصادی ایران می توانند از این فرصت برای رشــد 

بیش از پیش تجارت با کشور عمان بهره ببرند.
رئیس اتاق بازرگانی اهواز گفت: با تاکید بر اینکه ســال گذشــته 
صادرات ایران به عمــان تقریبا ۱۰۰ درصد افزایش یافته اســت، 
حجم تجــارت ایران با عمــان از حدود ۶۰۰ میلیــون دلار به یک 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار افزایش داشــته کــه در مجموع روابط 

تجاری دو کشور به ۲ میلیارد دلار رسیده است.
عموری عنوان کرد: به واســطه ارتباط سیاسی مطلوب بین ایران و 
عمان برای بهبود حجم مبادلات تجاری فعلی باید تاش بیشــتری 
صورت گیرد. در ایــن رابطه، برنامه ریزی های لازم از ســوی اتاق 

مشترک بازرگانی ایران و عمان در دستور کار قرار دارد.

طی سال گذشته ثبت شد؛
انجام۲هزارو۸۰۳موردعملیاتآتشنشانی

درکرمانشاه

رئیس ســازمان آتش نشانی و  کرمانشاه-حســنا فخارزاده 
خدمات ایمنی شــهرداری کرمانشــاه گفت : ۲ هزار و ۸۰۳ مورد 
عملیات در سال گذشــته انجام شــده که در طول این عملیات ها 

متأسفانه ۴۲ نفراز شهروندان فوت کردند.
فرهاد فرهودی، رئیس ســازمان آتش نشــانی و خدمــات ایمنی 
شــهرداری کرمانشــاه گفت : ۲ هــزار و ۸۰۳ مــورد عملیات در 
سال گذشــته انجام شده که شــامل یک هزار و ۴۶۵ مورد عملیات 
آتش ســوزی و یک هزار و ۳۳۸ مورد عملیات امداد و نجات در شهر 
کرمانشاه اســت.وی با اشــاره به افراد درگیر در حوادث یک ساله 
ســازمان آتش نشــانی، اضافه کرد: طی انجام ۲ هزار و ۸۰۳ مورد 
حادثه اعام شــده، ۷۷۹ نفر از شــهروندان توســط آتش نشانان 
نجات پیدا کــرده، ۴۵۶ نفــر مصــدوم و متأســفانه ۴۲ نفر فوت 
کردند.رئیس ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهرداری 
کرمانشــاه خاطرنشان کرد: در طول ســال ۱۴۰۱ تعداد ۴۵ مورد 
آب گرفتگــی و ۱۷۹ مــورد اســتقرار های حفاظــت ایمنی جهت 

پوشش مراسمات ملی، مذهبی، ورزشی و... انجام شده است.
فرهودی اضافه کرد: ســازمان آتش نشــانی با ۱۱ ایستگاه، ۲۹۰ 
نفر نیروی آتش نشــان و ۴۶ دســتگاه خــودرو عملیاتی به صورت 

شبانه روزی در خدمت همشهریان عزیز است .

شهرداراعلام کرد؛
ساماندهیآرامستانکرجدرمراحلپایانی

البرز-مظفری  شــهردار کرج از پیشــرفت ۹۵ درصدی طرح 
جامع ساماندهی آرامستان بهشت سکینه )س( خبر داد.

مهرداد کیانی اظهار کرد: آرامســتان و گلزار شــهدای بهشــت 
ســکینه )س( با مســاحت۷۰ هکتــار در کیلومتــر ۱۵ بزرگراه 
کرج – قزوین و آرامســتان بهشــت علی )ع( به وســعت ۲۲۰ 
هکتار در کیلومتر هشــت جاده ماهدشــت- اشــتهارد، در حال 
حاضر توسط ســازمان مدیریت آرامســتان های شهرداری کرج 

می شود. مدیریت 
وی افــزود: این ســازمان عــاوه بــر ارائــه خدمات بــه مردم 
کانشــهر کرج و همچنین به شهرهای همجوارِ اســتان، به دلیل 
مهاجرپذیــری کانشــهر کرج، خدمت رســانی بــه خانواده های 

متوفی از سراسر کشور را در دستور کار دارد.
 شهردار کرج با اشــاره به اینکه ســازمان مدیریت آرامستان های 
این کانشهر دارای کارکردی فراشهری و فرا استانی است، عنوان 
کرد: لذا عملکرد آن به طور مســتقیم توســط مردم مورد بررسی 

قرار گرفته و دارای حساسیت ویژه است.
کیانی اضافــه کرد: بر همین اســاس تدابیر لازم بــرای میزبانی از 
شهروندان در روزهای پنج شــنبه و جمعه آخر ســال اتخاذ شد و 
با ایجاد ظرفیــت پارکینگ های جدید به منظــور افزایش ظرفیت 
پارک خودرو در بهشــت ســکینه)س(، ظرفیت پارک هزار و ۵۰۰ 
خودرو در پارکینگ های تعبیه شــده افزایش یافت تا مشکل پارک 

خودرو شهروندان در روزهای مذکور رفع شود.
شــهردار کرج گفت: در روزهای پنج شــنبه و جمعه پایان ســال 
۱۴۰۱ ســازمان مدیریت آرامستان های شــهرداری کرج افتخار 
میزبانی بیــش از حدود ۳۰۰ هزار زائر اهل قبور را داشــت که این 
آمار با توجــه به ورود حــدود ۱۱۰ هزار خودرو و با احتســاب هر 

خودرو سه سرنشین در نظر گرفته شده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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فاز ۱۱ پارس جنوبی در ایستگاه پایانی
توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی پس از گذر از شــرایط پر پیچ و خم اکنون 
به ایستگاه پایانی رسیده و آنطور که مدیرعامل شرکت ملی نفت اعلام 
کرده اســت، تولید گاز از چهار حلقه چاه در فاز ۱۱ پارس جنوبی سال 

۱۴۰۲ آغاز می شود.
توســعه پارس جنوبی در ایران از اواخر دهه ۷۰ شمسی آغاز شد، در آن 
زمان ایران در تلاش بود تا تولید گاز از این میدان مشــترک را آغاز کند 
و توسعه دهد. اوایل دهه ۸۰ قرار شــد تا توتال توسعه فاز ۱۱ را بر عهده 
بگیرد و فشارافزایی را نیز در دســتور کار قرار دهد. اما کار روی ریل قرار 
نگرفت و در نهایت، توتال ســال ۱۳۸۸ از ایران رفــت. در همان زمان 
مذاکرات با چین آغاز شد، این بار هم به دلایلی در سال ۱۳۹۱ چین نیز 
از این طرح خارج و در آن زمان مذاکره با  شرکت های داخلی مانند پترو 

ایران، تاسیسات دریایی و پترو پارس انجام شد.
در نهایت در شــهریورماه ۱۳۹۱، عملیات توســعه فاز ۱۱ به شــرکت 
پتروپارس واگذار شد اما با توجه به اولویت بندی صورت گرفته در زمینه 
توسعه فازهای پارس جنوبی و با توجه به محدودیت مالی موجود، پترو 
پارس از این پروژه خارج شــد. توســعه این فاز البته به جز برداشت گاز 
مانند ســایر فازها، هدف مهم تری را پیگیری می کــرد. از همین رو با 
تدوین قراردادهای جدید نفتی و اجرایی شــدن برجام،  دوباره ایران با 
توتال و سی ان پی ســی چین وارد مذاکره شــد و این بار تاکید کرد که 
برای ادامه کار، پتروپارس به عنوان شــریک ایرانی در کنار آنها خواهد 

بود.
خروج آمریکا از برجام و تحریم های یک جانبه این کشور اما باعث شد تا 
دوباره توتال از توسعه فاز ۱۱ عقب نشینی کند و کار به چینی ها سپرده 
شــود. چینی ها نیز بعد از تعلل فراوان، از این قرارداد خارج شدند تا کار 
توسعه از ابتدای سال ۱۳۹۸  به پتروپارس ایرانی واگذار شود. در آذر ماه 
سال ۱۳۹۹ قرار شــد تا ۷۰ میلیون دلار برای توسعه فاز ۱۱ تخصیص 
یابد و این پروژه با اولویــت ۷۰ درصد بخش داخلی پیــش برود اما در 
نهایت آنطور که مسوولان وقت اعلام کردند، تولید گاز از فاز ۱۱ پارس 
جنوبی که یکی از وعده های سال ۱۴۰۰ وزیر نفت دولت قبل بود و قرار 
بود در نیمه نخست سال ۱۴۰۰ محقق شــود، به نیمه دوم سال ۱۴۰۰ 

یعنی زمان فعالیت دولت سیزدهم موکول شد.
به ثمر نشســتن این فاز تاکنون اتفاق نیفتاده امــا به تازگی خبرهایی 
در خصوص آغاز تولید از این فاز شــنیده می شــود، آنطور که محسن 
خجســته مهر - مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران، به تازگی به ایسنا 
گفته توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی به عنوان اقدامی کار آمد و منحصر به 

فرد بوده و به زودی تولید از فاز ۱۱ پارس جنوبی آغاز می شود.
وی در گفت وگویی دیگر اعلام کرد: در ســال های گذشته نیز در اذهان 
این گونه متبادر می شــد که تنها خارجی ها می توانند توســعه این فاز 
را به عهده بگیرند، اما از ویژگی های شــرکت ملی نفــت ایران در دولت 
سیزدهم این بود که توســعه این میدان از سوی شــرکت های ایرانی 
آغاز شد و در مهرماه ســال ۱۴۰۱، تصمیم گرفتیم چهار حلقه چاه را با 
قید فوریت در موقعیت فاز ۱۱ حفاری کنیم و تولید زودهنگام داشــته 
باشیم و اکنون حفاری چهار حلقه چاه در فاز ۱۱ پارس جنوبی تکمیل و 
خطوط لوله زیردریایی آن نیز احداث شده است، همچنین بخش های 

مربوط به سه پایه مشعل و بریج در حال نصب است.

به گفته مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران، برای اینکــه بتوانیم گاز را 
از فاز ۱۱ پــارس جنوبی به صــورت زودهنگام تولید کنیــم، نیازمند 
ســکوی بهره برداری بودیم. درمجموع طرح های بالادستی در شرکت 
ملی نفت ایران بین پنج تا هفت ســال زمان می بــرد، اما برای کاهش 
زمان بهره برداری از فاز ۱۱، به جای ساخت سکو که سه سال زمان نیاز 
داشت، اســتفاده از ســکوی ۱۲c را که تولید از آن متوقف شده بود، در 
دســتور کار قرار دادیم و تصمیم گرفتیم این سکو را از موقعیت پیشین 

خود به موقعیت فاز ۱۱ پارس جنوبی جابه جا کنیم.
طبق اعلام خجسته مهر این ســکو بزرگ ترین و سنگین ترین سکوی 
موجود در عسلویه اســت و جابه جایی آن نیازمند شناور اوشنیک بود، 
اما شناور اوشنیک در دولت گذشــته به یکی از کشورها برای پنج سال 
اجاره داده شــده بود. یک کار حقوقی و پیگیری دیپلماتیک شش ماهه 
انجام شد و موفق شدیم شناور اوشنیک را به کشور برگردانیم. از سوی 
دیگر ما در کشور تجربه جابه جایی سکو از دریا به دریا را نداشتیم و این 
نیازمند این بود که یک مشاور بین المللی حضور یابد و بر نحوه جابه جا 
کردن این ســکو را نظارت کند، اما به دلیل تحریم مشاوری حاضر نشد 
و همین مسئولیت را متخصصان و کارشناسان ایرانی به عهده گرفتند. 
بنابراین با انجام اقدام های اولیه و برش پایه های ســکو، شناور اوشنیک 
سکوی فاز ۱۲ را بلند کرد و روی شناور قرار داد و قرار است به زودی این 

سکو نصب شود که با استقرار آن، آماده بهره برداری از فاز ۱۱ می شویم.
تولید گاز از چهار حلقه چاه در فاز ۱۱ پارس جنوبی ســال ۱۴۰۲ آغاز 
می شــود و در کنار آن نیز از سال ۱۴۰۰ ســفارش گذاری ساخت یک 
ســکوی دیگر و جکت دیگر را انجام داده ایم تا بلافاصله با حفاری های 
جدید، فاز ۱۱ به توســعه تکمیلی برســد. هدف تولید نهایی از این فاز 
پارس جنوبــی مانند فازهــای اســتاندارد دیگر روزانــه ۵۶ میلیون 

مترمکعب است که به ۵.۷ میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد.

افزایش بیش از ۳ میلیارد مترمکعبی مصرف گاز 
طبیعی در سال ۱۴۰۱

 مدیر دیســپچینگ شــرکت ملی گاز ایران از مصــرف ۲۴۲ میلیارد 
مترمکعب گاز طبیعی در کشور در ســال ۱۴۰۱ خبر داد و اعلام کرد: 
این مقدار نســبت به ســال پیــش از آن )۱۴۰۰( بیــش از ۳ میلیارد 
مترمکعب افزایش یافته اســت. محمدرضا جولایی با اشــاره به مقدار 
مصرف کل گاز طبیعی ایران در ســال ۱۴۰۱ اظهار کرد: از مجموع این 
مقدار گاز مصرف شــده، ۱۲۳ میلیارد مترمکعب سهم بخش خانگی، 
تجاری و صنایع غیرعمده، ۴۸ میلیارد مترمکعب ســهم صنایع عمده 
و ۷۱ میلیــارد مترمکعب گاز تخصیص یافته به نیروگاه ها بوده اســت.

وی افزود: مصرف گاز در ســالی که گذشــت به ویژه در بخش خانگی و 
تجاری به دلیل ســرمای پایدار و طولانی رکوردهای تازه ای ثبت کرد 
و با افزایش یک میلیــارد مترمکعبی مصرف گاز در این بخش نســبت 
به ســال ۱۴۰۰ روبه رو بودیم، اما این موضوع از سوی شرکت ملی گاز 
ایران مدیریت شد تا شــبکه گاز پایدار بماند.مدیر دیسپچینگ شرکت 
ملی گاز ایران همچنین با اشاره به میانگین مصرف روزانه ۶۷۰ میلیون 
مترمکعب گاز طبیعی در ۱۳ روز نخست امسال تصریح کرد: این مقدار 
به طــور میانگین در بخش خانگــی، تجاری و صنایــع غیرعمده ۳۴۶ 
میلیون مترمکعب در روز، نیروگاه هــا ۱۷۳ میلیون مترمکعب در روز و 
صنایع عمده به طور میانگین روزانه ۱۵۱ میلیون مترمکعب بوده است.

مصرف گاز طبیعی کل کشور در نیمه نخســت پارسال ۱۰۹ میلیارد و 
۶۰۰ میلیون مترمکعب بوده به این  ترتیب ۱۳۲ میلیارد و ۴۰۰ میلیون 

مترمکعب گاز طبیعی در پاییز و زمستان ۱۴۰۱ مصرف شده است.

 سرگیجه خریداران نفت از کاهش تولید
 اوپک پلاس

پس از اعلام تصمیم اوپک پلاس برای کاهش دوباره تولید، عرضه نفت 
خاورمیانه از ماه مه محدودتر خواهد شــد و هزینه پالایشگاه ها، از آسیا 
گرفته تا اروپا را افزایش داده و آنهــا را وادار می کند به دنبال خرید نفت 

بیشتر از روسیه، آفریقا و منطقه آمریکا باشند.
قیمت نفت روز دوشنبه پس از این که اوپک و متحدانش شامل روسیه 
با اعلام کاهش تولید حدود ۱.۱۶ میلیون بشکه در روز از ماه مه تا پایان 
ســال ۲۰۲۳، بازارها را غافلگیر کردند، بیش از چهار دلار در هر بشکه 

افزایش یافت.
کاهش جدید تولید، مجموع کاهش تولیــدی که اوپک پلاس از نوامبر 
اعلام کرده است را به ۳.۶۶ میلیون بشــکه در روز می رساند که معادل 
۳.۷ درصد تقاضای جهانی اســت. انتظار می رفت اوپک پلاس ســطح 
تولید نفت را تا پایان امسال ثابت نگه دارد و به کاهش دو میلیون بشکه 

در روز تولید که از نوامبر سال گذشته آغاز کرده بود، ادامه دهد.
مدیر یک پالایشگاه کره جنوبی اظهار کرد: این کاهش تولید، خبر بدی 
برای خریداران نفت است و اوپک پلاس به دنبال حمایت از سودشان در 

برابر نگرانی ها نسبت به کندی اقتصادی جهانی است.
این مدیر پالایشــگاهی کره ای و یک معامله گر چینی گفتند: درســت 
زمانی که اقتصادهای ضعیف، تقاضا و قیمت های ســوخت را سرکوب 

کرده اند، کاهش عرضه اوپک پلاس، قیمت های نفت را بالا خواهد برد.
به گفته معامله گران، کاهــش تولید اوپک پلاس در حالی روی می دهد 
که پیش بینی می شود خرید از ســوی چین که بزرگترین وارد کننده 
نفت جهان اســت، با خروج این کشــور از قرنطینه های کووید ۱۹، در 
ســال ۲۰۲۳ به رکورد بالایی صعود کند و همزمــان، مصرف هند که 

سومین وارد کننده بزرگ جهان است، قوی مانده است.
معامله گــران و یــک مقام پالایــش هندی اظهــار کردنــد: تقاضای 
پالایشــگاه های اروپایی برای نفت خاورمیانه به خصوص نفت سنگین 
بصره و گریدهــای نفتی عمان به منظور جایگزینی نفت روســیه که از 
دسامبر واردات آن به اتحادیه اروپا ممنوع شد، افزایش پیدا کرده است.

کویت به خریداران اطــلاع داده که صادرات نفت را بــرای تامین نفت 
بیشــتر برای پالایشــگاه الزور، کاهش خواهد داد و آرامکوی سعودی 

فعالیت ها در پالایشگاه جیزان را تشدید کرده است.
به گفته معامله گران، انتظار می رفت آرامکوی ســعودی قیمت فروش 
رســمی نفت به آســیا در ماه مه را کاهش دهد اما اکنون ممکن است 

تصمیم بگیرد قیمت ها را افزایش دهد.
یک مقام هندی که مایل نبود نامش فاش شود، اظهار کرد: قیمت های 
بالاتر و عرضه کمتر  نفت، ممکن اســت  چین و هند را به خرید بیشــتر 
نفت روسیه ترغیب کرده و درآمد مسکو را تقویت کند.رشد قیمت نفت 
برنت ممکن است باعث شود قیمت نفت و فرآورده های نفتی روسیه به 

بالاتر از سقف تعیین شده از سوی گروه هفت، افزایش پیدا کند.

منابع جایگزین
تا پیش از ایــن، معامله گران و تحلیلگران انتظار داشــتند که نفت خام 
در سه ماهه دوم که پالایشگاه های آســیایی به دلیل تعمیرات، فعالیت 
ندارند و پالایشــگاه های فرانسه به دلیل اعتصاب گســترده فلج شده 
اند، با مازاد عرضه روبرو شــود اما اکنون انتظــار دارند که کاهش تولید 
اوپک پلاس، بازارها را قبل از تابســتان که فصل تقاضای بالا اســت، با 

محدودیت عرضه روبرو کند.

یک منبع پالایشــگاهی چینی گفت که کاهش تولیــد اوپک، به هضم 
مازاد عرضه در غرب کمک می کند.پالایشــگاه های ژاپن و کره جنوبی 
اعلام کردند که به دلیل نگرانی هــای ژئوپلیتیکی، به دنبال خرید نفت 
روســیه نیســتند و ممکن اســت به دنبال عرضه جایگزین از آفریقا و 
آمریکای لاتین باشــند.معامله گران همچنین منتظر واکنش آمریکا 

هستند که این اقدام اوپک پلاس را دور از صلاح دانسته است.
بر اســاس گزارش رویترز، یک معامله گر چینی گفت: در اصل، هدف از 
این کاهش عظیم تولید غافلگیرکننده، بازیابی قدرت قیمت گذاری در 

بازار است.

معاون وزیر نفت اعلام کرد
 ۳ برنامه وزارت نفت برای جبران ناترازی گاز 

در زمستان ۱۴۰۲
 مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با اشاره به اجرای تعویض بخاری های 
کم بازده، توســعه کنتورهای هوشــمند و همچنین افزایش ظرفیت 
مخازن ذخیره ســازی در کنار صنایع عمده برای جبران ناترازی گاز در 
زمستان ســال ۱۴۰۲، گفت: تامین مالی اجرای طرح های بهینه سازی 

مصرف انرژی از محل صرفه جویی گاز خواهد بود.
مجید چگینی با اشاره به اینکه عبور از زمســتان سال گذشته با وجود 
سرمای بی ســابقه و تداوم آن در اکثر مناطق کشــور، بدون قطعی گاز 
تجربه ارزشــمندی بود، افزود: با این حــال از هم اکنــون باید به فکر 

ناترازی گاز در زمستان پیش رو باشیم.
وی ادامــه داد: راهبــردی که برای حــل ناترازی گاز در ســال جاری 
داریم بحث بهینه ســازی است. در این زمینه ســرعت دادن به تعویض 
بخاری های فرســوده با بخاری هایی بــا بازده بالا می تواند بخشــی از 
ناتــرازی گاز را جبران کند.معــاون وزیر نفت اســتفاده از کنتورهای 
هوشمند برای مدیریت مصرف را راهکار دیگر بهینه سازی مصرف گاز 
از سوی شــرکت ملی گاز ایران عنوان کرد و گفت: اگر اجرای این پروژه 

به درستی پیش برود، تا حد زیادی مصرف گاز کنترل خواهد شد.
چگینی به ضرورت فرهنگ سازی برای کاهش مصرف افسارگسیخته 
گاز در کشور اشاره کرد و افزود: ظرفیت تولید در کشور به میزان محدود 

افزایش پیدا می کند، اما رشد مصرف متناسب با رشد تولید نیست.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران تاکید کرد: با توجه به رشد مصرفی که 
داریم، لازم است تا همه دستگاه ها برای بهینه سازی مصرف وارد شوند و 

ناترازی انرژی را در کشور مدیریت کنیم.
وی با بیان اینکه می توان با تامین ســوخت جایگزین بــرای صنایع تا 
حد زیــادی از انرژی مورد نیــاز آنها در زمان اوج مصــرف گاز را تامین 
کنیم، تاکید کرد: اگر آنها از سوخت دوم استفاده کنند، آسیب کمتری 
می بینند.چگینــی گفــت: صنایع باید از ابتدای ســال حتمــاً به فکر 
ذخیره سازی باشند.مدیرعامل شرکت ملی گاز با اشاره به پیشنهاد وزیر 
نفت برای ساخت مخازن ذخیره ســازی سی ان جی و ال پی جی در کنار 
صنایع عمده کشور، بیان کرد: لازم است تا واحدهای صنعتی که به گاز 
نیاز دارند برای زمان پیک ســایی یا اوج مصرف این مخازن را بسازند تا 

در صورت قطع گاز و یا افت فشار، از ظرفیت این مخازن استفاده کنند.
وی گفت: شــورای اقتصاد بــرای تعویض ۴ میلیون بخــاری کم بازده 
تکالیفی تعریف کرده که باید انجام شــود و منابع مالی مورد نیاز آن از 
سوی سرمایه گذار داخلی تامین خواهد شــد و از محل صرفه جویی در 

مصرف گاز بازپرداخت می شود.
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وزیر نیرو خبر داد

ح جهاد آبرسانی وستاها در طر افزایش تعداد ر

فاطمه صفری دهکردی  وزیر نیرو گفت: تعداد 
روستاهای مشــمول طرح جهاد آبرسانی در سال 

جاری افزایش می یابد.
 به نقل از وزارت نیــرو، علی اکبر محرابیان اجرای 
»طرح جهــاد آبرســانی« روســتایی را از جمله 
اقدامات قابل ملاحظه و مؤثر در دولت ســیزدهم 
برشــمرد و گفت: این طرح با هدف آبرســانی به 
روســتاهای فاقد آب یا دارای تنش آبی کشــور 

اجرایی می شود.
وی با بیــان اینکه در ســطح کشــور ۲۳ درصد 
روستاهایی که در طرح جهاد آبرسانی قرار دارند، 
در استان سیستان وبلوچســتان هستند، افزود: 
روستاهای فاقد آب کشــور در اقدامی مهندسی، 
ضربتی و جهادی و نیز با بســیج همــه امکانات و 

ظرفیت های موجود، آبرسانی می شوند.
محرابیــان با بیــان اینکه طرح جهاد آبرســانی 
در مرحلــه نخســت در ۷۲۰۰ روســتا در حال 
اجراســت، افزود: این طرح تا پایان سال گذشته 
بیش از ۳۰ درصد پیشرفت داشته و انتظار می رود 
در ســال جاری تعداد روســتاهای تحت پوشش 
افزایش یابــد و در نهایــت با پیشــبرد عملیات 
گسترده تر و بســیج همه امکانات در طول دولت 
ســیزدهم، شــاهد رفع مشــکل و تنش آبی این 

مناطق باشیم.
وی در ادامه بــه ارزیابی قانــون بودجه ۱۴۰۲ از 
منظر توجه به صنعت آب و برق پرداخت و گفت: 
بی تردیــد وزارت نیرو نیازمند تأمیــن اعتبارات 
بسیار زیادی برای پیشــبرد طرح ها و پروژه های 
صنعت آب و برق اســت، امــا با در نظــر گرفتن 
مقدورات کشــور، لازم اســت از دولت و مجلس 
شــورای اســلامی به منظور اعمــال حمایت در 
تدوین لایحه قانون بودجه ۱۴۰۲ قدردانی کرد، 
چرا که در این قانــون، صنعت آب و برق به صورت 
ویژه و ممتاز دیده شده است؛ بنابراین وزارت نیرو 
در مراحل اجرا تلاش می کند بیش از گذشته و با 
اولویت بندی، با منابع کمتر پروژه های بیشــتری 

را به ثمر برساند.

صنعت آب و برق اولین صادرکننده خدمات 
فنی مهندسی کشور

وزیر نیرو با اشــاره به هموار شدن مسیر پیشرفت 
صنعت آب و برق در ســال های پــس از پیروزی 
انقلاب اســلامی ایران اظهار کرد: روند پیشرفت 
صنعت آب و برق پس از پیــروزی انقلاب و پیش 
از آن قابل قیاس نیســت. پیش از انقلاب تأمین 
زیرساخت های این صنعت در اختیار کشورهای 
خارجی بود و تکنســین های ایرانی در آن دوران 
فقط در حد تعویض روغن ترانس اختیار داشتند، 
این در حالی است که امروز در صنعت برق تقریباً 

به خودکفایی کامل دست یافته ایم.
محرابیان بــا بیان اینکه صنعــت آب و برق اولین 
صادرکننده خدمات فنی مهندسی کشور است، 
توضیــح داد: امروز نه تنهــا بزرگترین نیروگاه ها 
از جملــه نیروگاه های گازی، بخــار و برق آبی در 
کشور توسط متخصصان داخلی طراحی و احداث 
می شــود، بلکه ســایر پروژه های این صنعت در 
سراسر کشور توسط متخصصان ایرانی به مرحله 

اجرا می رسد و عملیاتی می شود.
به گفته وی، امروز بیش از چهــار پروژه عظیم در 
کشورهای مختلف از جمله سریلانکا، پاکستان و 
عراق آماده بهره برداری است و انتظار می رود این 

پروژه ها به صورت رسمی افتتاح شوند.
وی همچنین مهمترین برنامه کاری وزارت نیرو 
در سال ۱۴۰۲ را در کنار مدیریت مصرف، به ثمر 
نشاندن پروژه های نیمه تمام عنوان کرد و افزود: 
سالیان سال هموطنان ما در شهر سنندج نسبت 
به تأمین آب شرب سالم و پایدار این شهر مطالبه 
داشتند، این درحالی اســت که پروژه تأمین آب 
پایدار این شهر تحت عنوان انتقال آب از سد آزاد 
به شهر سنندج طی ۱۰ ســال از آغاز به کار فقط 
۱۰ تا ۱۵ درصد پیشــرفت داشــت، اما در دولت 

سیزدهم این نیاز شناسایی و اعتبار مناسبی برای 
آن پیش بینی شــد، به طوری که در بــازه زمانی 
کمتر از ۱۰ ماه ۸۵ درصد ایــن پروژه تکمیل و به 
بهره برداری رسید و با حضور رئیس جمهور افتتاح 
شد.وزیر نیرو تاکید کرد: امروز کیفیت آب شربی 
که در ســنندج توزیع می شود، بســیار مطلوب 
اســت و رضایتمندی قابل ملاحظه ای به همراه 

داشته است.

نیروگاه بادی 5۰ مگاواتی »میل نادر« 
سیستان و بلوچستان در نوبت افتتاح

محرابیان با بیان اینکه یکی از برنامه های جدی در 
وزارت نیرو توجه به تولید انرژی های تجدیدپذیر 
به ویژه انرژی خورشیدی و بادی است، ادامه داد: 
برای توســعه این نیروگاه ها در ســطوح مختلف 
اعــم از خانگــی و نیروگاه های بــزرگ مقیاس و 
کلان، برنامه هایی پیش بینی شــده است. در این 
باره می توان بــه نصب پنل های خورشــیدی تا 
پنج کیلووات در پشــت بام و منــازل خانوارهای 
تحت پوشــش کمیته امداد امــام خمینی )ره( 
و بهزیستی اشــاره کرد که با تأمین برق و درآمد 

پایدار برای خانواده ها همراه خواهد بود.
به گفتــه وی، در کنار تولید بــرق تجدیدپذیر در 
بخش خانگی در ســطوح دیگــر از جمله بخش 
صنعتی، پروژه های متعددی آغاز شده است، این 
پروژه ها از چند کیلووات تــا ۶۰۰ مگاوات متغیر 

بوده و در حال اجراست.
وزیــر نیــرو در ادامــه از افتتــاح نیروگاه های 
تجدیدپذیر ۱۰ و ۲۰ مگاواتی خبــر داد و گفت: 
این نیروگاه ها به مرور زمان به مرحله بهره برداری 
می رســند، برای مثال نیروگاه بادی ۵۰ مگاواتی 
»میل نــادر« سیســتان و بلوچســتان در نوبت 
افتتاح قــرار دارد، اکنــون برق این نیــروگاه به 
صورت آزمایشــی به شــبکه متصل شده است 
و انتظار مــی رود در روزهای آینــده این پروژه به 

صورت رسمی افتتاح شود.
وی ابــراز امیدواری کرد بــا مجموعه طراحی ها، 
اقدامــات و مصوبــات و اجــرای پروژه هــا در 
سال جاری گامی بلند در مسیر تولید انرژی  های 

تجدیدپذیر برداشته شود.
محرابیان یادآور شــد: در ســال گذشته حدود 
۶۰۰۰ مــگاوات نیــروگاه حرارتــی بــه مرحله 
بهربــرداری رســید، در کنــار آن بــا اقدامات 
نرم افزاری از نــوع دانش بنیان بیــش از ۱۰۰۰ 
مگاوات به ظرفیت نیروگاه های کشور افزوده شد.

از خاموشی روزانه ۶ ساعت در همه بخش ها 
در تابستان سال گذشته جلوگیری شد

وی با اشاره به خاموشــی های پی درپی در فصل 
تابستان سالیان گذشته، تصریح کرد: در تابستان 
۱۴۰۰ از ۲۹ اردیبهشــت تا ۳۱ شهریور جدول 
خاموشی منتشر می شــد و روزانه یک تا سه نوبت 
خاموشــی رخ می داد که هر نوبت حدود ۲ ساعت 
بود، اگر اقدامات دولت برای تابستان ۱۴۰۱ نبود 
حدود ۲۰ هزار مگاوات نا تــرازی رخ می داد. این 
میزان بالغ بر ۲۵ درصد نیاز مردم و بخش مصرف 

است.
وی توضیح داد: به عبارت دیگر در چنین شرایطی 
باید حدوداً یک چهارم شبانه روز )۶ ساعت( برای 
همه بخش ها اعم از خانگی، کشاورزی، صنعتی، 
تجاری، عمومی، اداری و غیــره در پیک مصرف 
خاموشــی اعمال می شــد؛ اما با مدیریت صورت 
گرفته هیچ گونه خاموشــی رخ نــداد، در بخش 
تولید و صنعت نیز به طور کامل در صنایع کوچک 
و خرد برق تأمین شــد و در ادامه در شهرک های 
صنعتی، با تقســیم بندی روزهای تعطیل این امر 
مدیریت شــد و در روز تعطیل حداکثر ۱۲ ساعت 

خاموشی برای صنایع بزرگ رخ داد.
این عضــو کابینه دولــت تاکید کــرد: در صنایع 
فولاد ایران با گواهی انجمن بین المللی فولاد، تیر 
سال گذشته در مقایسه با تیر ۱۴۰۰ به میزان ۶۳ 

درصد افزایش تولید را شاهد بودیم.
محرابیان درباره چند و چون تأمین برق تابستان 
امســال گفت: برای تأمین برق تابستان ۱۴۰۲، 
نگرانی های جدی وجــود دارد چراکه ناترازی ها 
همچنان ادامه دارد و طبیعتاً برای برطرف کردن 
آن، باید سال ها تلاش کرد، این در شرایطی است 
که کمتر از نیمی از نیروگاه های پیش بینی شــده 

بر اساس برنامه ششم به بهره برداری رسیده اند.
وزیر نیرو با اشــاره به پیش بینی ۱۴۰ اقدام برای 
تابســتان ۱۴۰۲، افزود: از ابتدای مهرماه ســال 
گذشــته این برنامه ها آغاز شــد؛ بخشــی از این 
اقدامات در راه اندازی نیروگاه هــای جدید، رفع 
محدودیت هــای نیروگاه های موجود، توســعه 
و اصلاح شــبکه، ایجاد پســت، احداث خطوط 
جدید خلاصه می شــود. اما در کنار این اقدامات، 
بهره مندی از روش های نوین مدیریت مصرف به 

صورت جدی پیگیری می شود.

بالغ بر 1,۳۰۰ میلیارد تومان پاداش 
صرفه جویی به مشترکان برق ارائه شد

وی یادآور شــد: مدیریت مصرف آب و برق بدون 
مشــارکت یکایک هموطنان بی معنــا و بی ثمر 
خواهد بود، اضلاع مدیریت مصرف مردم هستند 
و بی تردید در صورت همراهی ملت شــریف ایران 

نتایج خوبی حاصل خواهد شد.
وی ضمن اینکه ســند تحول دولت را مهمترین 
سندی عنوان کرد که وزارت نیرو به صورت جدی 
در صدد تحقق آن اســت، بیان کرد: این سند در 
بخش های مختلف احکام متعددی دارد، قوانین 
بودجه برشی از این ســند تحول است، همچنین 
برنامه هفتم توســعه اجرای عملیاتی سند تحول 
خواهد بود، به عبارت دیگر ســند تحول میثاقی 
بین اعضای دولت و مردم خواهد بــود تا بتوانیم 

تعهدات خود را عملیاتی کنیم.
وی در ادامه در خصوص سیاســت های تشویقی 
وزارت نیرو به منظور مدیریت مصرف برق اظهار 
کرد: در ســال گذشــته بخش قابــل توجهی از 
قبوض مشترکان برق شامل پاداش صرفه جویی 
و بخشی نیز بســتانکار شــدند، به عبارتی بالغ بر 
۱,۳۰۰ میلیــارد تومان پــاداش صرفه جویی به 
مشــترکان برق ارائه شــد و این نوید را می دهم 
در تابســتان پیش رو پاداش صرفه جویی بسیار 

بیشتر از گذشته باشد.

یارانه آب و برق مصارف بالاتر از الگوی 
مصرف حذف می شود

محرابیان با بیان این مطلب که در ســال ۱۴۰۲ 
طرح ها و پروژه های زیــادی در صنعت آب و برق 
به مرحله بهره برداری می رسد، ابراز داشت: قانون 
مکلف کرده است مشــترکانی که مصارف آن ها 
چند برابر الگوی مصرف اســت، باید تفاوتی برای 
آن ها قائل شــد، بر اســاس قانون باید یارانه این 
دسته از مشترکان حذف شود اما اکنون این یارانه 

همچنان باقی است.
وی یادآور شــد که امروز هزینه تأمین و انشــعاب 
برق در برخوردارترین و محروم ترین نقاط کشــور 
یکسان است؛ این هزینه در برخی از ساختمان های 
لاکچری کم تر از بهــای فروش یک ســانتی متر 
آن ســاختمان اســت.وزیر نیرو در ایــن زمینه 
تاکید کرد: باید مصارف در حد الگو شــامل یارانه 
شــود و بالاتر از آن بر اســاس انتخاب خود افراد و 
مشترکان باشــد. به طوری که یارانه مصارف بالاتر 
از الگو حذف شود.وی در پایان درباره در خصوص 
دســتاوردهای وزارت نیــرو در ســال گذشــته 
خاطرنشــان کرد: تلاش شــد اجرای بسیاری از 
پروژه های صنعت آب و برق ســرعت یابد، بر این 
اساس برخی به مرحله بهره برداری رسید و برخی 
نیز به بهره برداری می رســند، از جمله پروژه های 
مؤثر وزارت نیرو که بــا بازتاب های بین المللی نیز 
همراه بود می توان به اجرای پــروژه انتقال آب به 

دریاچه ارومیه اشاره کرد.
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